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RAZPRAVE O PREDLOGU SKLEPOV 13. SEJE CK ZKJ 

KRITIČNO O SEBI IN 
SVOJEM OKOUU 

V osnovnih organizacijah ZKS 
na območju ptujske občine so ta 
čas intenzivne razprave o delu čla-
nov ZK in o problemih, s katerimi 
se srečujejo tam, kjer delajo in ži-
vijo. Podlaga za razpravo je pred-
log sklepov 13. seje CK ZKJ, ven-
dar se razprava vse bolj izogiba 
splošnim — že neštetokrat 
povedanim in ugotovljenim slabo-
stim in se usmerja v konkretne 
probleme svojega okolja. Povze-
mamo nekaj poudarkov iz razpra-
ve o posameznih področjih dela. 

Manj sestankovanja in več dela, 
tudi sestanek OO ZKS naj ne traja 
več kot uro in pol. Odlično 
nastopati proti 8-urnim komuni-
stom (član je samo takrat, ko je v 
,,službi"), zunaj delovnega časa pa 
se izogiba vsaki družbeni aktivno-
sti. Najti je treba ustrezne, trdnej-
še oblike, ki bodo povezovale vse 
člane ZK na območju krajevne 
skupnosti in jih usmerjale v delo. 

Delo komunis tov premalo 
ocenjujemo po delu med množi-
cami, v drugih DPO in v 
samoupravnih organih. Posebno 
skrb je treba posvetiti liku 
komunista, besede naj se ne razli-
kujejo od dejanj. Komunisti v OO 
ZKS često izgubljajo ugled med 
ljudmi tudi zaradi tega, ker so 
spričo težkih gospodarskih proble-
mov nemočni. Tudi komunisti so 
udeleženi pri izigravanju raznih 
predpisov, dogovorov in podobno, 
vendar se proti njim ne ukrepa do-
volj odločno, preveč ostajamo le 
pri obsodbah z besedami ali pa še 
to ne. Premalo smo storili na tem, 
da bi iz vrst ZK izločili tiste, ki so 
se izneverili programu ZKJ, intere-
som delavskega razreda in pogazili 
lik komunista. 

Posebno zavzete so razprave o 
gospodarskih vprašanjih. Povsod 
— tako v OZD na področju 
gospodarstva in družbenih dejav-
nostih kot v krajevnih skupnostih 
— dajejo enotno podporo sta-
bilizacijskim programom, marsikje 
so bili prav komunisti pobudniki, 
da so pripravili in v samoupravnih 
organih tudi sprejeli konkretne 
stabilizacijske programe, ki obse-
gajo boljšo organizacijo dela, 
stimulativno nagrajevanje več in 

kakovostnejšega dela, zmanjševa-
nje režije, štednja na vseh 
področjih in podobno. V več 
organizacijah so zahtevali, da je 
treba odločno ukrepati proti vsem, 
ki ogrožajo dolgoročni program 
gospodarske stabilizacije. Proti 
administrativnim ukrepom in raz-
nim anomalijam na tržišču so 
komunisti v bazi nemočni, tu je 
treba napraviti red pri vrhu. Stroji 
so v marsikateri delovni organiza-
ciji iztrošeni, deviz za uvoz ni, do-
ma jih ne proizvajamo, kako naj 
potem dvigujejo produktivnost? 

Precej razprav se je nanašalo tudi 
na delo samoupravnih organov in 
delegacij. Povsod je bila dana 
enotna podpora nadaljnjemu 
razvoju socialističnega samouprav-
ljanja in delegatskega sistema, 
vendar so zahtevali, da se tudi tu 
napravi red. Z vsemi člani ZK, od 
krajevne skupnosti in TOZD 

navzgor do" federacije, ki so nosilci 
odgovornih funkcij in s svojim 
početjem kršijo ali izigravajo 
s a m o u p r a v l j a n j e , negirajo 
stabilizacijska prizadevanja in 
podobno, je treba odločno obra-
čunati, jih razkrinkati in zamenja-
ti. 

V zvezi z delegatskim sistemom 
so v razpravah ugotavljali, da smo 
delovanje delegatskega sistema, 
zlasti v skupščinah SIS ohromili s 
tem, da smo oblikovali konference 
delegacij za tri krajevne skupnosti 
skupaj, pa tudi v OZD konference 
delegacij ne f u n k c i o n i r a j o . 
Udeležba na sejah skupščn SIS je 
slaba tudi zato, ker je gradivo v 
strogih mejah predpisov v naprej 
pripravljeno, delegat nima kaj več 
dodati, često ima občutek, da je na 
seji le zaradi formalne sklepčnosti, 
sicer pa ga ne potrebujejo. Delega-
cijam tudi nudimo premalo 

praktične pomoči, jih premalo 
praktično usposabljamo. Odpoklic 
nedelavnega delegata je tako biro-
kratsko zavozlan, da se raje izogi-
bajo. Delegatskega sistema ne zna-
mo napraviti bolj učinkovitega, 
ker se zguWj^mo_^formalnostih. 

V razpravah je bilo povedanih 
veliko dobrih misli, kritičnih ocen 
in predlogov za izboljšanje stanja 
na p o d r o č j u g o s p o d a r j e n j a , 
zaposlovanja, medčloveških odno-
sov, ustavitev padanja življenjske-
ga standarda in podobno. Delovne 
ljudi najbolj prizadene erozija 
sistema odgovornosti, je bilo 
poudarjeno v eni od ugotovitev. 

Predsedstvo OK ZKS Ptuj bo 
krajše povzetke iz razprav strnilo v 
posebni številki VESTI in jih 
posredovalo vsem OO ZKS ter čla-
nom organov ZK in drugim 
organizacijam v občini. 

FF 

Delavec ob strojih med delom mora biti zbran, vsal< gib preudarno naravnan . . . Foto: L. Cajnko 

Bogata ponudba vrtnin 

PLAN SETVE 
V ORMOŠKI OBČINI 

Letošnja kmetijska letina bo kmalu pospravljena, če bo ugodno 
vreme, ugotavljajo v občini Ormož. Upajo , da bo lepo vreme še nekaj 
časa držalo in da bodo tako lahko s stroji pospravili sladkorno peso in 
koruzo tako za zrnje kot za silažo. Ker pa se na jesensko vreme ni moč 
zanesti, so tudi pripravljeni na akcijo, da pridelke pospravijo ročno z 
organizacijo delovnih akcij, enako kot to že izvajajo pri obiranju sadja in 
trganju grozdja. 

Poljščine, predvsem koruzo se jim mudi pospraviti predvsem zaradi 
tega, da bi lahko začeli s setvijo ozimnih žit. Za' 'edajo se, da je dober 
pridelek odvisen tudi od tega, če je pšenica posejana pravočasno pa tudi 
poraba semena je manjša. 

V občini Ormož načrtujejo, da bodo zasejali s pšenico okoli 1350 ha 
površin, od tega na površinah družbeno organizirane proizvodnje 560 ha. 
To je približno enaka površina, kot so jo posejali lansko jesen, zato tudi 
pridelek ne bi smel biti manjši, čeprav nekateri dvomijo v to, ker zasebni 
kmetovalci letos kupujejo manj mineralnih gnojil zaradi visoke, cene, 
bojijo se pa tudi najeti kredit, saj je splošno znano kako je z obrestmi. 
Tudi za sladkorno peso je treba zemljišče že pripraviti v jeseni, zanjo 
načrtujejo okoli 550 ha. Druge ozimine bodo zasejali le na manjših 
površinah, saj je treba v skladu s kolobarjem v ustreznem odnosu 
spomladi posejati ostale poljščine. 

— u 

V ponedeljek zaključek 
kulturnih srečanj 

Dvanajsta ptujska kul turna srečanja se bližajo h koncu, saj bo v 
ponedeljek 22. oktobra tudi slavnostni zaključek uspelih kulturnih 
Doreditev. ki se jih bo od 23. avgusta pa do 22. oktobra zvrstilo skupno 
petnajst z likovnega, filmskega, folklornega, glasbenega, gledališkega, 
literarnega, fotografskega in plesnega p o a r o q a . Prva ocena za letos j e 
dobra, tako po pestrosti tistega, kar s m o l a h k o v Ptuju gledah m poslušali 
kot po številu obiskovalcev. 

V ponedeljek, 22. oktobra bo ob 13. uri v avli srednješolskega centra 
razstava dobitnikov Borštnikovega prstana, to je tistih gledaliških veli-
kanov, ki so doslej dobili to veliko priznanje. Med nj imi tudi Vida 
Juvanova, Maks F u g a n in Štefka Drolceva, ki se bodo prireditve v Ptuju 
udeležili. Slavnostni govornik bo akademik prof dr. Bratko Kreft , na 
otvoritvi pa bo spregovoril tudi predsednik skupščine občine Ptuj F ranc 
Tetičkovič. 

Zvečer, ob 19. uri in 30 minut pa bo v gledališču slavnostni zaključek 
srečanj z gledališko predstavo v okviru Borštnikovega srečanja N A 
N O R E M BELEM K A M N U , s katero bo v Ptuju gostovalo Prešernovo 
gledališče iz Kranja . 

mš 

OD DANES ODKUPUJEJO 
GROZDJE 

Na vseh prevzemnih mestih 
pa tudi v predelovalnem cen-
tru v Ptuju pričenjajo danes s 
prevzemom grozdja. Današ-
nji dan pomeni torej uradni 
začetek trgatve za mešano 
grozdje, laški rizling in šipon, 
tega grozdja je v zasebnih vi-
nogradov tudi največ. 

Sicer pa so v predelovalnem 
centru že pred dnevi pričeli z 
delom. Predelovali so grozdje 
iz vinogradov kmetijskega 
kombinata kot so rizvanec, 
otonel, beli burgundec, sovi-
njon, modri burgundec in 
tako dalje. V skladu z napo-
vedmi so stopnje sladkorja v 
grozdju razmeroma nizke. Pri 
ranih sortah so se gibale med 
13 in 15 odstotki pri burgun-
dcu in sovinjonu pa so name-
rili od 14 do 16 odstotkov 
sladkorja. Za primerjavo do-
dajmo, da so bile stopnje 
sladkorja v tem grozdju lani 
20 in več odstotne. Letos bo 
torej potrebno mošt doslad-
kati, vsi ki pridelujejo vino za 
široko potrošnjo pa morajo 
pri tem upoštevati p>oseben 
pravilnik o dosladkanju moš-
ta. JB 

Sodi v kleteh »Slovenskih goric« čakajo na novi pridelek Toplo jesensko sonce je zadnje dni nekoliko dvignilo razpoloženje vinogradnikov 
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Novo iz Certusa -
TOZD potniški promet 
v tričetrletju letos so delavci te ptujske prevozniške tozd veliko finan-

čnih sredstev namenili za obnovo izrabljenega avtobusnega parka. Okrog 
10 odstotkov voznega parka so nadomestili z novimi vozili — primestnimi 
in turističnimi. 

Kot je povedal Tone Ceh, direktor temeljne organizacije, so precej po-
pravili medsebojne odnose, vendar se ponekod Se vedno zatika. Pred krat-
kim so sprejeli tudi ukrepe gospodarske politike. Vse pa z namenom, da se 
sanira finančni položaj. 

Se vedno so problematične cene. Naraščajočih stroškov ne pokrivajo s 
cenami, ki so bile odobrene prvega avgusta letos. Na območju ptujske, or-
moške in delno tudi ljutomerske občine je Se precej makadamskih cest, kar 
vpliva na to, da se avtobusi pogosteje kvarijo. Najpogostejše so poškodbe 
na gumah in vzmeteh. Ponovno so se podražili naftni derivati in gume, pri 
katerih je zabeležen 47 odstotni porast cen. Nenehno pa skačejo cene re-
zervnih delov za avtobuse, dalje maziva in drugi potroSni material. 

Vidna so prizadevanja temeljne organizacije za kulturnejši prevoz. V 
nadaljnj ih aktivnostih, vezanih za to vprašanje, bodo dosledno uresničeva-
li posamezne naloge, zapisane v ukrepih gospodarske politike in zadevajo 
vse delavce — vozno osebje, mehaniki v delavnici, prometniki, razporedni-
ki in drugi. 

O novih delovnih prostorih, ki jih ta temeljna organizacija nu jno po-
trebuje, so se intenzivneje pričeli pogovarjati v mesecu marcu. Sprejeli so 
samoupravni sporazum o poslovno-tehničnem sodelovanju s KGP Ptuj . 
Danes ugotavljajo, da se je na tem premalo naredilo. Razmišljajo, da bi v 
neposredni bližini temeljne organizacije KGP — Avtopark dobili hektar 
zemljišča, na katerem bi lahko uredili parkirne prostore, servisne delavnice 
in potem postopoma zapuščali sedanjo lokacijo. 

Pri KGP in pri Certusu ocenjuje jo , da se je skupna vozovnica doslej 
dobro uveljavila. Tako di jaku, šolarju sedaj ni potrebno več čakati dve uri 
v Mariboru, da se prepelje v Ptu j , ampak ima vsake pol ure prevoz ali s ko-
munalnim ali s certusovim avtobusom. Skupna vozovnica je pričela veljati 
drugega aprila letos. 

Tone Ceh tudi ocenjuje, da je delo turistične agencije zadovoljivo. Re-
zultati prvega polletja pa niso najboljši . Vse kaže, da so posledica nedavnih 
nesoglasij, ki so Široko odmevale v javnosti. V drugi polovici leta so rezul-
tati nekoliko boljši, vedno več je povpraševanja po posebnih prevozih. 
Med drugim so podpisali pogodbo za Brione. Razmišljajo pa tudi, da bi 
obe agenciji združile moči, 3aj je morda res, da sta dve agenciji za P tu j pre-
več. MG 

Tedni kulinarike 
Jesensko-zimsko ponudbo bodo v motelu Podlehnik obogatili s 

tradicionalnimi tedni kulinarike, ki so jih pričeli včeraj, 17. oktobra. 
Namenja jo jih domačim gostom, saj je tujih v tem obdobju mnogo manj , 
kot v poletni sezoni, ko je tujih gostov med 70 in 80 odstotkov. Poleg 
tega imajo sedaj več časa za pripravo zahtevnih jedi. Gostom pa je 
potrebno ponuditi vedno nekaj novega. 

Kulinarične tedne so pričeli s tednom gob, zatem pridejo prašniki, 
kostanji , martinov teden, teden kolin, ob koncu pa še teden flambiranih 
jedi in teden sojinih jedi. Za goste bo na jbo l j zanimiv zadnji teden, to je 
teden sojinih jedi. Soja je živilo, ki ga pri nas še premalo poznamo, 
uporabimo ga lahko na različne načine, kot zrezek, prilogo, sladice in 
tudi kot solato. Pri pripravi sojinih jedi jim bodo pomagali delavci 
biotehnične fakultete. 

Hkrati bodo pričeli tudi z glasbo ob sobotah. Tri mesece bo goste 
motela zabaval Ptujski instrumentalni ansambel. 

Da bi privabili čim več gostov, so 25. septembra znižali cene in jih 
približali kupni moči domačih gostov. To jim omogoča tudi zaloga iz 
poletnih mesecev, ko so imeli med 70 in 80 odstotkov tujih gostov, 
katerih kupna moč je večja od domačih in za katere so veljale mnogo ' 
višje cene. 

Pr ipravl ja jo pa tudi že silvestrovanje. MG 

V TOVARMt AVTOMOBILOV IN MOTORJEV MARIBOR NAJVEČ ZA RAZVOJ 

Srečanje delavcev bratskih občin 
Občina Maribor — Tezno, le-

tošnja nosilka organizacije so-
delovanja bratskih občin Hrvatske 
in Slovenije, si izredno prizadeva 
utrditi in razširiti sodelovanje na 
področju gospodarstva. Tej usme-
ritvi je bilo namenjeno tudi sreča-
n j e delavcev iz n e p o s r e d n e 
proizvodnje sodelujočih občin, ki 
ga je Občinski svet ZSS Ma-
ribor—Tezno organiziral v TAMU 
minuli petek. 

Da so organizirali srečanje 
delavcev prav v tem 7500 članskem 
kolektivu ni slučajno. 

Tovarna avtomobilov namreč 
posveča izredno skrb za razvoj in 
konkurenčnost svojih proizvodov 
predvsem s spodbujanjem inven-
tivne dejavnosti. Kar 39 odstotkov 
delavcev, ki so zadolženi za razvoj 
in organizacijo dela daje inovacij-
ske predloge, med drugimi delavci 
pa je blizu 3 odstotke takih, ki so 

aktivni kot inovatorji. V minulem 
letu je bilo v tej tovarni predlože-
nih kar 3000 inventivnih predlo-

gov. Izdatna so tudi sredstva, ki 
jih ta kolektiv prispeva za razvoj 
saj vložjijo v razvoj 6 odstotkov 

celotnega prihodka, kar je najbrž 
največ v Jugoslaviji! Ta naložba se 
jim obrestujejo povedo delavci, saj 
so razvili povsem svoj proizvodni 
program terenskih, tovornih in 
specialnih vozil ter avtobusov. 

Med razgovorom z gostitelji so 
delavci sodelujočih občin lahko 
slišali še marsikaj zanimivega o 
TAMU, Metalni in drugih O Z D na 
Teznem, še zlasti po torno pa so 
prisluhnili temu, kakšne so 
možnosti za nadal jn jo razširitev 
sodelovanja z O Z D občine Tezno, 
ki že sedaj sodelujejo z delovnimi 
organizacijami skoraj v vseh 
sodelujočih občinah. 

V popoldanskem delu srečanja 
so si delavci izmenjali izkušnje in 
se pogovarjali o dosedanjih 
dosežkih in aktivnostih v okviru 
sodelovanja obeh republik in tudi 
izvne le-teh. 

L. C. Gostje iz bratskih občin med ogledom proizvodnega procesa v TAM 

5 LET OBRATA KOLESNIH ZAVOR V PTUJU 

KMALU NOVI TOZD TAMA 
V p tu j skem o b r a t u kolesnih zavor, t emel jne 

organizaci je Karosern ica . v okviru Z d r u ž e n e 
industr i je vozil T A M Mar ibor , so v ponede -
ljek, 15. ok tob ra na interni slovesnosti prosla-
vili 5 let obs to ja tega obra ta . O b tej pri ložnosti 
smo jih obiskali in )c razgovoru povabil i vod jo 
obra ta , Di t ra Hvaleča . Za uvod smo želeli 
zvedeti, kako so bili v tem de lovnem kolekti-
vu uspešni v tr ičetrt let ju le tošnjega poslovne-
ga leta in dobil i s ledeč odgovor : 

»Letošnje leto j e v g lavnem po teka lo v 
z n a m e n j u treh osnovnih ciljev našega obra ta . 
Prvi je . da r edno i zpo ln ju j emo zastavl jene 
cilje do ločene z gospodarsicim načr tom za 
letošnje leto; drugi je, d a osvoj imo novo 
generaci jo kolesnih zavor in tretji, da zaključi-
m o investicijsko izgradnjo naših novih proiz-
vodnih objek tov . 

V devet ih mesecih smo v našem ob ra tu 
izdelali 30.571 zavor. S tem na.še zadolži tve 
n i smo izpolnili, p redvsem zaradi težke mate-
rialne p rob lemat ike , de lno pa tudi zaradi 
težav zaradi u v a j a n j a nove pro izvodnje , ki še 
vedno ni stekla. Težave i m a m o s posamezni -
mi e lement i , kot so rec imo zavorni valji. 
Agisov tozd Kovinska obde lava še n a m r e č ni 
uspel osvojiti p ro izvodn je teh valjev. 

P l ansko 'obvezo v u rah smo prekoračil i za 
dva ods to tka , k l jub t emu, d a smo imeli za dva 
ods to tka m a n j delavcev. Produkt ivnos t smo 
zvišali za 1.1 odstotka , kval i te ta naših izdel-

kov je na v isokem nivoju, saj i m a m o izmečka 
le 0,t)3 odstotka, izraba de lovnega časa pa j e 
82 ods to tna , kar j e nad p o v p r e ^ e m de lovne 
organizaci je . S t rokovna usposobl jenos t naših 
del favcev je iz leta v leto ooliša. I m a m o 19 
tehnikov, 3 inžener je , 27 kval if iciranih delav-
cev; v g lavnem — več kot po lov ica zaposlenih 
ima ust rezno kval i f ikaci jo kovinske stroke, 
s rednjo ali višjo šolo. Pri nezgodah zaposlenih 
smo zabeležili 12 lažjih pr imerov, za rad i česar 
smo izgubili 214 delovnih ur. 

Nov p r o g r a m kolesnih zavor o s v a j a m o z 
lastnim z n a n j e m , v sode lovanju z raziskoval-
no skupnos t jo Slovenije. Projekti so bili 
zastavljeni že pred pet imi leti in j ih počasi 
zak l juču jemo. Tehno loško so v celoti osvojeni 
in so tik pred serijsko pro izvodnjo . G r e za 
zavore za naš novi B p rog ram vozil, z las tno 
p ro izvodn jo pa b o m o bis tveno zmanjša l i 
dosedan j i uvoz. P redv idevamo, d a b o m o 
pričeli z r e d n o p ro izvodnjo 6 mesecev pred 
zas tavl jenim rokom.« 

K a j p o m e n i za vaš obra t nova p ro izvodna 
hala, "ki j e tako rekoč že končana? 

»Res je , nova p ro izvodna ha la j e končana , 
sedaj u r e j a m o še okolico in še ta mesec b o 
t ehmčni prevzem. H a l a mer i 3.000 kvadra tn ih 
metrov, razen pro izvodnega pros tora p a 
b o m o pridobil i SKladišča pnnov , zaklonišče, 
v ra ta rn ico in adap tac i jo anerge tskega ob jek-
ta. Investicija nas j e vel jala okoli 460 mili jo-

nov in smo j o rac iona lno izkoristili. U r a d n o 
otvori tev b o m o opravi l i v počast i tev d n e v a 
republike.« 

J avna skrivnost je , d a fo rmi ra te iz o b r a t a 
samos to jno t emel jno organizaci jo , kako daleč 
so pr iprave? 

»Tudi to j e res, sa j s m o si že n a s a m e m 
začetku zastavili cilj da m o r a m o našo proiz-
v o d n j o tehnološko zaokrožit i . Seda j izpoln ju-
j e m o vse pogoje, k i j i h do loča zakon o združe-
n e m delu za ustanovi tev samos to jne temel jne 
organizaci je . Izstopili b o m o iz dela T O Ž D 
Karosern ica in ve r je tno s 1, j a n u a r j e m pričeli 
delat i kot samosto jn i tozd.« 

Ali j e sodelovanje z Agisem zastavl jeno v 
vaši perspekt ivi razvoja? 

»To sdde lovan je j e povsem rea lno in že 
dolgoletno. Agis j e naš pa r tne r in sodelu je s 
tovarno av tomobi lov že n e k a j let. N a č r t u j e m o 
posodobi tev pro izvodnje zavor in pr ičakuje -
mo. da b o m o sode lovanje z Agisom na tem 
področ ju še poglobili.« 

V pet ih letih o b r a t o v a n j a so v P tu ju izdelali 
215.000 kolesnih zavor. Pričeli so z novo 
de lovno silo s tega območ ja , ki so j o pred 5 
leti na novo vpe^al i v p ro izvodn jo in j o tudi 
izobrazili. Taksen razvoj in d o s l e a n o izpolnje-
vanje zastavl jenih de lovnih p r o g r a m o v je 
porok, d a b o d o v bodoč i temel jn i organizaci j i 
p rav tako ali pa še bolj uspešni . 

M. O z m e c 

NOVOST! PRI KREDITIRANJU OBČANOV 
N a sejah 1 0 K B M in PO PE 

Ptuj (27 /9—1984) so bili obrav-
navani in sprejet i novi pravilniki 
za k red i t i ran je občanov . Ti pra-
vilniki so b i s tveno sp remen jen i 
od dosedan j ih , zato bi o b č a n o m 
predstavil i p o d r o b n e j e dva pra -
vilnika, ostale štiri pa v nas lednj i 
številki T e d n i k a . 

To sta: 
— pravi lnik o kredit ih obča-

n o m na podlagi p r o d a j e konver-
tibilnih deviz in 

— pravi lnik o kredit ih obča-
n o m na podlagi namenskega 
d inarskega va rčevan ja ali na 
podlagi vezave, d inarskih sred-
stev ali d ina r ske prot ivrednost i 
p rodan ih konver t ib i ln ih deviz. 

O b a pravi ln ika temelj i ta na 
določilih s p o r a z u m a bank o 
kred i t i ran ju občanov na podlagi 
p roda je deviz iz deviznih raču-
nov in deviznih hrani ln ih vlog, 
na podlagi ka te rega b a n k a odo-

brava n a m e n s k e in n e n a m e n s k e 
kredite . 

Po pravi ln iku o kredi t ih obča-
n o m na podlagi p r o d a j e konver-
tibilnih deviz dobi občan kredit , 
če p r o d a bank i konver t ib i lne 
devize iz svojega deviznega raču-
na ali devizne hran i lne knjižice. 
S p r o d a j o konver t ib i ln ih deviz 
dobi občan : 

a) kredi t v višini d inarske 
prot ivrednost i in d inarsko proti-
vrednost p rodan ih konvert ibi l -
nih deviz ali 

b) kredit v višini 200% od 
zneska d inarske prot ivrednost i 
p rodan ih konvert ibi lnih deviz s 
tem, d a d o poplači la kredi ta veže 
d inarsko prot ivrednost . Ta spre-
m e m b a j e tudi novost v tem 
pravi lniku od 1 / 1 0 - 1 9 8 4 . 

Letna obres tna m e r a za kredit 
pod a) j e spremenl j iva in se 
pr i lagaja gospodarsk im giba-
n jem ter znaša d o enega leta 47 % 

in nad eno leto 55 %. Višina 
obres tne mere za kredi t pod b) j e 
odvisna glede n a to, če se občan 
odloči, d a n jegov depozi t ne b o 
obres tovan ali d a b o obres tovan 
po 1 % obres tn i meri ter znaša 
13% oz i roma 12%. Obres tna 
mera za ta kredi t ni spremenl j i -
va. 

D o b a vezave d inarske proti-
vrednost i p r o d a n i h konvert ibi l-
nih deviz j e odvisna od dobe 
vračan ja kredi ta . Vez4na sred-
stva dob i občan na razpolago po 
plačilu ce lotnega dolga. O b č a n 
dobi kredit v višini d inarske 
prot ivrednost i p rodan ih konver-
tibilnih deviz, ta pa ne more biti 
vi.šji od kredi tne sposobnost i 
občana in ne nižji od 10.000 din. 

N a j d a l j š a d o b a v račan ja kredi-
ta je 5 let. O b č a n porab i d ina r sko 
prot ivrednost p rodan ih konvert i -
bilnih deviz in odobren i kredi t 
na podlagi us t rezne d o k u m e n t a -

cije ali v gotovini iz h ran i lne 
knjižice ali tekočega računa . 

Po pravi ln iku o kredit ih obča-
nom na podlag i namenskega 
d inarskega varčevan ja ali na 
podlagi vezave dinarskih sred-
stev ali d inarske prot ivrednost i 
p rodan ih konvert ibi lnih deviz 
dob i jo občan i k r ed i t za nas ledn je 
n a m e n e : 
1. 

— n a k u p starih s t anovan j ali 
s tanovanjsk ih hiš; 

— plačilo stroškov za vzdrže-
van je oz i roma adap tac i jo s tano-
van ja ali s t anovanjske hiše; 

— N a k u p in izgradnjo man j š ih 
h idroe lek t ra rn ; 

— n a k u p mater ia lov in n a p r a v 
za varčevanje z energi jo za 
s t anovan ja ali s t anovanjske hiše; 
2. 

— plačilo stroškov za te lefon-
ski prikl juček; 

— plačilo stroškov za pr ikl ju- i 
ček na elektr ično ali plinsko'^* 
omrežje , top lo tno ogrevanje , na 
v o d o v o d n o omrež je in kanal iza-
cijo za s t anovan ja in s t anovan j -
ske hiše; 

3. — popravi lo av tomobi lov in 
kmeti jskih strojev; 

4. — plačilo uvoznih da ja tev ; 
5. — plačilo vpisnine za izred-

no šolanje; 
6. — plačilo invalidskih pr ipo-

močkov in d rug ih p r ipomočkov 
in storitev rehabil i taci je; 

7. — n a k u p garaže od organi-
zacije, ki j e pooblaščena za 
p r o d a j o ali od fizične osebe; 

8. — plačilo stroškov za 
zdravs tveno rekreaci jo v kl imat-
skih in te rmalnih zdraviliščih; 

9. — n a k u p avtomobi la , če 
služi kot invalidski p r ipomoček; 

10. — plačilo postavitve sku-
pinske an tene ; 

11. — hišni računalnik . 
Novi nameni , ki ve l ja jo od 

1 /10—1984 so oprede l jen i v 
točki 9. 10. in 11. 

O b č a n dobi kredit po tem 
pravi lniku, če: 

— n a m e n s k o varču je d ina r ska 
.sredstva ali 

— proda bank i konver t ib i lne 
devize in neprek l icno veže za 
do ločen čas n j ihovo d ina r sko 
prot ivrednost ali 

— veže d ina r ska sredstva. 
Višina kredi ta je odvisna od 

pr ivarčevanih sredstev občana , 
vezave d inarsk ih sredstev oziro-
m a p rodan ih deviz, oz i roma od 
zneska p r o d a n i h deviz, venda r 
ne more biti nižja od 8.000 d in in 
ne višja od vrednost i p r e d r a č u n a 
za posamezn i n a m e n . 

Na jda l j š a d o b a v račan ja kredi-
ta j e 5 let in j e odvisna od n a m e -
n a in k red i tne sposobnost i obča-
na . 

Za n a m e n e navedene v 4. 5. in 
8. točki tega pravi lnika j e s tano-
vanjskih hiš d o 10 let, za n a k u p 
h idroe lek t ra rn d o 8 let, za vse 
ostale n a m e n e d o 5 le t . , 

Pri p r e d h o d n e m n a m e n s k e m 
varčevan ju občan varčuje na j -
m a n j 12 mesecev in sicer z: 

— enak imi redn imi mesečn imi 
pologi ter 

— e n k r a t n i m pologom. 
Kred i t od pr ivarčevanega zne-

ska z r edn im mesečnim varčeva-
n j e m znaša od 150 % do 300 %. 

Kredi t od pr ivarčevanega zne-
ska z e n k r a t n i m pologom pa 
znaša od 190 % d o 330 %. 

Pri p r e d h o d n e m n a m e n s k e m 
varčevan ju dinarskih sredstev 
obres tu je b a n k a pr ivarčevana 
sredstva pK) obres tn i meri . ki 
velja za n e n a m e n s k o vezane 
h ran i lne vloge n a d 1 leto, to j e 52 
% oz i roma nad 2 leti, to je 55 % 
odv i sno od d o b e varčevanja . 

Obre s tna mera za kredi te na 
podlagi pr ivarčevanih sredstev 
za že n a v e d e n e n a m č n e bo 
do ločena po sklepu o rgana upra-
v l j an ja 1 0 K B M še v tem me.se-
cu. 

Če o b č a n p i smeno odpove 
p o g o d b o o varčevanju , s katero 
j e n a m e n s k o varčeval z mesečni-
mi pologi in p r e n e h a z varčeva-
n j e m v prvih šestih mesecih, m u 
p lača b a n k a obrest i po obres tni 
meri , ki vel ja za hrani lne vloge 

na vpogled (7,5). Če pa o d p o v e 
varčevanje po p re teku 6 mese-
cev, pa po obres tni mer i za 
n e n a m e n s k e depozi te nad 3 me-
sece (47 %). V p r imeru odpoved i 
p o g o d b e z e n k r a t n i m po logom 
so odvisne obrest i od tega kol iko 
časa j e bil polog v banki (do 3 
mesece 7,5 %, n a d 3 mesece 47 %, 
n a d 12 mesecev 52 %, n a d 24 
mesecev 55 %). 

Vezani znesek depozi ta obre -
stuje b a n k a p o 1 % obres tn i mer i 
ali pa se z o b č a n o m dogovori , d a 
tega zneska ne bo obres tovala . 
Obres tna m e r a za posoji la na 
osnovi 1 % obres tovanega depo-
zita j e do ločena v tarifi obres tn ih 
mer K B M in znaša od 13 % d o 21 
%, odvisno od n a m e n a u p o r a b e 
kredi ta . Obre s tna m e r a za posoji-
la na osnovi neobres tovanega 
depoz i ta j e do ločena prav tako v 
tarifi obres tn ih m e r K B M in 
znaša od 12 % d o 20 % odvisno 
tudi od n a m e n a po rabe . 

N a pod lag i vezave d inarske 
prot ivrednost i p r o d a n i h konver -
tibilnih deviz ali vezave d inar -
skih sredstev dobi o b č a n kredi t v 
višini 

— 250 % od vezane d inarske 
prot ivrednost i p r o d a n i h konver-
tibilnih deviz, 

— 220 % od vezanih dinarskih 
sredstev, 

— 250 %, če gre za n a k u p 
av tomobi la , ki služi kot invalid-
ski p r ipomoček . 

Vezava d inarske pro t iv redno-
sti p r o d a n i h konver t ib i ln ih deviz 
ali d inarsk ih sredstev j e e n a k a 
dob i p o r a b e in v račan ja kredi ta . 
Banka kontrol i ra n a m e n s k o po-
rabo kredi ta n a p t ^ l a g i ustrezne 
dokumen tac i j e , ki j o j e občan 
do lžan predložit i . 

Vse pod robne j š e in io rmac i je 
l ahko d o b i j o občan i v Kredi tn i 
bank i Mar ibor , poslovni enoti 
P t u j — O d s e k u potrošniškega kre-
d i t i ran ja , Miklošičeva ul. 5, I. 
nads t rop je . 

Mar i j a O V Č A R 

TOVARNA SLADKORJA ORMOŽ 

Dnevno prevzamejo do 6 tisoč ton pese 
Lepo vreme je v zadnjih dneh omogočilo 

nemoteno spravilo sladkorne pese. Stroji in l judje 
delajo takorekoč dan in noč, prav tako prevozniki 
pese. Dnevno tako prevzamejo v ormoški tovarni do 6 
tisoč ton pese, do danes so je prevzeli že okoli 75 tisoč 

ton. Načrtujejo, da bodo dosegli načrtovano količino 
220 tisoč ton pese in proizvedli okoli 28 tisoč ton slad-
korja. Povprečna stopnja sladkorja, ugotovljena v 
doslej predelani pesi že presega 15 odstotkov. 

JB 

Skrb za neoporečno mleko 
Veterinarska služba na območju ormoške občine 

zadnja tri leta načrtno preiskuje zdravstveno in 
higiensko neoporečnost mleka. Letno pregledajo od 
600 do 800 hlevskih vzorcev mleka in na podlagi 
rezultatov teh preiskav še 350 do 600 posamičnih 
preiskav. Pri tem so ugotovili, da je na območju ob-
čine okoli 8 odstotkov krav, ki da je jo mleko za širo-
ko potrošnjo, okuženih s povzročitelji vnetja vimena. 
Vse ugotovljene okužbe skrbno zdravijo, saj so ne-
kateri povzročitelji vnetja vimena lahko škcKlIjjvi tudi 
za ljudi. Predpisi zahtevajo, da bi morali s kmetoval-
ci — proizvajalci mleka opraviti ustrezne tečaje o 

higienskem minimumu. Zaradi poman jkan ja denarja 
teh tečajev niso mogli izvesti. 

Čeprav je odstotek krav, okuženih s povzročitelji 
vnetja vimena, na območju občine Ormož nekoliko 
nižji kot v drugih občinah Podravja , si veterinarska 
služba prizadeva, da bi odpravila vzroke okužb. 
Vzroke za preveliko število bakterij v mleku ugo-
tavljajo predvsem v pomanjkljivi hiaieni in v uporabi 
neprimerne krme za molznice, to je neprimerna 
silaža, krmljenje z odpadki perutninskih farm in 
podobno. _ , , 
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Sklepi komisije za družbeni nadzor 
Komisija je na seji, 10. oktobra 1984 obravna-

vala vlogo samoupravnih . organov Krajevne 
skupnosti Lovrenc (vzroke kasnitve pričetka iz-
gradnje Osnovne šole Lovrenc) in po obravnavi 
sprejela naslednje ugotovitve in sklepe. 

Komisija se !<• zbrala pri OS Lovrenc in si 
ogledala ^ igo jno izobraževalno ustanovo. 
Ugotovila je, da je ta v izredno kritičnem stanju 
in da ie investicija glede na izvajanje vzgojnoiz-
obraževalnega progiama nujno potrebna. 

Komisija ugotavlja, da je politična situacija v 
Krajevni skupnosti Lovrenc izredno težka. To pa 
izhaja predvsem iz neuresničitve referendumske-
ga programa in gre celo tako daleč, da krajani 
dvomijo v učinkovitost delgatskega in samou-
pravnega sistema. 

Komisija se je seznanila z vsemi razpoložlji-
vimi materiali. Izmed materialov pa smo 
podrobno proučili sklepe Predsedstva Skupščine 
občine in jih posebej podpiramo. 

Hkrati je komisija ugotovila, da je krajevna 
skupnost skupno z investitorjem Osnovno šolo 
Kidričevo pripravila vso dokumentacijo za priče-
tek gradnje osnovne šole. 

Skupščina občine P tu j je na skupnem zaseda-
nju vseh treh zborov, 26/12-1983 sprejela sklep, 
da se v letu 1984 izvaiata obe investiciji osnovna 
šola Lovrenc m telovadnica pri Srednješolskem 
centru Ptuj. 

Rokov za oddajo investicijskih programov se 
ni držal noben od investitorjev, zaradi tega je 
prišlo že v samem začetku izvajanja investicij do 
prekoračitev zagotavljenih sredstev in s tem ni 
bjla dana možnost, da se izvede sklep decembr-
ske skupščine ob sprejemu predloga resolucije o 
politiki družbenega in gospodarskega razvoja 
občine P tu j v letu 1984. Komisija predlaga 
preveritev odgovornosti za neupoštevanje rokov. 

Ker je Srednješolski center Ptuj predložil kot 
prvi ustrezno dokumentacijo, je Skupščina 
izobraževalne skupnosti izglasovala sklep, da 
lahko Srednješolski center prične z investicijo. 

V mesecu juniju je Izobraževalna skupnost 
občine Ptuj sprejela sklep o dajanju prednosti 
tistemu izvajalcu, ki bo prej predložil doku-
mentacijo (27/6—1984). 

Ze prej je komisija ugotovila, da je prišlo do 
prekoračitve rokov in s tem do povečanja stro-
škov. Tako s sklepom Izobraževalne skupnosti 
ni več zagotovljena realizacija obeh investicij v 
letu 1984. 

Na sestanku so občani komisijo opozorili na 
to, d a j e prišlo do povečanja sredstev za investi-
cijo v Srednješolskem centru tudi zaradi tega, 
ker se po mnenju predstavnikov krajevne 
skupnosti gradi telovadnica kot večnamenski 
prostor, kar ni v skladu z referendumskim pro-
gramom. Komisija se do te pripombe ni 

opredelila, vendar pa opozarja, da je potrebno 
preveriti in poiskati odgovornost za tak posto-
pek pri investiranju v Srednješolski center Ptuj , 
v kolikor je prišlo do nepravilnosti. 

Pri realizaciji investicijskih programov je 
potrebno pričeti z vsemi zastavljenimi programi 
v skladu z referendumskim programom, vendar 
jih realizirati v višini razpoložljivih sredstev. 

Komisija opozarja vse družbenopolitične de-
lavce, da ob obiskih v krajevnih skupnostih ob 
planiranju programov ne obljubljajo neuresni-
čljivega (šola v Lovrencu), kajti iz nerealnih 
obljub lahko nastanejo veliki družbenopolitični 
problemi. 

Komisija je mnenja, da je pri vseh pomemb-
nejših odločitvah potrebno zagotoviti plurali-
zem mnenj v dogovarjanju, enotno akcijo pa v 
izvajanju dogovorjenega programa, tako v 
krajevni skupnosti, posebej pa še na vseh 
nivojih v občini P tu j (predsedstvo SO, Izvršni 
svet SO in DPO). 

Komisija meni, da je potrebno glede na 
nastalo situacijo in določila referendumskega 
programa izvesti referendumski program, 
vsekakor pa v razmišljanju o krčenju programa 
upoštevati, da se najprej realizira investicija v 
Osnovni šoli Lovrenc. 

Marjan Stolfa, 
predsednik komisije 

Iz razprave v IGA Boris Kidrič Kidričevo 
Med prvimi so o sklepih 13. seje CK ZKJ v to-

varni glinice in aluminija razpravljali v tozdu 
Proizvodnja aluminija. O sami osnovni orga-
nizaciji je bilo rečeno, da je še vedno razdvojena, 
kar izhaja iz časov pred ukrepom družbenega 
varstva, toda kljub temu so v zadnjem letu 
enotno izpeljali marsikatero akcijo in morda bi 
jih še več, če bi bila osnovna organizacija še bolj 
tesno povezana z delavci. 

Osnovna organizacija šteje trenutno 26 članov 
— torej malo, če vemo, da je vseh zaposlenih v 
tozdu nekaj čez 500. Navsezadnje pa število niti 
ni tako pomembno, bolj pomembna je kvaliteta 
članstva, so ugotavljah. Zal se še prevečkrat 
dogaja, da so prav sestanki ZK v tem tozdu ne-
sklepčni, posebno, če so na dnevnem redu 
resnejše teme. Se bo torej potrebno izpeljati 
diferenciacijo, so menili, kar pa ne pomeni reza-
nje glav, kot je dejal sekretar občinskega 
komiteja ZKS Ptuj tov. Zmavc, ampak odkrit 
pogovor, kjer si člani zaupajo, pomSgajo, se 
poenotijo, le v skrajnem primeru, ko nekdo več 
škodi kot koristi, je potrebna izključitev. 

Razpravljalci so govorili zelo odkrito. O 
stabilizaciji npr. so dejali, da morajo v tozdu pri-
praviti tak program, ki bo razumljiv vsem de-
lavcem in jih potem tudi seznaniti z rezultati. 
Program bi moral zavezovati vse od vrha 

navzdol, potrebna pa bo tudi boljša orga-
niziranost v samem vodstvu. 

Tehnološka disciplina v tozdu je nekje na meji 
vzdržnega, zato je naloga vseh, da to, če že ne 
izboljšajo, pa vsaj obdržijo. Problemov v proiz-
vodnji je še veliko. Iztrošene so naprave in 
ljudje. Verjetno tudi zato v elektrolizi prevečkrat 
gorijo anodni efekti, nekontrolirano se trošijo 
surovine, stroji so prevečkrat v okvari in podo-
bno. Prav tako ali pa še bolj zaskrbljujoč pa je 
podatek, da med delovne invalide odhajajo že 
delavci rojeni med leti 50 in 60. Tudi to je eden 
od vzrokov, da mladina ni aktivna, nima jasnega 
cilja, ampak vidi le sebe v težkih pogojih dela. 
(Mimogrede: lani, na obdobnih pregledih, je bilo 
kar 71 odstotkov pregledanih delavcev iz proiz-
vodnje bolnih na dihalih) 

Koliko je ZK še avantgarda, je razpravljal 
eden od članov in poudaril, da je je še vedno 
veliko takih dogodkov, ki članom ne dajejo ugle-
da. Člane ZK moti stihijsko pripravljanje raznih 
sestankov. Za razlage bo moralo biti več časa. Se 
bolj hudo pa je, ko nekaj govorimo, uresničimo 
pa ne. Kako naj temu članu ZK sodelavci še 
verjamejo in kako bedno se počuti, kadar na 
zboru mase ljudi ostane sam. 

Sklenili so, da bo potrebno več stika s 
sodelavci — nečlani. Bolj jim bo potrebno 

prisluhnili in bolj dosledno izvrševati naloge za 
katere se dogovorijo. Glas malega človeka pa bi 
mora seči ludi kam dalj, ne samo do osnovne 
organizacijo. 

Se veliko resnih in kritičnih besed je padlo, 
vendar to iii bilo jamranje, temveč dejstva, za 
katera so ponujali tudi rešitve. Čutiti je bilo 
veliko osebne prizadetosti in pripravljenosti, 
med člani ZK in nečlani, da stvari izboljšajo. 

Prav tako prijetno pa je bilo ob koncu slišati 
naslednje podatke: V proizvodnji jim sicer 
manjkajo delavci (bolniška, rekreacija, premes-
titve) vendar bodo vsak čas dosegli rekordno 
proizvodnjo. Dela se dobro, lahko bi sicer 
boljše, vendar ob taki tehnologiji boljših rezulta-
tov ne morejo doseči. 

Odlično oceno zaslužijo delavci anodne mase, 
stikalnice, vsi, ki delajo ob novih poskusnih pe-
čeh v elektrolizi B. Hala A pa se približuje re-
kordu, ki ga v svojih tridesetih letih proizvodnje 
še ni dosegla. Pa še zanimiv podatek. TGA kot 
celota ustvarja 44 odstotkov letnega dohodka v 
ptujski občini. 
- Vse to pa so podatki, ki upravičujejo zahteve 

za modernizacijo proizvodnje primarnega alumi-
nija. 

Vera Peklar 

VOJAK NA KMETIJI 
Dela na kmetiji je v jesenskem 

času več kot dovolj. Na mnogih 
kmetijah pa za vse to ni dovolj 
delovnih rok, mnogokrat ostareli 
kmetje ostanejo sami na kmetiji in 
se po svojih močeh trudijo. Tako 
je tudi pri Zagorškovih v Borov-
cih. Pa ne zato, ker mladih, volj-
nih za delo ne bi bilo. Sin Miran, 
ki bo prevzel deset hektarsko 
kmetijo je namreč na odsluženju 
vojaške obveznosti. Za staršema je 
že sedem napornih mesecev, še štiri 
mesece pa bo Miran pri vojakih. 

Ne oče, ne mati ne vozita traktor-
ja, brez tega pa seveda delo na 
kmetiji ni več mogoče. Tako so 
zaprosili, da bi dobil Miran izredni 
dopust za pomoč pri jesenskih op-
ravilih,pa to ni bilo mogoče. ,,Se 
redni dopust sem komaj dobil ," je 
nekoliko ogorčeno dejal Miran, ko 
smo ga pred dnevi obiskali. 

V treh tednih mora opraviti 
mnogo dela. Naredil je že silos, v 

njem je okoli 180 kubičnih metrov 
koruzne silaže, preoral je površine. 

kjer bodo posejali pšenico. V času 
našega obiska ga je čakalo še 

ogromno dela — od trganja koru-
ze do spravila sladkorne pese. 

Upal je, da ga bo do konca dopu-
sta, to je do 24. oktobra, 
spremljalo lepo vreme. 

Miran, ki je star 20 let, je podje-
ten in gotovo bo v prihodnjih letih 
postal dober in napreden kmetova-
lec. Ze delno preusmerjeno kmeti-
jo bo moderniziral. Namerava 
zgraditi hlev za 200 prašičev, imeti 
namerava tudi nekaj krav molznic 
in kakih 20 pitancev. Dejal je tudi, 
da se še vedno premalo mladih lju-
di odloči za delo na kmetiji, da je 
še preveč zemlje neobdelane ali 
slabo obdelane. Sam je mnenja, da 
bi lahko kmetovalec z ustrezno 
mehanizacijo obdelal kar okoli 20 
hektarov zemlje. Pri taki površini 
bi bilo tudi kolobarjenje lažje, 
hrane pa bi bilo več in cenejša bi 
bila . . . 

JB Miran je za tri tedne zamenjal puško za traktor 

Okrepiti kmetiisko inšpekciio 
Ko je izvršni svet skupščine ob-

čine Ormož razpravljal o poročilu 
o delovanju veterinarske službe v 
občini Ormož, so govorili tudi o 
delu in nalogah kmetijske inšpek-
cije. Med zaključki so predlagali 
zborom občinske skupščine, da naj 
kmetijska inšpekcija nameni več 
pozornosti pitanju goveje živine z 
odpadki piščancev in ukrepa v 
skladu spredpisi. Zbori SO Ormož 
so na seji, 28. septembra ta zaklju-
ček tudi sprejeli. 

Na zadnji seji pa je IS SO Ormož 
ugotavljal, da je na območju ob-
čine precej slabo obdelanih ali celo 
neobdelanih kmetijskih površin, ki 
tako niso vključena v intenzivno 
kmetijsko proizvodnjo. Eden od 
vzrokov za tako stanje je, po 
ugotovitvah ormoškega izvršnega 
sveta, tudi v premajhni učinkovi-
tosti ustreznih inšpekcijskih služb. 
Menili so, da je en kmetijski 

inšpektor v okviru inšpekcijskih 
služb občin Ormož in Ptuj prema-
lo, saj je območje obeh občin 
pretežno kmetijsko. Po drugi stra-
ni pa imamo za to območje kar tri 
tržne inšpektorje. Zato so predla-
gali, da se v okviru inšpekcijskih 
služb stvari znova ocenijo in temu 
ustrezno dopolnijo sistemizacijo 
del in nalog posameznih inšpek-
toratov. 

Krajani te krajevne skupnosti so 
vzeli pr iprave in izvedbo 
krajevnega praznika izredno resno. 
Pripravljeni program so v celoti 
uresničili, vse prireditve so bile 
obiskane in to kljub temu, da je v 
tem obdobju veliko dela na polju. 
Dornava sodi po svojih prizadeva-
njih za povečanje kmetijske 
proizvodnje med vzorčne krajevne 
skupnosti. 

S prireditvami so pričeli že 9. 
oktobra, ko je bil kros učencev OS 
,,Dr. Franjo Zgeč", zaključili pa 
so jih v nedeljo, 14. oktobra s 
slavnostnim zborom krajanov, ki 
so se ga udeležili tudi predstavniki 
SO in občinskih družbeno-poli-
tičnih organizacij ter predstavniki 
sosednjih krajevnih skupnosti: 
Heroja Lacka Rogoznica in Polen-
šak. Zvrstile so se še kulturne in 
druge prireditve. Posebno pozor-
nost zasluži še razstava likovnih 
del učencev osnovnih šol ptujske 
občine, cicibanov vrtca Dornava, 
gojencev Zavoda ,,Dr. Marjan 
Borštnar" in izdelkov aktiva žena 
krajevne skupnosti Dornava, ki so 
letos prvič sodelovale s svojimi 
izdelki. 

Ob krajevnem prazniku so 
podelili tudi dva prehodna pokala 
in sicer za nogomet in uspeh v 
gasilsko-sektorskem tekmovanju. 
Prehodni pokal v nogometu so 
osvojili Dornavčani, pri gasilcih pa 
so se izkazali Pacinjani. 

Na osrednji slovesnosti — zboru 
krajanov, ki je bil v nedeljo popol-
dan v dvorani krajevne skupnosti, 
je bil slavnostni govornik Jože Zu-
man, predsednik krajevne kon-
ference SZDL Dornava, ki se je 
najprej spomnil zgodovinskih 
dogodkov, zatem pa je govoril o 
nalogah, ki jih ' v krajevni 
skupnosti še morajo izpeljati. Zah-
valil se je krajanom za dosedanje 

sodelovanje in izrazil prepričanje, 
da bo tako tudi v bodoče. 

Najbolj prizadevnim krajanom 
pa so podelili bronaste znake OF 
in priznanja krajevne skupnosti. 
Bronasti znak OF so prejeli: Drago 
Doberšek, Stane Korpar in Franc 
Voglar, p r i z n a n j a k ra jevne 
skupnosti pa Ivan Meško, Franc 
Soršak, Franc Peteršič in Terezija 
Zgeč. 

Delegacije krajevne skupnosti so 
obiskale tudi vsa spominska obe-
ležja NOB v krajevni skupnosti. 

Po kulturnem programu, v 
katerem so se predstavili vsi, ki v 
krajevni skupnosti delujejo na kul-
turnem področju, je bilo v dvorani 
krajevne skupnosti družabno sre-
čanje. na katerem so se pogovar-
jali tudi o delu v krajevni skup-
nosti: o sedanjih in bodočih nalo-
gah. 

. M G 

Jože Zuman, predsednik KK 
SZDL Dornava 

V avli OŠ je bila razstava likovnih del in aktiva žena krajevne skupnosti 

Prejemniki priznanj KS in bronastih znakov OF foto: Ivo CianI 

Pred praznikom KS Trnovska vas 
v krajevni skupnosti Trnovska vas so se letos odlo-

čili, da bodo svoj krajevni praznik proslavili ob koncu 
tega meseca, čeprav je njegov uradni datum 2. 
oktober. Tako bodo v počastitev praznika v programu 
sodelovali lovci in gasilci, ki bodo pripravili 
meddruštveno streljanje na glinaste golobe in gasilsko 

vajo. Osrednja slovesnost pa bo uradna oivoritev 
novega doma krajanov, s katerim so takorekoč rešili 
vprašanje skupnih prostorov za kulturne prireditve in 
druge manifestacije, pa tudi za delo krajevne samo-
uprave. 

m? 
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Za polovico šelarjev 
ni kosila 

Današnji življenjski in delovni utrip je že tak, d a j e med tednom težko 
zagotoviti redno prehrano otroku doma, zlasti Se, če sta oba starša zaposle-
na in če ni stare mame, ki bi to delo opravila namesto njiju. Zato je toliko 
bolj presenetil in nenazadnje tudi razburil vse starše, ki imajo svoje otroke 
v osnovni šoli Fraiica Osojnika v Ptuju sklep vodstva šole, da lahko od 1. 
oktobra dalje dobivajo kosilo le tisti — do četrtega razreda. To je tudi 
avtomatsko pomenilo, da bo brez tega opoldanskega obroka ostala kar 
polovica zainteresiranih šolarjev, oziroma okrog 100. Nekateri med njinii 
so si sicer nekako uredili nadomestni obrok, drugi pa še danes čakajo 16. in 
17. ure, ko je lahko kosilo pripravljeno doma. O vzrokih za tako odločitev 
smo povprašali ravnatelja šole Iva Težaka, ki nam je takole pojasnil teža-
ve, ki jih pestijo že lep čas, sedaj pa so okvare na nekaterih instalacijah ta-
ke, da Se komaj zmorejo osnovno delo v kuhinji — pripravo šolskih malic: 

,,Mi zajemamo območje, kjer imamo veliko interesentov za šolsko 
prehrano. Kljub temu, da smo si že leta prizadevali za sanacijo šolske kuhi-
nje in jedilnice (te praktično nimajo), so bile v tem času še nekatere nujnej-
še investicije in nismo prišli na vrsto. Z začetkom letošnjega šolskega leta 
pa je dotrajanost nekaterih naprav tolikšna, da smo lahko prevzeli odgo-
vornost za prehranjevanje le za okrog sto otrok iz prvih, drugih, tretjih in 

četrtih razredov. To so trenutno tudi naše maksimalne zmogljivosti. Po de-
vetih letih je vrsta opreme in naprav dotrajanih, za popolno sanacijo pa bi 
potrebovali kar krepka sredstva, ki se gibljejo med 300 in 400 milijoni sta-
rih dinarjev. 

Starši prizadetih otrok se vsak dan oglašajo, telefonirajo in sprašujejo 
— kaj je s kosili, kdaj bodo spet na voljo in podobno. Jezni in ogorčeni so 
ob dejstvu, da kljub tolikim sredstvom, ki jih odvajajo za potrebe šolstva 
naenkrat ni več kosila za njihove sinove in hčere. 

Mi se te odgovornosti zavedamo in tudi tega, da bomo problem morali 
rešiti. Čakamo — kakšen bo dokončni sklep o sredstvih združene amortiza-
cije, upamo pa še na kakšno drugo rešitev, mogoče tudi v poznejšem kra-
jevnem samoprispevku. Vse pa bomo storili, da nekatere stvari uredimo 
vsaj začasno. Iz prakse pa vemo, da so takšna improvizirana popravila le 
kratkega trajanja in samo stanejo, prave koristi pa ni. Tako na primer ti-
sto, kar so nam popravili lani — letos že več ne drži. Ostali smotakorekoč 
brez tople vode, da o sami prostorski stiski ne govorimo." 

Sam sem se lahko prepričal, kakšno je trenutno stanje v kuhinji osnov-
ne šole Franc Osojnik. Vse instalacije za toplo vodo bi morali zamenjati, 
sedaj jo dovajajo z gumijasto cevjo, ki so jo priključili na plinski bojler; 
kuharice se lahko v kuhinji komaj pošteno obračajo, kaj še, da bi imele do-
volj prostora za pripravo hrane in to po takih predpisih, ki že leta in leta ve-
ljajo. Le njihovi iznajdljivosti in vestnosti pri delu gre zahvala, da doslej ni 
bilo nobenih težav in da so vsi pripravljeni obroki neoporečni. So pa s svo-
jim položajem zelo nezadovoljne in si predvsem same želijo boljših delov-
nih pogojev. Upamo le lahko, da bo za ta problem dovolj razumevanja in 
da bodo po svoje k njegovemu reševanju prispevali tudi tisti — najbolj pri-
zadeti — starši, ki se lahko tudi najmočneje oglasijo in zahtevajo. 

mš 

V tem majhnem prostoru pripravljajo prek 600 malic in do nedavna tudi 
200 kosil, danes le še sto. Foto: mš 

Brez pitne vode 
Prebivalci s tanovanjskega bloka v Trnovski vasi so potožih, da so že 

od letošnjega avgusta brez pitne vode. Krivdo za to valijo na samo-
upravno stanovanjsko skupnost občine Ptuj in na Stanovanjski servis. 
Do nedavnega so bili namreč priključeni na studenec ob bloku in ne na 
omrežje krajevnega vodovoda, vendar je tudi voda v studencu, k i j e bila 
sicer higiensko oporečna, usahnila. 

Na samoupravni stanovanjski skupnosti smo zvedeli, da so oni 
dolžni po zakonu vzdrževati le vodovodno napel javo v bloku, medtem 
ko priključki na vodovodno omrežje niso njihova skrb. Kl jub temu so si 
prizadevali, da bi skupaj s Stanovanjskim servisom, ki izvaja naloge po 
naročilu skupnosti prizadevali, da bi imeli stanovalci pitno vodo. Konec 
sicer zapletene zgodbe je naslednji: za potrebe bloka v Trnovski vasi bi 
morali zgraditi posebno cisterno. Problem je namreč v tem, d a j e za vse 
uporabnike v krajevnem vodovodu vode premalo. Tega je pred leti 
zgradila temeljna organizacija Kmetijskega kombinata Ptuj, nan j pa so 
se počasi priključili vsi ostali uporabniki . Kra jani so sicer vedeli, d a j e 
vode premalo, vendar doslej še niso ukrepali — zgraditi bi namreč morali 
nov vodovod. 

Prav je. da zapišemo še pojasnilo Stanovanjskega servisa. Servis je 
namreč priključil vodovodno instalacijo bloka na studenec, katerega 
voda je bila higiensko oporečna — torej, za gospodinjstvo neuporabna . 
Predstavniki servisa so povedali, da so stanovalce na to opozorili in j im 
povedali, da lahko vodo uporabl ja jo le v straniščih in kopalnicah. Seveda 
to ni rešilo problema, ki ga imajo s pitno vodo stanovalci bloka. 

Edina rešitev bi bila torej gradnja nove cisterne, zanjo pa ni denar ja , 
pa tudi v planu stanovanjske skupnosti ta naloga ni zapisana. Očitno se 
bodo morali krajani v krajevni skupnosti dogovoriti, kako bodo s po-
močjo širše družbene skupnosti rešili ta problem. Rešiti pa ga mora jo 
tako. da bodo imeli pitno vodo ne samo stanovalci bloka, temveč vsi 
uporabniki v Trnovski vasi. Stopiti bo torej treba na dolgo px)t dele-
gatskega dogovar janja , usklajevanja in odločanja. 

N. Dobljekar 

Osnovna šola Ormož potrebuje 
nove prostore Osnovna šola dela v dveh 

zgradbah — predmetna stopnja v 
zgradbi v mestu in razredna stopnja 
na Hardeku. Sola na Hardeku je v 
zgradbi iz leta 1900, v mestu pa iz 
leta 1899. Od takrat dalje večjih 
obnovitvenih del ni bilo. Centralna 
šola Ormož ima skupaj 881 
učencev, ki so razporejeni v 33 
oddelkih. V OS Ormož je 733 
učencev, oddelkov pa je 26. Na 
razpolago imajo 12 učilnic. Na 
podružnični šoli v Ivanjkovcih je 5 
oddelkov s 115 učilnicami, na Ru-
neču pa sta 2 kombinirana oddelka 
z 42 učenci. 

2e nekaj let ugotavljajo, da se v 
prvi razred vpisuje med 70 in 80 no-
vincev. Na podružničnih šolah vpis 
upada, delno tudi zaradi odliva 
učencev na druge šole. Na osnovni 
šoli v Ormožu dela 33 pedagoških 
delavcev. Vsi pa imajo ustrezno 
izobrazbo. 

ŽIVUENJE IN DELO ŠOLE 
V šoli v Ormožu in Ivanjkovcih 

imajo dvoizmenski pouk, na šoli v 
Runeču pa enoizmenski. Na 
predmetni stopnji so učenci iz 
podružničnih šol Hum, Runeč in 
Ivanjkovci. Sola Ormož pričenja s 
poukom ob 7. uri (velja za razre-
dno in predmetno stopnjo) zaradi 
dvoizmenskega pouka in avtobus-
nih prevozov. Popoldne pa je 
začetek pouka ob 12. oziroma 13. 
uri; razredna stopnja prične s 
poukom ob 12. uri, predmetna pa 
ob 13. uri. Kot je povedal Bojan 
BUrger, ravnatelj OS Ormož, so se 
za 12. uro na razredni stopnji 
odločili zato, da bi konec pouka 
približali zaključku delovnega časa 
staršev, saj je večina otrok iz 
Ormoža. Na podružničnih šolah je 
pouk ob 8. uri oziroma 12,30. 

Predmetna stopnja ima organizi-
ran pouk po namenskih učilnicah. 
Njihova opremljenost ni najboljša, 
je pod normativnimi zahtevami. 
Zato se morajo učitelji še toliko 
bolj truditi, da kakovost pouka ne 
niha. 

Urnike so izdelali tako, da je čas 
od 11,30 do 13. ure rezerviran za 
dopolnilni pouk, dodatni pouk in 
dela interesnih dejavnosti. V tem 
času so organizirali tudi podaljša-
no bivanje I za 253 učencev 
predmetne in razredne stopnje 
(varstvo z vsebino dela). 

Prehrano — malico imajo na 
vseh šolah, na šolah v Ormožu, 
Hardeku in Ivanjkovcih pa tudi ko-
sila. Na šoli v Ormožu, ie 678 
prehrambenih enot, Hardek ima 
571 prehrambenih enot, Ivanjkovci 
pa 205 prehrambenih enot. 

Kuhinje, razen v Ivanjkovcih, so 
vse v kletnih prostorih in ne 
ustrezajo normativnim pogojem — 
zahtevam. Cena malice je 400 
dinarjev, na podružničnih šolah pa 
390. Tu se odraža vpliv zbiralnih 
akcij. 

Za kosilo veljajo različne cene: 
za učence I. in II. razreda 68 di-
narjev, za III. in IV. razred 74 di-
narjev, za učence od V. do VIII. 
razreda pa 82 dinarjev. To so 
ekonomske cene in se bodo glede 
na povečanje stroškov med letom 
ustrezno popravile. 

POGOJI ZA DELO 
Pfos to r i f u n k c i o n a l n o ne 

ustrezajo zahtevam sodobne orga-
nizacije in tehnologije poučevanja. 
V danih pogojih je osnovna skrb 
nuditi učencem čim več pri pouku 
in izvenšolskih de javnos t ih . 
Prizadevnost učiteljev je res velika 
in realizacija programov več kot 
dobra. 

,,Učitelj je bil in ostaja nosilec 
osnovnega izobraževanja in 
vzgajanja mladega rodu in glede 
na to, da je celotni razvoj družbe 
odvisen od znanja, sposobnosti in 
osebnih kvalitet človeka, se pogo-
sto ne zavedamo poslanstva, ki 
nam ga opravlja učitelj, je pouda-
ril Bojan Burger. 

Prav zato bi bilo potrebno 
spremeniti odnos do njega — do 
njegovega dela. 

,,Ekonomski položaj pedago-

škega delavca smo pripeljali tako 
daleč, da je ogrožen njegov osebni 
življenjski standard. Zato je nujno, 
da nemudoma pristopimo k ureja-
nju učiteljevega ekonomskega 
položaja na ravni republike in to 
še posebej, ker je od ekonomskega 
položaja v občini vedno bolj odvi-
sen tudi učitelj," je poudaril Bojan 
Burger. 

P E S T R O S T IZVENŠOLSKIH 
DEJAVNOSTI 

Spodbudno je, da iz leta v leto 
narašča interes za krožke iz 
proizvodno-tehničnega področja. 

Učenci se odzivajo tudi na 
fakultativni f)ouk kmetijstva, ki ga 

organizirajo v sodelovanju s KK 
Jeruzalem Ormož. Na osnovi 
ankete vpisa za delo v interesnih 
dejavnostih, bi naj delal v tem 
šolskem letu vsak učenec v dveh 
interesnih dejavnostih. 

Dopolnilni pouk izvajajo iz šti-
rih predmetov (matematika, kemi-

ja, fizika, nemški jezik), fakul-
tativni iz kmetijstva in različnih 
tečajnih oblik (prva pomoč, tečaj 
puške M48, tečaj za voznike trak-
torjev in koles z motorjem). 

V izvajanje interesnih dejavnosti 
je vključenih 16 zunanjih sodelav-
cev in pa delavci šole. Delavci 
ima jo i z v a j a n j e interesnih 
dejavnosti zapisano v obveznih 
delih in nalogah. Zunanje sodelav-
ce simbolično nagrajujejo s knji-
gami ob dnevu šole — 8. juniju. 

Nekatere dejavnosti izvajajo v so-
delovanju z društvi in v njihovih 
prostorih, večji del izvenšolskih 
dejavnosti pa se izvaja v šolskih 
prostorih. 

SODELOVANJE S KRAJEVNO 
SKUPNOSTJO 

Celotna organizacija dela Sole je 
zastavljena tako, da vedno bolj 
prihaja v ospredje podružbljanje 
vzgoje in izobraževanja v kraju. S 
krajevno skupnostjo sodelujejo pri 
dogovarjanju skupnih nalog pri 
reševanju vzgojno-izobraževalnih 
problemov v kraju, raznih kultur-
nih in delovnih akcijah. Vedno 
bolj prihaja v ospredje tudi 
spoznanje, da je vzgoja in 
izobraževanje otrok skupna skrb 
in ne samo skrb učiteljev. 

GLASILO VITICA — 
SODELOVANJE S STARŠI 

Sola ima svoje glasilo Vitica, ki 
ga izdaja enkrat letno. Vsaka 
številka ima svojo temo. Dela pa 
tudi interni šolski radio. 

Sodelovanje šole s starši teče 
prek govorilnih ur — skupnih 
roditeljskih sestankov in oddelčnih 

. roditeljskih sestankov, dalje prek 
dela v samoupravnih organih šole, 
z neposrednim izvajanjem dela 
(mentorstvo). Enkrat mesečno pa 
je govorilna ura, ko se starši lahko 
srečajo z vsemi učitelji, ki poučuje-
jo učenca. To je zadnji četrtek v 
mesecu. 

Sodelovanje ocenjujejo v šoli 
kot dobro. Veseli pa bi bili večjega 
sodelovanja s starši slabših učen-
cev, prav ti se namreč najbolj 
oddaljujejo od šole. 

USMERJANJE V POKLICE 
Na šoli imajo program usmerja-

nja učencev od prvega do osmega 
razreda, posebej pa še za učence 
sedmih in osmih razredov, ki ga 
vodi mentor poklicnega usmerja-
nja. Pri usmerjanju so težave 
predvsem zaradi pomanjkanja 
podatkov o konkretnih realnih 
potrebah. V neposredno usmerja-
nje se vključujejo skupaj s sveto-
valno službo pri skupnosti za 
zaposlovanje Ptuj . Pri tem so-
delujejo tudi starši. Iz leta v leto 
ugotavljajo, da se širi število 
usmeritev in programov, za katere 
se odločajo učenci; vedno več je 
tudi- učencev, ki se odločajo za , 
proizvodne poklice. Na podlagi te-
ga zaključujemo, da je delo na tem 
področju uspešno. 

Delo učencev v izvenšolskih 
dejavnostih je zelo uspešno. Zelo 
dobro sodelujejo tudi z OS Milica 
Pavlovič iz Cačka, s katero 
pobrateni in vsaki dve leti iz-
menjujejo učence. Srečujejo pa se 
tudi delavci obeh Sol. 

Sola je podpisala tudi listino 
pokroviteljstva nad delom krožka 
za negovanje tradicij NOB. 
Pokrovitelj je mornariški gamizon 
Rogoznica pri Sibeniku. 

Največji problem šole je še ved-
no primeren šolski prostor. Temu 
vprašanju bo potrebno v nasled-
njih letih, kljub težjemu gospo-
darskemu stanju, posvetiti ustrez-
no pozornost in ga tudi rešiti. 

MG 

Bojan Burger, ravnatelj 

Osnovna šola Ormož. foto: I. kotar 

Planinci iz Weissenburga na obisku 
v dneh od 20. do 24. septembra so bili na 

obisku v Ptuju planinci iz Mesta VVeissenburg 
•na Bavarskem. Pobudo za ta obisk je dal naš 
rojak F. Dobič, ki že dolgo živi v VVeissen-
burgu. Gostje so prišli z avtobusom. 
Prenočevali so v bungalovih Ptujskih toplic, ne-
kaj pa v motelu v Podlehniku. Organizacijo 
izletov je prevzelo Planinsko društvo P tu j v 
sodelovanju s Turistično zvezo Ptuj . 

Prvi izlet je bil na Pohorje. Z avtobusom smo 
se odpeljali do vznožja Pohorja, nato pa z 
vzpenjačo vsi do hotela Bellevue. Ker nam 
vreme ni bilo ravno naklonjeno, je bil razgled 
seveda temu primeren. Potem smo se razdelili v 
dve skupini. Manjša skupina je ostala še nekaj 
časa na Bellevueju, potem so se odpeljali nazaj 
v Maribor. Ogledali so si njegove znamenitosti, 
nato pa so nas počakali v Rušah. Večja skupina 
se je peš odpravila proti Glažuti, kjer smo imeli 
kosilo. Na poti smo se hoteli ustaviti v Mari-

borski koči, pa je bila na žalost zaprta. Po do-
brem kosilu smo se odpravili proti Rušam. 
Ubrali smo bližnjico, ki nas je vodila po pohor-
skem pragozdu in ki nas je po treh urah dobre 
hoje privedla do Ruš. Z olajšanjem smo 
zagledali avtobus, kjer smo se po naporni hoji 
okrepčali. Potem pa nazaj na Ptuj . 

Drugi dan smo nameravali peljati nemške 
planince po Haloški planinski poti. Vendar nam 
je dež to preprečil. Zato so se morali zadovoljiti 
z ogledom bisera gotike na Slovenskem — z 
ogledom cerkve na Ptujski gori. Nato smo 
nadaljevali pot do Rogaške Slatine, kjer so ime-
li kosilo in ogled zdravilišča. 

Tretji dan je sijalo sonce. Naše goste so 
predstavniki Turistične zveze popeljali v Ormož 
in na Jeruzalem. Popoldne pa so se udeležili I. 
planinskega plesa,ki je bil na Borlu. Ker se je 
popoldne spet pooblačilo, obisk ni bil tolikšen, 
kot bi si Haloški biser, ki je pripravil jedačo in 

pijačo, želel. Kljub temu je bilo razpoloženje 
veselo, za kar je poskrbel ansambel Mavrica iz 
Ptuja. Planinci so pripravili tudi kviz — 
poznavanje Haloške planinske poti — ter srečo-
lov. Kot se za planince spodobi, je bil glavni 
dobitek nahrbtnik. Na Borlu je predsednik 
weissenburškega planinskega društva izročil 
predsedniku ptujskega planinskega društva 
spominski krožnik iz cina z grbom mesta 
Weissenburg. Ptujčani pa so gostom izročili 
monografijo mesta Ptuja v nemškem prevodu. 

Na sploh so biji gostje pri nas zadovoljni. 
Pohvalili so prijaznost in odprtost naših ljudi, s 
katerimi so prišli v stik. Občudovali pa so tudi 
našo lepo naravo, ki je v primeri z njihovo še 
dokaj nedotaknjena. Gostje želijo, da bi jim 
ptujski planinci obisk vrnili. Tudi mi si tega želi-
mo in po tihem upamo, da se bo ta želja v 
bližnji prihodnosti tudi uresničila. 

Nada Jurkovič 

Igrače za malčke 
iz vrtca 

Osmega krajevnega praznika v 
Dornavi so bili veseli tudi malčki 
iz dornavskega vrtca. Krajevna 
skupnost j im je namreč dodelila 

20 tisoč dinarjev za nakup igrač. 
Kot je povedala Verena Mik-

ša. vodja organizacijske enote, so 
bili dari la izredno veseli. Prepri-
čani pa so. da bodo sodelovanje 
še okrepili. Za dari lo so se jim 
malčki prisrčno zahvalili z izbra-
nim nastopom na osrednji sloves-
nosti ob prazniku krajevne skup-
nosti. 

V vrtcu je t renutno 77 otrok in 
jc v celoti zaNcden. Imajo dv--
-V.jpirri- I t u ' le t i d 

J ^ pi 
n i J c 7 ^ lii( 
v.'.gojiteljice in d . v ' »i ' t a l ' • 17 a n - ^ f i ? foto: Ivo 

ODPRLI NOVE JASLI 
. p tujskem vzgojno varstvenem zavodu so 
. no odprli prizidek, v katerem so pridobili dva 

iia oddelk.i. l emeijn i organiz^tcija Visoke 
^ je Drav , P'ui je dela n^ala trir-vi>eCrio 

f - v d o . • -vr« -i d •- :!o r . 

Tialčkn - - ; h; - I t^/v - hi ^ ;p r la 
c'? en; j.tar-: igralnic 

V vrtcu so bili zaradi tolikšne časovne zamude 
seveda ogorčeni, vendar to nič ne pomaga. Očitno 
pa jih bo glava zaradi predvidenih obnovitvenih 
dč! bolela. Ciradbeniki se tiamreč niso izkazali s 
kvairietnim delom Uidi pri razširitvi in obn^ivljanj;; 
pralnice, ki tudi ' . ni dokončna urejena. Lr-?j;' ps . 
.!a bo nekoliko bolje z ^r^di.ji. novt- Kuhime ki i r 
r.i:'nn potrebujejo. " N. D. 
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Kultura v letu 1985 
Odbor za razvoj dejavnosti, 

družbeno planiranje in svobodno 
menjavo dela pri skupščini kul-
turne skupnosti občine Ptuj je že 
pripravil osnutek programa kul-
turnih dejavnosti v pr ihodnjem 
letu. Program izhaja iz nalog, za-
pisanih v samoupravnem spo-
razumu o temeljih plana za tekoče 
srednjeročno obdobje . V osnutku 
ni nobene nove naloge, pač pa bi 
naj s tem programom zadržali 
doseženo raven kulturnih dejav-
nosti. Treba pa je povedati, da so 

-sredstva, ki jih n a m e n j a m o za 
kulturo v ptujski občini, v vseh 
letih tega srednjeročnega obdobja 
padala in to pomeni, da vseh 
predvidenih nalog ni bilo mogoče 
uresničiti. 

Obseg osnovne dejavnosti 
ptujskih kulturnih ustanov ostaja 
nespremenjen, nekoliko pa se 
spreminja program akcij. Te sicer 
prav tako sodijo v program 
osnovnih dejavnosti, vendar jih je 
treba obravnavati posebej, saj 
določene akcije sofinancira re-
publiška kul turna skupnost. V 
osnutku programa so tako upoš-
tevane akcije, ki jih je republiška 
skupnost sofinancirala, zanje pa 
je zagotovljen tudi 50-odstotni 
delež občinske kul turne skup-
nosti. 

Izvajalci so skupnosti predložili 

doka j obsežen program svojih 
dejavnosti za pr ihodnje leto. T o j e 
razumljivo, saj je ostalo še precej 
nalog iz tega srednjeročnega 
obdobja , ki niso uresničene. 
Vendar, če bi hoteli resnično iz-
peljati zastavljene naloge, bi v 
pr ihodnjem letu potrebovali za 
kulturo še enkrat več sredstev kot 
smo zanjo v občini namenili v 
preteklem letu. Glede na dose-
danje izkušnje je iluzorno priča-
kovati, da bo kultura toliko sred-
stev tudi dobila. Omenjeni odbor 
pa je na drugi strani ugotovil, da 
so vse planirane akcije realno na-
črtovane, nj ihova izvedba pa 
nujnost, saj je večina akcij nada-
ljevalnih. To pomeni, da so se 
akcije začele že v začetku tega 
srednjeročnega obdobja in bi 
morale biti končane do konca leta 
1985. Tako naj bi nadaljevali z 
restavracijo fresk v ptujski pro-
štijski cerkvi, sanacija borlskega 
gradu, mestnega obzidja, s pre-
novo mestnega jedra, obnovo 
ometa in izolacijo pritličnega pasu 
grajske fasade v Domavi in z re-
konstrukcijo nasada tamkajšnje-
ga parka. Vse te naloge bo izvajal 
Zavod za spomeniško varstvo 
Maribor. 

Zgodovinski arhiv naj bi na-
daljeval z mikrofi lmanjem in re-
stavriranjem arhivskega gradiva, 
izdal vodnik po arhivskem gradi-

vu m nakupil arhivsko gradivo v 
tujih arhivih. Pri Zvezi kulturnih 
organizacij občine Ptuj je takšna 
akcija kurentovanje, ki bo pri-
hodnje leto slavilo 25. obletnico. 
Pokrajinski muzej Ptuj bo nada-
ljeval s konzervacijo in restavra-
cijo gobelinov, s konzervacijo le-
senega etnološkega gradiva, s 
preparacijo drobnega arheološ-
kega gradiva, s konzervacijo 
orožja in kamnitega gradiva. Pri 
muzeju je velik problem drenaža 
in vezanje žitnice, ki bi j o morali 
čimprej usposobiti za razstavni 
prostor. Dokler zgradba ni grad-
beno urejena jo je nemogoče 
uporabiti za postavitev etnološke 
zbirke. Stroški predvidenih del so 
izredno visoki — predračunska 
vrednost je čez 44 milijonov di-
narjev, zato bo kulturna skupnost 
prijavila to akcijo republiški kul-
turni skupnosti. 

Upajo , da bodo sredstva uspeli 
zbrati, da bi lahko pr ihodnje leto z 
akcijo nadaljevali, saj so jo letos 
zaradi poman jkan ja denar ja pre-
kinili. Poleg tega predstavlja za 
muzej velik problem vzdrževanje 
starih zgradb, saj v te namene ne 
prejema nobenih sredstev, po za-
konu pa je dolžan skrbeti zanje. 
Odbor doslej še ni našel poti po 
kateri bi lahko primerno rešili ta 
problem saj ocena rasti sredstev za 
prihodnje leto še ni izdelana. 

Omeniti velja tudi težave, k i j ih 
ima ptujsko gledališče. N u j n o bi 
morali kupiti novo tehnično 
opremo za oder, saj je sedanja 
takorekoč neuporabna. Brez so-
dobne opreme je gledališče 
neprimerno za nastope gledališ-

kih skupin. Podobno težavo imajo 
ludi v Ljudski in študijski knjiž-
nici. kjer želijo posodobiti delo s 
strankami. N u j n o bi morali kupiti 
fotokopirni stroj, saj si danes ni 
mogoče predstavljati sodobnega 
x)sTovanja brez tega stroja, pose-
•)ej še če vemo, da ima knjižnica 
ludi informativno funkcijo. Tudi 
nakup tega stroja je vprašljiv, saj 
ga knjižnica v okviru svojih sred-
stev ne zmore. 

Očitno je, da bodo imeli člani 
odbora za razvoj dejavnosti, 
družbeno planiranje in svobodno 
menjavo dela pri občinski kul-
turni skupnosti še precej dela. 
Glede na izkušnje iz prejšnjih let 
bo potrebno osnutek programa še 
preveriti in se odločiti za najbol j 
nujne akcije, čeprav je težko reči, 
katera od predvidenih akcij je 
manj nujna in lahko počaka še 
nekaj let. Vsekakor bo lažje pla-
nirati, ko bodo znani podatki o 
dovoljeni rasti sredstev za druž-
bene dejavnosti in v okviru teh za 
kulturo. 

N. Dobljekar 

Igralec Albert VVilhelm 
Minilo je deset let odkar smo v našem listu pisali o življenjski 

poti in tragični smrti predvojnega ptujskega gledališkega igralca 
Alberta Wilhelma. Letos, ob 40-letnici njegove smrti znova obu-
jamo nanj spomin — spomin na igralca, ki je pomenil steber 
ptujskega gledališča od jeseni 1938 pa do vdora okupatorja v našo 
domovino aprila 1941. Bil je to čas, ko so ptujski hitlerjevci ošabno 
dvigali glave, kajti nacizem je nezadržno osvajal evropske dežele 
drugo za drugo in segal s svojimi grabežljivimi rokarni tudi po naši 
zemlji. 

Vse je kazalo na to. da ne moremo uiti zli usodi. Buržoazno 
državno vodstvo je paktiralo s fašističnimi silami. V državi je vladalo 
nezadovoljstvo zaradi gospodarskih in političnih razmer. V tem 
času je ptujsko gledališče pod vodstvom mladega avantgardnega 
režizserja Frana Žižka dve leti širilo z odrskimi nastopi napredne^ 
misli in navduševalo s slovensko besedo občinstvo, ki je napolnilo 
ptujsko gledaUško dvorano ob vsaki predstavi. 

Uspehi Žižkovih režij so sloneli predvsem na močni igralski 
osebnosti Alberta Wilhelma. Za Žižkorn je prevzel umetniško 
vodstvo drugi mladi avantgardni režiser, Jože Babič, a le za pol leta. 
Za tem ie napočilo strašno obdobje okupacije in obenem slavno 
obdobje osvobodilnega boja jugoslovanskih narodov pod vodstvom 
Komunistične partije. 

Čeprav je Albert VVilhelm de-
loval v Ptuju le od jeseni 1938 do 6. 
aprila 194 l , k o j e zadnjikrat stopil 
na ptujski oder, j e v tem kratkem 
času naštudiral in podal kar ose-
mnajst glavnih vlog. kar je skoraj 
nepojmljivo. Le njegova zagna-
nost za gledališče, njegovi izjemni 
igralski talent, že večletne igralske 
izkušnje ter njegovo zdravje in 
velika telesna moč, so pomagali, 
d a j e zmogel silne napore. Vpra-
šamo se lahko, ali je živel še kak-
šen igralec, k i j e v dveh letih in pol 
upodobil s tolikim uspehom kot 
NVilhelm kar 18 zahtevnih igral-
skih likov? 

Albert NVilhelm se je rodil v 
Senožečah 27. oktobra 1906. Leta 
1912 je njegov oče, delavec, dobil 
službo v Trstu in družina se je 
naselila na Opčinah. Po osnovni 
šoli se je Albert izučil za avtome-
hanika in deloval v mladinskem 
dru.štvu Prosveta na Opčinah, ki 
pa so ga fašisti razpustili leta 1925. 

Anton Kale, sodelavec v druš-
tvu pravi, da je bil Albert naj-
sposobnejši v d ramskem odseku 
društva. Ustvaril je nepozabne 
like v ljudskih igrah Divji lovec. 
Mlinar in njegova hči. Sin in še v 
več drugih. Ker so Alberta fašis-
tične oblasti v Italiji zaradi na-
rodne zavesti preganjale, j e zbežal 
leta 1928 v Jugoslavijo. 

Zatekel se je v Maribor, se za 
kratek čas zaposlil kot šofer v to-
varni čokolade Mirim, bil nato 
brezposeln, poleti 1935 pa je dobil 
službo šoferja v mariborski tis-
karni. 

Po prihodu v Mar ibor se je 
včlanil v društvo primorskih Slo-
vencev Nanos, nato pa v delavsko 
društvo Vzajemnost. V teh druš-
tvih je nastopal kot Igralec in 
masker. Njegova prijateljica Dita 
Rotman iz Maribora je povedala, 
da je veliko bral o odrski umet-
nosti in se zanimal za psihologijo. 
Po lokalih je opazoval vedenje 
ljudi, posebno izgubljenih in se 
zanimal za vzroke njihovega 
propadanja . 

REŽISER FRAN ŽIŽEK 
JE O NJEM NAPISAL 
»Alberta Wilhelma sem spo-

znal že kot dijak. Bil je markantna 
oseba, visok in močne rasti. Nosil 
je dolge črne lase. Izpod košatih 
obrvi pa so odločno zrle temne oči. 

§e preden sem vedel, da na-
stopa v manjših vlogah v mari-
bt)rskem gledališču, sem si rekel: 
Pravi igralec. Pravili so mu tudi 
Rasputin in res se je amatersko 
bavil s hipnozo. Pozneje sva se 
sfx)znala, menda na neki prire-
ditvi delavskega prosvetnega 
društva Vzajemnost v Mariboru. 

Čeprav ni nikdar rad pripove-
doval o sebi, sem zvedel, da je 
pobegnil pred fašizmom iz Italije 
in d a j e bil tedaj zaposlen kol šofer 
v mariborski tiskarni. Rad je na-
stopal na raznih delavskih odrih 
in maskiral igralce, kar je bil zanj 
prav poseben hobby. 

Poleti 1938 sem ustanovail v 
Mariboru N E O D V I S N O GLE-
D.ALIŠCE in seveda vanj takoj 

pritegnil Wilhelma. Jeseni pa sva 
se oba preselila v Ptuj, kjer sem 
dobil angažman in postal umet-
niški vodja ptujskega gledališča. 
VVilhelm je bil edini plačani igra-
lec, pravzaprav je dobival del 
moje plače. 

S svojo vsestransko sposob-
nostjo je pomenil steber ptujskega 
gledališča, ki sem ga vodil dve leti. 

Lahko rečem, da sem tedaj ves 
repertoar tistih dveh gledaliških 
sezon zgradil na njem, ki je bil 
enkratna gledališka osebnost. 

VVilhelm je v Piuju odigral vrsto 
pomembnih vlog. Začel je v Lin-
hartovem Matičku, kjer je upo-
dobil advokata Zmešnjavo. Nato 
je nastopil v Cankarjevi Lepi Vidi 
v vlogi Pijanca. Igral je kar naprej 
same glavne vloge, od katerih bi 
imel tele najvažnejše: Jezični 
doktor (Pethelin), Deseti brat 
(Jurčič). Kralj Edip(Sofokles). To 
vloge so bile nedvomno vrh v 
VVilhelmovi kratki igralski karieri 
v Ptuju. Kritik? je ugotavljala: 
heroično postavo kralja F.dipa. ki 
ga jc igial vViliielni in !,pei do-
kazal. d a j e resnični igralec, čigar 
kreacija obvlada vso sceno. 

Posebno je kritika hvalila nje-
govo lepo izgovorjavo. Zelo so ga 
p..hv;ilili v vloei starega Cobola v 
0"Neillovi drami Strah pod bresti, 
ki j o j e odigral izrednosugesiivno. 

V komedij i deli arte: Beneški 
trojčki je igral trojčke — to je tri 
vloge hkrati. Podal jih je tako 
virtuozno, da je tedanji kritik Ivan 
Potrč (v Večerniku) zapisal: 
»Trojčke, ki prikazujejo tri raz-
lične tipe, je igral VVilhelm, vse-
kakor ena izmed najmočnejših 
igralskih osebnosti mladega ptuj-
skega gledališča. Vse tri trojčke je 
prikazal s tako dovršenostjo, da 
smo videli na odru tri različne ig-
ralske osebnosti.« 

Njegova zadnja vloga pod mojo 
režijo je bil Levstikov Martin 
Krpan. Velikan kot je bil VVil-
helm. je bil naravnost ustvarjen za 
takega človeškega heroja. 

Jeseni 1940 sem odšel k voja-
kom in vodstvo ptujskega gleda-
lišča je prevzel Jože Babič. V nje-
govi režiji je odigral še Volpona 
ter Hitlerja v neki kabaretistični 
igri! 

Drugi viri navajajo, d a j e VVil-
helm zaigral v režiji Jožeta Babiča 
potepuha filozofa v komediji 
Jožeta Krajnca Skedenj; dalje 
vlogo profesorja v VVernerjevi 
komediji Na ledeni plošči; Bla-
gojeviča v Nušičevem Pokojniku; 
šolskega nadzornika v komediji 
O. Ernesta — Vzgojitelj in Ne-
srečo v komediji Ostrovskega 
Gozd, ki jo je po odhodu Babiča 
sam itižiral. Odigrali s o j o na ne-
srečni dan nemškega vdora v Ju-
goslavijo — 6. aprila 1941. 

Številne vloge, ki jih je VVilhelm 
odigral v dveh letih in pol v ptuj-
skem gledališču zaležejo za dol-
goletno igralsko ustvarjanje. Ker 
je bil telesno močan, je vzdržal sil-
ne napore, hude delovne pogoje. 
Nad njimi pa se m pritoževal, kajti 
gledališko garanje mu je pome-
nilo užitek. Naprezal s e j e , kakor 
da bi slutil, da bo njegova igralska 
in življenjska pot za vedno preki-
njena čez nekaj let. 

VVilhelm se je po prihodu v Ptuj 
včlanil v Komunist ično partijo, 
njen simpatizer pa je bil že v 
Mariboru. Po sprejemu v Partijo 
je prevzel p o m e m b n o nalogo vo-
dje ciklostilne tiskarne KP. k i j e 
tedaj delovala v gledališki kleti. 
Tu je tiskal letake proti hitleriz-
mu. Pri delu so mu pomagali 

skojevci. posebno pri razpečeva-
nju ilegalnega tiska. 

V SRBU! 
Kmalu po nemškem vdoru v 

Ptuj, so VVilhelma in tudi druge 
ptujske igralce Nemci zaprli. Po-
leti 1941 so jih izselili v Srbijo. 
Razumljivo je, da je VVilhelma 
njegovo revolucionarno prepri-
čanje vodilo v Srbiji v vrste 
osvobodilnega boja, kjer je tra-
gično padel. 

V Srbijo je bil izgnan z ženo 
Nado Pfeifer, tudi gledališko ig-
ralko v Ptuju — s transportom 
izseljencevjulija 1941. Najpre j sta 
živela v vasi Kaonik pri Kruševcu, 
kjer sta se povezala s partizani. 
Kdaj sta odšla v partizane, ni 
preverjeno. Jože Samec, tudi ig-
ralec v Žižkovem ptujskem igral-
skem ansamblu in tudi izseljen v 
Srbijo, je dejal, d a j e bilo to menda 
jeseni 1942. 

V Topliških novinah. ki izha-
ja jo v Prokuplju beremo o VVil-
helmovi ženi Nadi (24.2. 1968). da 
je bila partizanska bolničarka, ki 
so jo četniki 16. februarja 1944 
ujeli in ubili. 

V časopisu Naše stvaranje pa 
pi.še Dragutin Grozdanovič (štev. 
4—6, 1974) o VVilhelmu. da je 
vodil gledališko skupino v Pusti 
reki, ki s o j o ustanovili v začetku 
leta 1944. Poznali so ga z imenom 
Pera iz Slovenije. V to območje ga 
je poslal na delo CK KP Leskovec. 

O partizanski gledališki skupi-
ni, ki so jo zaupali Albertu VVil-
helmu-Peri berem še v Knjigi-
18. biblioteke narodnega muzeja 
v Leskovcu. kjer je napisal Dra-
gutin Grozdanovič članek: Pro-
sveta. šolstvo i kultura u lesko-
vačkom kraju 1941 — 1945. V 
njem navaja pisec, da so ustano-
vili v začetku leta 1944 na pobudo 
Vidoja Smilevskega, sekretarja 
CK KPS Leskovec gledališko 
skupino s sedmimi' člani. Na 
prvem mestu je imenovan VVil-
helm. Pisec navaja, d a j e skupina 
obiskovala vasi na osvobojenem 
ozemlju, kjer je nastopala s kraj-
šimi enodejankami , ki so obrav-
navale boj za svobodo. 

Septembra 1944 se je skupina 
mudila v kraju Lebane, kjer je 
nastopila na partizanskem mitin-
gu. Tedaj so nad Lebane prileteli 
bolgarski bombniki in kraj bom-
bardirali. Pri tem je bil VVilhelm 
hudo ranjen. N a prevozu vzasilno 
b<i!nišnico v Borince je umrl. Po-
kopali so ga v Borincih pri šoli. 
Leta 19*74 so v Borincih odkriU 
spomeni / padlim domačinom. 
Na njem je vklesano tudi ime Al-
berta VVilhelma. 

Ko ob 40-lelnici VVilhelmove 
smrti o b u j a m o spomin nanj in na 
druge za svobodo padle igralce 
ptujskega gledališča, se vsiljuje 
misel, da bi se na j ptujsko gleda-
lišče poimenovalo po njegovem 
največjem igralcu — Albertu 
VVilhelmu. v spomin nan j in na 
čas. ko je bilo ptujsko gledališče z 
njegovo pomočjo največje slo-
vensko kul turno žarišče v P tu ju— 
v obrambi proti hillerizmu. 

V. Rojic 

Albert VVilhelm 1906—1944 

KONJI V 
DANAŠNJEM ČASU 

Ce na kratko pogledamo stanje konjereje v Sloveniji, vidimo, da v 
ravninskih predelih vzrejamo v glavnem hladnokrven tip konja, ki 
ustreza kmečkemu gospodarstvu za vleko in prirejo mesa. Pasemska 
sestava pa je žal izredno raznolika in tako imajo pri selekcijski službi le 
majhno število registriranih rodovniških kobil. T r e n u t n o j e od približno 
7.000 kobil, kolikor jih je v Sloveniji, registrirano le okrog 350 rodov-
niških. To so večinoma slovenske hladnokrvne pasme konj, nekaj pa je 
še noriške in hafiingerske pasme. 

Konj pa najbolj p r imankuje ravno tam, kjer bi jih najbol j potre-
bovali. t o j e na hribovitih območjih Slovenije. Omočja Slovenskih goric, 
Haloz in Pohorja n imajo dovolj konj. Malo je krivo izredno naraščanje 
in uvajanje mehanizacije v kmetijstvo, malo pa tudi to, da nismo imeli 
uslre/nega tipa delovnega konja za hribovsko območje, pa tudi ne dovolj 
družbene podpore za razvoj konjereje. Naš hladnokrvni konj in lipicanec 
sta namreč man j primerna za potrebe na hribovskem območju zato sta 
se uveljavila le v nižinskem delu. Pri nas smo tako prišli do nove pasme 
in to hafiingerske pasme. Danes se ta pasma predvsem uveljavlja v 
našem sistemu splošne ljudske ob rambe in družbene samozaščite. 

Na konjskih dirkah vse kvalitetnejši konji. 

Danes konje na kmetijah vidimo bolj redko, pa vendar na nekaterih 
območjih konji dobivajo svoj prostor. Seveda je to tam, kjer človeku tudi 
mehanizacija in napredek ne moreta pomagati . Konj i pa so v zadn jem 
času tudi poglavitnega pomena v naših oboroženih silah in teritorjalni 
obrambi. Milica ima v svoji sestavi že celih deset let skupino konj, kateri 
so namenjeni predvsem patrul iranju na težko dostopnih predelih. 
Omenim naj. da so prav ti konji veliko doprinesli uspešni akciji pri 
Horjulu, ujet ju štirih prestopnikov (o tem je bilo veliko zapisanega v 
dnevnem časopisju). Velik pomen pa ima konj tudi v športu. Saj so 
slovenski konji zastopali naše barve tudi na letošnjih letnih OI. 

Kot lahko opazimo, se konju kot živali in zvestemu prijatelju 
človeka obetajo boljši časi. To se pravi, da konjereja na Slovenskem in 
tudi na ptujskem območju ne bo izumrla. Prav na ptujskem območju pa 
imamo ludi nekaj dobrih rejcev te plemenite živali. z b 

Kam usmeriti usmerjeno 
izobraževanje? 

v slovenskem prostoru so vse pogostejše razprave o usmerjenem 
izobraževanju oziroma o mreži šol. Ugotovljeno je, da je mreža šol preveč 
razdrobljena, da se usmeritve ponavljajo in da niso v skladu s potrebami 
združenega dela. Ptujska občina je v teh razpravah krepko soudeležena, 
saj obstaja bojazen, da bo v bližnji prihodnosti Srednješolski center bolj 
ali manj - prazen. Podatki povedo, da se je število oddelkov od 88 v letu 
1983 zmanjšalo na 75 v tem letu. Vzrok je v premajhnem številu ustreznih 
usmeritev oziroma vzgojno izobraževalnih programov. 

Srednješolski center Ptuj je seznanil s svojimi težavami tudi delegate 
ptujske občinske skupščine. Opozoril je na iz leta v leto večje število 
učencev, ki po končani osnovni šoli ostanejo doma in o povečanem vpisu 
učencev v skrajšane programe. Da to pomeni zmanjševanje dela v centru 
in s tem vprašljivi položaj delavcev te ustanove, ni najbolj zaskrbljujoče, 
čeprav tudi zanemarljivo ne. Bolj pomembno je, ptujsko združeno delo 
— pa tudi podravsko — na ta način izgublja kadre. Dejstvo je namreč, da 
mnogi starši zaradi vse večje draginje enostavno ne zmorejo plačevati 
stroškov šolanja svojih otrok v Mariboru ali v drugih centrih, možnosti 
izobraževanja v Ptuju pa se vse bolj ožijo. Zaradi tega si Srednješolski 
center skupaj z družbenopolitičnimi organizacijami in organi skupščine 
občine prizadeva za pridobitev novih usmeritev. Ti jalovi poskusi se vle-
čejo že od začetka srednješolske reforme. Jalovi zato, ker niti dokazo-
vanja niti prepričevanja o potrebi po večjem številu usmeritev niso rodila 
željenih sadov. 

V ptujskem centru ugotavljajo, da bi lahko obdržali sedanje število 
oddelkov, če bi prihodnje šolsko leto vpisali tri oddelke elektrotehniške in 
računalniške usmeritve ter dva oddelka naravoslovno-matematične 
usmeritve. S tem pa bi hkrati omogočili bolj enakopravno vključevanje 
ptujskih in ormoških srednješolcev v srednje usmerjeno izobraževanje. 
Komite za družbenoekonomski razvoj in planiranje skupščine občine Ptuj 
pa ocenjuje, da obstajajo potrebe in možnosti za izobraževanje tudi v 
drugih usmeritvah, temeljijo pa na predvidenih razvojnih programih 
industrije — gre predvsem za tekstilno in obutveno industrijo. 

Glede na to, da so občani ptujske občine vložili v gradnjo srednje-
šolskega centra ogromna sredstva to ustanovo opredeliti kot šolo regij-
skega pomena. Drugače povedano — prizadevanja gredo v smeri delitve 
dela med mariborskimi srednjimi šolami in ptujskim centrom. Takšni 
predlogi niso novi, segajo v sam začetek dogovarjanja o šolski mreži v 
Podravju. Težava je v tem, ker lahko dobi ptujski center nove ali dodatne 
usmeritve le tako, da jih dobi od mariborskih šol, saj se je potrebno o 
mreži šol v Podravju dogovoriti znotraj tega območja. Vendar, tako kot 
na nekaterih drugih področjih tudi na tem ni moč najti skupnega jezika. 
Dolgotrajna dogovarjanja, lahko bi rekli tudi pogajanja, pa se odražajo v 
zmanjševanju vpisa v ptujski center. Ptujčani so na pobudo občinskega 
izvršnega sveta, srednješolskega centra nekaterih drugih področjih tudi na 
tem ni moč najti skupnega jezika. Dolgotrajna dogovarjanja, lahko bi 
rekli tudi pogajanja, pa se odražajo v zmanjševanju vpisa v ptujski 
center. Ptujčani so na pobudo občinskega izvršnega sveta, srednje-
šolskega centra in delegatov občinske skupščine ponovno krenili v 
ofenzivo. Svoje potrebe in cilje bodo ponovno predstavili skupščinam 
posebnih izobraževalnih skupnosti ter republiški izobraževalni skupnosti. 

Osnovnošolci, ki končujejo osemletno šolanje pa sedaj stiskajo pesti 
in razmišljajo, kam se bodo vpisali prihodnje šolsko leto, če se sploh 
bodo. Se bolj kot otroke pa to skrbi starše! N. Dobljek 

KNJIŽNE NOVITETE 
V okviru Ptujskih kulturnih srečanj je Ljudska in študijska knjižnica 

Ptuj pripravila priložnostno razstavo Knjižne novitete, kjer bodo raz.s-
lavljena dela iz vseh strok, ki jh je knjižnica snreiela v zadnjih treh. štirih 
me.secih.Raz.stava bo odpr ta od 18. do 26. oktobra 1984 v prostorih 
študijskega oddelka, vsak dan od 8. do 19. ure, v soboto pa od 8. do 12. 
ure. Uprava 
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DRUŠTVA V PTUJU 
22. septembra smo bili člani Zgodovinskega 

društva na uspeli ekskurziji. Čeprav nas j e skoraj ves 
dan spremljal dež, ni mogel pregnati prijetnega 
razpoloženja. 

Takoj po obvezni kavi smo se ustavili na Ptujski 
gori, kjer nas je Marje ta Ciglenečki za nekaj časa 
prestavila v 14. in 15. stol. in sicer kar v sredo 
evropskega dogajanja . Seznanila nas je s silnicami, 
ki so privedle do čudovitega arhitektii^nega, sli-
karskega in kiparskega spomenika prejšnjih dob in 
ljudi. Nova barvna okna so zaživela svojo polno 
vsebino po razlagi domačega patra. 

Štatenberg smo pustili kar ob strani in se v pra-
vcatem nalivu napotili proti Žički kartuziji, ki je 
mimogrede najstarejša kartuzija v srednji Evropi, 
ustanovljena 1160 in ukinjena 1782. Žal so pred 
nami nemo stale le ruševine, na prezbiteriju zgornje 
cerkve raste grmovje. Šele besede tov. Marje te so 
začele luščiti iz zelenja in kamenja velikost, obseg in 
pomen te kartuzije. 

Pot nas je nato vodila skozi Vitanje do Spodnjega 
Doliča. Ti kraji so posebej znani iz naše novejše 
zgodovine, ko se je tod v hudi zimi prebijala 14. 
divizija. O uspehih in izgubah in o vseh spremlja-
jočih dogodkih nas je sproti seznanjala prof. Šuli-
gojeva. 

Po dolini Pake, skozi Hudo luknjo smo prispeli v 
Velenje, kjer smosi ogledali Kulturni center, na to pa 
smo se napotili na Grad in si posebej za nas ogledali 
zanimivo prezentacijo rudarstva v Velenju in naj-

širši okolici. Srečali smo se tudi z afriško umetnost jo 
in kar je bilo še posebej zanimivo z deU starejših 
slovenskih shkaijev. V galerijski zbirki tega mladega 
mesta smo srečevali slikarstve stvaritve od impre-
sionistov naprej . V .Topolščici nas je predvsem za-
nimala miza na kateri je von Leer podpisal kapitu-
lacijo svojih čet. 

Deževna pot se je nadaljevala proti Zavodnjam, 
čudoviti gorski vasici z zelo prijazno gostilno, kjer 
smo skoraj obsedeli. Dobra pijača, jedača, postrežba 
in še muzika navrh so nas zadržali. Ustavili smo se 
tudi v vasici Plešivec, kjer je pokopana Cankar jeva 
mladostna ljubezen Ana Lušinova. Prof. Arhar nam 
je v doživetem in dokument i ranem prispevku pri-
kazal Anico in n jeno sestro ter n jun odnos do Can-
karja in obratno. 

Prof. Čretnikova nam je opisala delo in življenje 
Karla Destovnika Kajuha , ki je po teh hribih in 
livadah pel in tudi izpel svoje pesmi. Graška gora, 
gora jurišev nas je sprejela vsa mrzla in mokra, tako 
da prof. Hudalesu, ki nas je spremljal iz Velenja 
naprej ni bilo težko nazorno prikazati dogodkov 
izpred 40 let, ko je ravno na tem mestu Štirinajsta 
utrpela zelo velike izgube. 

Bilo nas je dosti, starih, mladih, zjgodovinarjev, 
ljubiteljev in drugih, zadovoljni smo bili, hvala vsem 
predavatel jem, predsedniku društva prof. Horvatu, 
blagajničarki tov. Kyselovi, tajnici tov. Vaudovi in 
seveda šoferju. 

K. Š. P. 

Naše jesenske delovne akcije 
V deželo je kot lahen vetrič 

pripihljala jesen in nam nasula 
sadov. S svojim razkošnim 
oblačilom je dala naravi poseben 
čar, ki nas z glasom klopotcev 
nenrestano klice na njive in v vi-
nograde. Tudi gozdovi nas s svo 
jim rjavozelenim bliščem privab-
l ja jo po plodove. V veliko neza 
dovoljstvo je s slabim vremenorr 
esen nonagajala kmetom, da ne 
caterin pridelkov niso mogli pra-
vočasno pospraviti. 

Tudi letos smo se odločili, da 
bomo sodelovali pri Jesenskem 
spravilu pridelkov. Na?e delo se je 
začelo s spravl janjem hmelja, da 
so ga hmeljarj i ravno z n a | o po-
močjo spravili pravočasno. Še bolj 
veseli so nas bili sadjarj i , saj smo 

j im s pobi ranjem jabolk veliko 
pomagali. Končali smo s trgatvijo, 
pri čemer nam je veliko pripo-
moglo lepo vreme in dobra volja. 
Četudi se je pri delu marsikdo 
utrudil, mu je utrujenost v hiou 
splahnela, ko je pomislil, da si 
bomo le s t rudom zmanjšali 
stroške izleta. Vedri, pa čeprav 
utrujeni, smo se vračali z dela in 
vesei občutek nas je navdajal , da 
smo tudi mi pomagali pri spravilu. 
Tudi v pr ihodnje se Domo ude-
leževali teh akcii. 

Tudi na polju je vse živo. 
Kmet je neznansTco nitijo s spra-
vilom f^ridelkov, da jih ne prese-
neti deževje ali pa celo sneg. Po-
časi se bo tudi ta zivžav sprevrgel v 
mrko tišino poljan, ki se bodo 

pnpravljale, da se odenejo z de-
belo snežno odejo. Le samoten 
vetrič bo pihljal po praznih vi-
nogradih in priganjal klopotce naj 
nadal juje jo svoio pesem. Ici je prej 
pomenila veselje ob bogatih je-
senskih darovih, a tedaj DO to le 
prisiljeno klopotanje. ki se bo 
počasi izgubilo v mrzlih zimskih 
nočeh. 

Zdenka Habjanič, 
7 / a . OS Videm 

pri Ptuju 

Prijaznost v trgovini Zarja 
Veliko je slišati zadnje čase opazk na delo trgovcev oziroma proda-

jalcev. Ljudje godrnjajo, da ne dobijo tistega blaga ali artikla, katerega 
želijo kupiti in da se povečini takšno blago nahaja pod pultom. Tega se-
veda ne moremo zanikati, vse pa tudi ni res, kar opravljajoče stranke 
raznašajo med seboj. Včasih je teh artiklov le toliko, da ni moč ustreči 
prav vsem, temveč jih dobijo le tisti kupci, ki imajo pač srečo, da so med 
prvimi in lahko kupijo določeno stvar. 

Od nekdaj je prodajalna ZARJA veljala za prodajalno, v kateri 
kupujejo predvsem preprosti kmečki l judje iz okolice Ptuja. To velja še 
danes, kljub temu, da ima ta prodajalna vedno več tudi kupcev iz tako 
rečenega premožnejšega sloja prebivalstva. Sploh pa ni pomembno 
kakšen je kupec, v tej prodajalni je poglavitno, da je kupec lepo 
postrežen ter, da se bo isti kupec rad in z veseljem vračal v to prodajalno. 
Da pa se to doseže, je potrebno veliko dela in truda, kajti danes pridobiti 
kupca je že prava trgovska posebnost. Kolektiv Zarja pa s svojo prijaz-
nostjo od poslovodkinje in do najmlajše prodajalke veliko prispeva k 
temu, da kupci radi zahajajo in kupujejo v tej prodajalni. Povrhu pa tudi 
kupci niso prezahtevni ter jih je moč hitro in strokovno postreči. Seveda 
se kdaj najde kakšna črna ovca, da ni zadovoljna s postrežbo in tudi kaj 
kmalu spozna, da je k slabi postrežbi veliko pripomogla prav sama. 

Kot pravijo, da dober glas seže v deveto vas, velja to prav za to pro-
dajalno, za katero skrbijo zavestne in pridne prodajalke. Kljub slabim 
plačam in stabilizacijskim ukrepom pa je v tej prodajalni vedno živahno, 
tako da same delavke redkokdaj najdejo trenutek za počitek. Seveda pa je 
prvi in poglavitni pomen postreči kupca ter mu svetovati pri nakupu. 
Torej prodajalke le tako naprej, kajti marsikateri prodajalni ste lahko za 
vzor. ZB 

Naši sosedje kupujejo pri nas 
Ni še dolgo tega, ko je vse kar leze in gre rinilo 

na nakupe v bližnjo Avstrijo. Kajti ni bilo druži-
ne, katera ne bi uporabljala avstrijsko margari-
no Ramo ali pila Alvorado kavo. Za naše razme-
re je bil takrat nakup v Avstrijskih trgovinah ze-
lo ugoden. Kajd če bi isto blago kupili pri nas, bi 
plačali precej višjo ceno. Ko pasmo kupili blago 
v Avstriji pa nam je še ostalo za bencin. 

Danes je ta slika kar precej drugačna. Naku-
povat ne hodimo več na avstrijsko stran, ne 
predvsem zaradi depozita ali omejitev potovanj, 
temveč zaradi tega, ker se nam nakup zaradi de-

valvacije dinarja sploh več ne izplača. Danes je 
pri nas le še aktualna kava, katera je več kot za 
polovico cenejša od naše. Saj za njo kar nekaj 
metrov prek meje odštejemo le sto jurjev, pri nas 
pa kar 240 jurjev pa še za dobiti je ni. 

Kaj pa naše trgovine? Te so vedno bolj založe-
ne z najrazličnejšimi izdelki in zmernimi cenami 
seveda za nas. To pa so opazili tudi naši severni 
sosedje in vedno več jih je, ki se odločajo za na-
kup v naših trgovinah. Tudi v ptujskih trgovinah 
je teh naših sosedov vedno več. Kajti pritegnila 
jih je ponudba in seveda za njihov žep nizke ce-

ne. Velikokrat vidimo avtomobile tuje registraci-
je parkirane na naših parkiriščih in seveda vedno 
več avtobusov, kateri pripeljejo turiste v ptujske 
toplice, potem pa ti napolnijo torbe še v naših 
trgovinah. 

Torej, v tem našem času izvažamo razno blago 
kar čez trgovinski prag in nam ni potrebno blago 
ponujati na tujem in tam razstavljati izdelke ter 
se boriti za kupce, te imamo sedaj kar tam, kjer 
si jih najbolj želimo. In seveda pri.nas puščajo še 
tako iskane devize, ki jih potrebujemo. 

ZB 

Podobe enostavne barvne lepote 
Upokojena likovna pedagoginja iz Ptuja, 

Rozina Sebetič, se te dni predstavlja z vrsto ak-
varelov in gvašev v mariborskem salonu MEB-
LO. Slikarka je doslej imela že številne samo-
stojne in skupinske razstave. Je članica likovne 
sekcije Delavsko prosvetnega društva Ptuj in ak-
tivna udeleženka številnih likovnih kolonij. 

Podatki o šolanju Rozine Sebetič nas privede-
jo do zanimivih ugotovitev. Ljubljanska šola za 
oblikovanje s profesorji Didkom, Omerso, Pen-
govom in Pogačnikom ter mariborska Pedago-
ška akademija s profesorji Kavčičem, Pandur-
jem starejšim in Koresom sta dali nadarjeni štu-
dentki solidno osnovo: obvladanje obrti in 
temeljna slikarska izhodišča, ki so zrcalila v pe-
dagoško dejavnost preneseno umetnostno resni-
čnost posameznega učitelja. Zato so v marsika-

terem delu Rozine Sebetič še danes vidni vplivi 
njenih učiteljev. 

Rozina Sebetič ustvarja največ v naravi. Kraji-
na je tista, ki v največji meri omogoča čustveno 
zavzeti slikarki, da radostno sledi svojim notra-
njim vzgibom in pri tem ustvarja podobe eno-
stavne barvne lepote. Čeprav so zajeti neposred-
no in intimno, so pejsaži Rozine Sebetič pogosto 
čiste in premišljene slikarske analize. Zato se isti 
izrez iz narave večkrat pojavlja kot skoraj popol-
noma nespremenjen motiv v vrsti slikarkinih ak-
varelov in gvašev. S tonskimi prehodi akvarelne-
ga pigmenta dosega Sebetičeva razpoloženjsko 
komponento izbranega krajinarskega predela, 
harmonija barvnih odnosov, najčešče sta to zele-
na in rjava barva v neštetih odtenkih, pa nas še 
posebej pritegne in navduši. 

Neizčrpna spremenljivost narave je v Rozini 
Sebetič dobila vestnega interpreta, slikarka Sebe-
tičeva pa v naravi najde odgovore na vsa vpraša-
nja, ki si jih je kdaj zastavljala. Zato so njena 
najbolj kvalitetna dela predeli Slovenskih goric 
in Haloz, ki so v celoti nastali v naravi in ki jih 
Sebetičeva pogosto zajema in podaja s širokimi 
potezami čopiča. Poudarjena trdna notranja 
konstrukcija, ki jo slikarka pogosto dosega v 
svojih krajinah je še posebej zahtevna kompo-
nenta ko gre za mokro, akvarelno tehniko. 

Rozina Sebetič si s svojimi akvareli in gvaši za-
gotavlja prostor nekje na meji med tistim delom 
likovne produkcije, k i j i pravimo ,,ljubiteljska" 
in likovne ustvarjalnosti, ki je akademsko valori-
zirana, njena pedagoška prizadevanja pa so ro-
dila sadove, ki so že dosegli nemalo priznanj. 

Gordana Spremo 

Jabolka od Miklavža za belgijske kupce 
Gruča hiš. šola. cerkev in trgovina. Milavž. 

Kraj sredi Jeruzalemskih goric. Nedaleč proč. 
na pobočju nizkega hriba se razteza nasad 
jablan. Sedaj ko je čas obiranja teh sočnih 
sadežev, se večkrat pojavi v vasi tovornjak s 
tujo registracijo. Prišel je po jabolka. Kam, 
komu in kako je s temi jabolki, smo povprašali 
enega izmed delovodij Kmetijskega kombi-
nata Jeruza lem—Ormož Jožeta Laha. 

KAKO VELIK JE TA NASAD JABLAN IN 
KATERE SORTE GOJITE? 

Vsega tukajšnjega nasada je približno 20 ha. 
Nahaja se v treh ograjah. V prvi so tri parcele, 
v drugi ena in v tretji dve. Go j imo prevsem zlati 
delišes. idared in šarden. Na jveč je zlatega 
delišesa. 

KJE DOBITE SADILNI MATERIAL, 
V največji meri ga kupu jemo pri ABC Po-

murka. da je jo pa nam ga še druge organizacije, 
vendar ne veliko. 

KOLIKO JE VSEH DRUŽBENIH SA-
DOVNJAKOV V ORMOŠKI OBCINI? 

Sadovnjake delimo na intenzivne in ekste-
nzivne. V ormoški občini je okrog 200 ha in-
tenzivnih sadovnjakov, ekstenzivni pa so v 
glavnem v zasebni lasti Največji strnjeni nasadi 
so v Savcih. na Libanji, v zasebni lasti. Največji 
strnjeni nasadi so v Savcih. na Libanji . v 
Ivanjkovcih. najmanjš i pa je na Krču. Prej je 
bilo na teh področjih pasivno zemljišče — 
gozd. pašniki — zasebni in družbeni, ki smo jih 
v sedanje parcele uredili z dolgotrajnimi in 
napornimi postopki. Sedaj goj imo na njih 
jablane, višnje, breskve, hruške, jagode, nekaj 
pa je tudi sliv in lešnikov. 

KAM GREDO JABOLKA IZ MIKLAVŽA? 
N a j v e č j i h p rodamo na domače tržišče, ve-

liko pa jih tudi izvozimo, predvsem v Belgijo, 
Zahodno Nemčijo, Italijo in Nizozemsko. Na 
zahtevnem tržišču p roda jamo po enaki ceni kot 
doma. to je 40 din za tip jonatan , 50 din za tip 
idared. 

KOLIKŠNA PROIZVODNJA SE OBETA 
LETOS? 

Ce gledamo na proizvodnjo lanskega leta. je 
letošnja skromnejša. K temu je pr ipomogla 
slaba letina. Lani smo pridelali 320 vagonov, 
letos pa jih predvidevamo le 180. 

KOLIKO JE STALNIH DELAVCEV IN 
KAKŠEN JE NJIHOV OSEBNI D O H O -
DEK? 

V sadjarstvu je redno zaposlenih 55 delav-
cev. V času obiranja n a j a m e m o sezonsko de-
lovno silo iz okolice Varaždina. Ti delavci so 
vedno bolj zahtevni, toda pridno delajo. Redno 
zaposlen delavec dobi povprečno 15 do 20 tisoč 
mesečno, zaslužek sezonskega delavca pa je 
odvisen od časa. kako dolgo dela in koliko 
naredi. 

KOLIKO DELAVCEV VODI DELOVOD-
.lA? 

Med sezono obiranja j ih ima v skupini do 
300. med letom pa 20 do 30. 

S KATERIMI 1EŽAVAMI SE UKVARJA 
DELOVODJA? 

Najvejčja težava je razdrobljenost naših sa-
dt)vnjakov. Nasadi so oddaljeni celo 25 do 30 
km. zato so stroški pridelave višji, delovodja 
pa se pogosto seli. 

KAKO DALEC STE V TEHNOLOGIJI V 
PRIMERJAVI S SVETOM? 

Te naše plantaže ne zaostajajo za svetovno 
ravnijo, kakršno imajo v Belgiji, na Nizozem-
skem. v Italiji in Nemčiji . 

KAKO DOLGO RODI TAK NASAD? 
Od 15 do 40 let. odvisno od podlag, sort. nege 

in tal, podnelj^a itd. Jablane so med sadnim 
drevjem namreč najbolj občutljive rastline in 
jih je treba pogosto škropiti. 

KOLIKOKRAT NA LETO? 
To je spet odvisno od letine in razvoja bo-

lezni. Škropimo do 18-krat. včasih več. včasih 
manj . 

KAKŠNA MORAJO BITI JABOLKA, DA 
SPADAJO V 1. RAZRED? 

Debela morajo biti od 70 do 90 m m . Debe-
line 90 mm ne smejo presegati. 

ALI BOSTE LETOS POTREBOVALI 
P O M O C N A S ŠOLARJEV? 

Zaenkrat ne, ker je letina slabša; jabolk ni 
toliko in jih bomo lahko pravočasno potrgali. 
Kot sem že rekel, nam tako ali tako pomaga 
sezonska delovna sila. 
HVALA ZA POGOVOR! 

Kdo bi si mislil, da so ta jabolka s tega hriba 
po svetu tako znana! Ali bo otrok iz Belgije ali 
Nizozemske pomislil, ko bo jedel naše sočno 
jabolko, od kod je ta dišeči sadež? Kje je rasel? 
Malo verjetno. Kl jub temu sem vesel, d a j e ta 
kraj pri nas. v Miklavžu, v manj razviti ormoški 
občini! 

Ivo Škrlec. 8. razred 
OŠ nar. her. J. Kerenčiča 

Miklavž pri Ormožu 
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Franc KorbarCac 

Poznavalce ansamblov domače 
zabavne glasbe in razmer na njeni 
sceni, pa tudi redne obiskovalce 
Ptujskega festivala, je Franc Kor-
bar-Cac, nekdanji trobentar Do-
brih znancev, letos presenetil s 
predstavitvijo lastnega ansambla. 
Za tiste, ki Caca ne poznamo le kot 
muzika, temveč tudi kot človeka, 
prijatelja in znanca, ni bila to ni-
kakršna prvovrstna senzacija, tem-
več zgolj uresničitev tistega, kar 
smo že ves čas slutili. Cac je namreč 
muzik, ki ne zmore preveč dolgo 
ostati v podrejeni vlogi reproduk-
tivca, ker ga njegova notranjost ne-
nehno sili k produktivnemu izpove-

dovanju. A za kaj takega je seveda 
potreben lasten ansambel. 

Franca Korbarja ali Caca, kot ga 
kličemo prijatelji in znanci, je ime-
lo priložnost naše občinstvo 
v preteklih letih spoznati kot 
trobentarja, skladatelja in povr-
hu še pevca ansambla Dobri 
znanci. Z globoko občutenimi 
vižami, ki jih s svojo mehko in ten-
kočutno notranjostjo čudovito pri-
lagaja vsebini besedila, je vrsto let 
opozarjal nase, a zdi se, da širše ob-
činstvo, vsaj donedavna, zanj ni 
imelo pravega ušesa. V mislih ni-
mam zgolj festivalskega občinstva. 

temveč tudi radijske poslušalce in 
televizijske gledalce. Pred mnogimi 
časi je kot skladatelj vzbudil pozor-
nost s pesmico Domovini na besedi-
lo Simona Jenka, nato pa za nekaj 
let skoraj docela utihnil. 

Kot skladatelj in pevec je ponov-
no zablestel šele pred tremi leti, ko 
je kot član ansambla Dobri znanci, 
predstavil pesmico Orlek kraški. 
Navdušenje občinstva na Letnem 
prireditvenem prostoru, je komaj 
moč opisati. Prvič se je zgodilo, da 
sta si bila občinstvo in strokovna 
komisija enotna v ocenjevanju: pr-
vo mesto in zlato odličje! Take 
enotnosti ni bilo nikoli prej in niko-
li poslej. 

Kaže, da je navdušenje občinstva 
Franca Korbarja opogumilo, saj je 
že naslednje leto, tako za uspehom 
z Orlekom kraškim, predstavil 
ptujskemu občinstvu svojo novo 
pesem: Pozabljene poti. Tako bese-
dilo kot nežna melodija, sta mu pri-
vreli iz globine njegove bogate no-
tranjosti, polne mehkobe in čutlji-
vosti. Z njo je izpovedal vso tesno-
bo osamljenega, ki so se mu življe-
njske radosti ob neizživeti ljubezni 
nehale na — Pozabljenih poteh. A 
je čudovita pesmica, prežeta z vso 
nežnostjo nakopičenih čustev, žal, 
šla mimo ušes takratnega festival-
skega občinstva. 

Danes ima Franc Korbar svoj la-
stni ansambel, pri katerem prav ta-
ko združuje že vse naštete vloge, le 
da mu pri petju tokrat pomagata 
Magda Koren in Marko Lednik. 
Kakšni so bili vzroki, ki so ga nave-
dli k ustanovitvi lastnega ansam-
bla? 

, ,Naj pojasnim," odgovarja 
Cac, ,,da od Dobrih znancev nisem 
odšel zaradi kakšnih morebitnih 
prepirov, kot bi utegnili sklepati 
nepoučeni. Vzroki za moj odhod ti-
čijo globlje. 2e od nekdaj sem 
namreč stremel za svojim lastnim 
izrazom, torej po pisanju skladbic 
neglede na stilske potrebe in šablo-
ne. Toda taka samostojnost pa se-
veda ni mogoča v skupnosti nekega 
ansambla, kjer pride do veljave 
zgolj skupna želja vseh. Skladatelj 
tukaj ne more s polno mero zado-

voljiti ambicij in potreb po uvelja-
vljanju lastnega izraza, kar pa je 
povsem mogoče v nanovo ustano-
vljenem in lastnem ansamblu!" 

Cac ga je ustanovil proti koncu 
lanskega leta in k sodelovanju po-
vabil izvrstne glasbenike. Tričetrt 
leta je preteklo od takrat! Prekrat-
ko za popolno vigranost ansambla, 
kjer se člani , ,poznajo v dušo", pa 
vendar dovolj dolgo, da so med 
tem časom že posneli kaseto in da 
so se na letošnjem Ptujskem festi-
valu uvrstili v ,,zlato elito". Za za-
četne korake nekega ansambla — 
prav gotovo vzpodbudni rezultati! 

,,Za vse to gre predvsem zahvala 
kolegom, članom mojega novega 
ansambla!", pristavi Cac. 

Končno je vendarle dobil ansam-
bel, v katerem lahko nemoteno na-
stopa v vlogi skladatelja, aranžerja, 
pevca in trobentarja. Dobro ga po-
znamo in vemo, da tega ne počenja 
zato, ker bi se , ,forsiral", temveč 
zaradi notranjih potreb in notra-
njega nagiba po izpovedovanju. 
Toda kljub temu se je na zadnjih 
posnetkih lotil tudi ljudske pesmi in 
z zanimivimi aranžerskimi prijemi 
(kar se mu prav tako zdi zanimiva 
oblika delovanja), spletel v venček 
pesmice, značilne za naše pokrajine 
od Prekmurja do Primorske. 

,,Ce se mi je to posrečilo, naj 
presodijo poslušalci," pravi Cac. 
,,Sam pa menim, da nisem na zgre-
šeni poti!" 

Kakšnih posebnih, večjih na-
črtov za bodočnost s svojim ansam-
blom, Cac za sedaj še ne goji. Tre-
nutno mu je osnovno vodilo le 
všečnost pri poslušalcih in nastopi 
na Ptujskem festivalu, za katerega 
pa meni, da ni zgolj priložnost za 
snidenje izvajalcev te zvrsti glasbe, 
temveč, da čedalje bolj postaja ma-
nifestacija kakovosti te glasbene 
ustvarjalnosti. 

Upajmo, da bomo Caca z njego-
vim ansamblom srečali tudi na pri-
hodnjem festivalu, saj med nami ni 
dobrodošel le kot muzik, temveč 
tudi kot prijatelj vseh, ki čutijo z 
domačo zabavno glasbo in njenimi 
slovenskimi koreninami. 

Franc Korbar-Cac in Magda Koren na letošnjem jubilejnem Petnajstem fe-
stivalu domače zabavne glasbe. 

Besedilo in foto: L C. 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
Alpski rog oz. čredni rog ali le-

seni rog je veljal za značilno 
glasbilo pastirjev v švicarskih Al-
pah. poznajo pa ga tudi v drugih 

evropskih deželah. Prvi, ki je 
omenjal alpski rog pri nas, je bil 
Valvasor Valvasor je poročal o 
alpskem rogu, k i je bil razširjen na 
Dolenjskem in Gorenjskem. Iz-
delan je iz poldrugega metra dol-
gega kosa lesa, razcepljen, iz-
dolbljen in ponovno s smolo za-
lepljen ter ovit s češnjevim lub-
jem. Na zgornjem koncu je pri-
trjen lesen ustnik. Trobl jenje na 
alpski rog je prenehalo ob koncu 
19. stoletja. Ra l fCep lak 

Tekst je povzet iz knjige Zmage 
Kumer. Ljudska glasbila in godci 
na Slovenskem. Ljubljana 1983. 

Alpski rogovi — leseni rogovi, fo-
toteka etnološkega oddelka, foto 
RalfČeplak. 

MALA BORŠTNIKOVA SREČANJA 
Sedaj že tradicionalna Mala Borštnikova sre-

čanja v občini Slovenska Bistrica z velikim uspe-
hom uresničujejo cilje, za katere so bila organizi-
rana, to pa je prenesti tudi kvalitetnejša kulturna 
dogajanja, predvsem odrska dela in druga us-
tvarjanja, neposredno med zaposlene v delovnih 
organizacijah in občane v oddaljenejših zaselkih. 

Letošnje Malo Borštnikovo srečanje bo pote-
kalo v dneh od 21. do 29. oktobra. V teh dneh se 
bo v raznih krajih občine Slovenska Bistrica 
odvijalo skupno prek 25 raznih kulturnih mani-
festacij od nastopov gledaliških skupin do pred-
stavitev posameznih znanih gledaliških igralcev 
iz širšega slovenskega kulturnega prostora. 

Letošnje prireditve bodo pričele v nedeljo, 21. 
oktobra, kar predstavlja tudi pomemben jubilej, 
40-letnico ustanovitve Gledališča ljudske vstaje. 
V partizanski vasici Tinje na Pohorju se bo tega 
dne domačinom in gostom predstavila godba na 
pihala iz Izole s promenadnim koncertom ob 10. 
uri. Uro kasneje pa bo prav tako na Tinju osred-
nja prireditev letošnjega Malega Borštnikovega 
srečanja, otvoritvena slovesnost s partizanskim 
mitingom, kjer se bodo že po tradiciji predstavili 
člani partizanskega gledališča. 

V ponedeljek, 22. oktobra se bo Breda Pugelj 
predstavila z Zlato ptico ob 10. uri na OS Pra-
gersko, za tem pa še na OS Zg. Polskava. Milena 
Muhičeva in Janez Klasinc bosta v torek, 23. ok-
tobra gostovala v domu dr. Jože Potrč v Poljča-
nah. V dvorani doma kulture v Slovenski Bistrici 
pa se bodo tega dne člani SNG Maribor predsta-
vili s tragikomedijo Balkanski špijon. 

Med pomembnejšimi kulturnimi prireditvami 
v dneh Malega Borštnikovega srečanja bodo še 
,,Talec" B. Behanova, v izvedbi Slovenskega 
stalnega gledališča iz Trsta, ki se bo predstavil v 
soboto, 27. oktobra zvečer v Domu kulture Slo-
venska Bistrica. V Poljčanah se bo tokrat pred-
stavilo SNG Maribor z delom T. Partljiča ,,Se-
kretar za humor" . Predstava bo v sredo 23. ok-
tobra ob 19. uri v kulturnem domu v Poljčanah. 

V tednu Malega Borštnikovega srečanja se bo-
do igralci SNG Maribor, med njimi že dobri 

znanci ljubiteljem kulture v bistriški občini Mile-
na Muhičeva, Breda Pugljeva, Marjan Bačko in 
Janez Klasinc, predstavili z raznimi literarnimi 
deli slovenskih ustvarjalcev. Nastopili bodo v 
številnih osnovnih šolah in tudi srednji kovinar-
ski šoli v Slovenski Bistrici. 

Tudi letos je nosilec vseh aktivnosti v okviru 
Malega Borštnikovega srečanja Kulturna skup-
nost občine Slovenska Bistrica v tesnem sodelo-
vanju z organizacijskim odborom Borštnikovega 
srečanja v Mariboru. 

Čeprav so aktivnosti ob tem, prav gotovo naj-
pomembnejšem, vsakoletnem kulturnem dogod-
ku na območju bistriške občine še v pripravah, 
vendar v okolju kjer bodo posamezne prireditve 
na te že težko čakajo. Izkušnje iz preteklih let 
kažejo, da Mala Borštnikova srečanja v občini 
Slovenska Bistrica uspešno uresničujejo svoje 
kulturno poslanstvo, saj se v tem času udeleži, 
vsaj ene od številnih prireditev, okoli dva tisoč 
občanov. Mnogim med njimi je to tudi edino sre-
čanje s kvalitetnejšim kulturnim dogodkom ali 
samimi ustvarjalci, znanimi slovenskimi gledali-
škimi delavci. 

Viktor Horvat 

Po slovensko se ne splača 
»Zvedeli smo. da je v pripravi izdaja svetovno znanega atlasa za 

makro-inmikropatologijo, in sicer prevod iz angleščine (avtor J. Curržu) . 
Knjigo bo izdala Cankar jeva založba, vendar v srbohrvaškem jeziku, 
prevod pa pripravlja Inštitut za patologijo Medicinske fakultete v 
Ljubljani v sodelovanju s strokovnimi sodelavci iz Zagreba in Beograda. 
— Ekonomski izračuni žal kažejo, da ni možen tisk strokovnih izrazov 
tudi v slovenščini, čeprav so prevajalci izraze iz angleščine pripravljeni 
brezplačno prevesti v slovenščino. — Ni opravičljivo, da publikacija, ki 
bo leta in leta učbenik in strokovni priročnik zdravstvenemu kadru 
različnih ravni, ne bi vključevala slovenskega strokovnega izrazja. Pri-
družujemo se pr izadevanjem, da tako pomemben učbenik medicinske 
stroke za naše potrebe izide obvezno tudi v slovenščini.« 

Zgornje pismo je predsednik Zveze društva za varstvo okolja v 
Sloveniji, akademik Stane Krašovec, naslovil na tov. Franca Šetinca, 
predsednika Republiške konference SZDL Slovenije, v vednost pa g a j e 
poslal še Jezikovnemu razsodišču. — Tovariš akademik se v svojem 
dopisu dotika za naš slovenski jezik izjemno važne stvari. Slovenski jezik 
ne more biti polno razvit — Slovenec pa je jezikovno neupravičeno 
prikrajšan v eni osnovnih svojih pravic — če slovenščine ne b o m o 
uveljavljali prav na vseh področjih, v prvi vrsti seveda tudi v strokovnih 
izrazjih, kakršnih eno je prav gotovo zdravstveno. V konkretnem pri-
meru gre z ene strani za slovensko založbo (ki poleg tega nosi ime 
Cankarja , za Prešernom našega najvidnejšega potrjevalca slovenščine, 
(in sicer tudi nasproti srbohrvaščini), z druge za slovensko univerzitetno 
ustanovo pri ljubljanski medicinski fakulteti, ki bi pač tudi morala 
udejanjati obveze, izhajajoče iz dejstva, da se naha ja na področju slo-
venskega jezika. 

Ce »izdajavci«. kakor bi rekel Prešeren, ostanejo pri svojem sklepu 
in »izračunu« o neupoštevanju slovenščine pri tem atlasu, seveda ne bi 
smeli računati na nikakršno gmotno podporo iz okolja, ki ga imenujemo 
slovensko. Ce ne sprejmejo niti predloga prevajalcev, da bi se srbohr-
vaškim in pač tudi latinskim izrazom dodale še slovenske vzporednice 
(morda v seznamu poimenovanj celo knjige), pa dejansko p o m e m b n o 
zmanjšuje jo vrednost svojega bodočega priročnika, saj ga v veliki meri 
odtegujejo, kakor pravi akademik Krašovec, š tudentu in zdravstvenemu 
kadru različnih ravni, pa seveda tudi še drugačnemu (slovenskemu) 
uporabniku. 

Mislimo, da nam teh stvari ne morejo reševati kar »trgovci z novci«, 
kakor bi gotovo tudi tokrat rekel še en veliki gojitelj slovenske besede — 
Oton Župančič. In dalje v smislu neke druge Zupančičeve pesmi: Ali 
prizadeti slovenski zdravstveniki z univerze in slovenski založnik res »ne 
vedo svojega dolga« in »nimajo nič naših besed«? 

Tako pomemben učbenik zdravstvene stroke res mora iziti tudi v 
slovenščini — oziroma pri nas predvsem v tej — vse drugo so prazne 
besede posebnega okusa. In tega okusa nikakor ne moremo in ne želimo 
imeti v svojih ustih. 

Morebitne predloge, kritike in opozorila v zvezi s slovenščino vjavni 
rabi pošiljajte na naslov: J E Z I K O V N O RAZSODIŠČE, Republiška 
konferenca SZDL Slovenije, Ljubl jana, Komenskega 7. 

•MITJA M E R Š O L -

34. nadal jevanje 

A kakorkoli že, dejstvo je, da v sovjetskem tisku velja zelo jasno 
opredeljena teza o tem, kaj je časopisna vest: graditev novega življenja je 
splošna tema vesti (in ne samo vesti) v sovjetskem tisku. Tako piše v 
učbeniku sovjetskih novinarjev. Vest v sovjetskih časopisih torej odraža 
in popularizira uspehe, dosežke, uresničene s pomočjo partijske politike, 
hkrati pa tudi odkriva in kritizira pomanjkljivosti pri izpolnjevanju 
državnega plana in nalog, ki so s i j ih zadale partijske in komsomolske 
organizacije. 

ČASOPIS NAJ NE PONEUMLJA LJUDI 
Usoda in pisanje Pravde sta ves čas obstoja tega časopisa tesno 

povezani z delom in razvojem sovjetske K P. Podobno kot drugi časopisi, 
je tudi Pravda videla in doživljala ter preživljala na jpomembnejše 
osebnosti v sovjetskem političnem življenju. Politična kariera Hruščova 

-seje pravzaprav začela v času — leta 1930, — ko se j e v Pravdi podpisal 
pod pismo, k i j e obsojalo poskus antistalističnih »desničarjev«, ki so se 
hoteli polastiti nekega partijskega kongresa. Po dogodkih v letu 1964, ko 
je Pravda na svoji naslovni strani objavila fotografiji Brežnjeva in 
Kosigina — dan zatem pa še ostro kritizirala leta pod Hruščovom kot leta 
»divjih načrtov, polovičnih sklepov in prenagljenih odločitev« — je 
Hruščov postal povsem anonimen. Pravda, ki g a j e prej omenjala 160-
krat na izdajo, g a j e pozabila. Za časopisje pomembno, da služi partiji in 
njeni liniji. Skladno s tem so urejene tudi novice v časopisu, kajti že Lenin 
je v članku Nada l jn je naloge sovjetske oblasti (to je Lenin zapisal marca 
1919. članek pa je bil v Pravdi objavljen šele deset let kasneje) dejal, da 
si je treba >sistematično prizadevati, da se vzporedno z brezobzirnim 
davljenjem klevetniškega in lažnivega buržoaznega tiska razvija tisk. 
ki ne bi zabaval in poneumljal množic s političnimi pikantnostmi in 

malenkostmi, temveč dajal l judem v presojo vprašanja vsakdanje eko-
nomike in jim pomagal, da jih resno preučijo.« 

»Novica je agitacija na osnovi dejstev in mora biti vzgojna in 
konstruktivna.« je dejal pred časom neki znani sovjetski časnikar. Tudi 
ni nujno, da ima Pravdina novica časovni (hitrostni) element. 

M arsikateri dogodek najde svoje mesto na straneh tega časopisa šele 
nekaj dni potem, ko se je pripetil. Pravda je dnevnik, toda nekatere 
novice včasih objavlja, kot da bi bila revija, kajti nič takšnega ne sme biti 
objavljeno, kar bi škodovalo »našemu načinu življenja, našemu sistemu 
in našim načelom« (urednik Pravde Afanasjev v pogovoru za ameriško 
revijo Time leta 1980). 

AKTUALNOST, ZANIMIVOST, RESNIČNOST 
A ne glede na to. kako novica (vest) funkcionalno nastopa v tem ali 

onem časopisu, v tem ali onem časopisnem sistemu, je dejstvo, d a j e to 
nedvomno osnovna oblika in »surovina« novinarskega poročanja ozi-
roma novinarstva sploh. Neverjetno zanimanje za sedanjost, pravi Ca-
pek. je ena izmed skrivnosti življenja pTa tudi novinarstva. 

Vest. ki vsebuje aktualnost, novost, zanimivost in resničnost, j e 
temelj, na katerem je zgrajen časopis. Menda je prvo vest, k i j e začetek 
takšnega temelja, poslal dopisnik agencije Associated press 14. aprila 
1865 o atentatu na ameriškega predsednika Lincolna: »Predsednik 
(ZDA) je bil včeraj v gledališču zadet od krogle in verjetno tudi ub i t . . .« 
(To j e seveda prva .sodobna vest. sicer pa so jih časopisi poznali že prej.) 

V evropskem novinarstvu s e j e nekako uveljavil ameriški seznam 
stvari, ki ljudi v sredstvih množičnega obve.ščanja še zlasti zanimajo: 

— vse. kar je zelo pomembno, izjemno, aktualno 
— tisto, kar je l judem prostorsko (geografsko) blizu, kar se dogaja 

okoli njih 
— kar je nenavadno in novo v že znanem 
— kar zadeva ljudi osebno: zdravje, varnost, s tandard 
— vse o najmlajših in najstarejših, o trojčkih in upokojencih 
— krizna žarišča in spopadi (poleg vojaških tudi naravni, gospo-

darski) 
— spremembe cen. zakonov, predpisov, navad, režimov, preskrbe, 

kadrov", zlasti pa tistih stvari, ki veljajo za nespremenlj ive 

— denar, tečaji, dolar in dinar 
— vse v zvezi z vremenom 
- - napeti dogodki oziroma situacije: reševanje utopljenca, iskanje 

ponesrečencev v gorah, izgubljenih v džungli itd. 
— napredek na vseh področjih: znanost, tehnika, odkritja, kultura 
— drugačnost, iznajdljivost 
— vse. kar ni povprečno, vsakdanje, zelo velike in zelo ma jhne 

stvari -
— nepričakovanost 
— nesreče in katastrofe, potresi, prometne nesreče, poplave, izbruhi 

vulkana 
— zločini, sodne obravnave, kazni 
— tekmovalnost in tekmovanja (šport, kultura, gospodarstvo) in 

nagrade. 
— živalstvo z nenavadnega zornega kota 
— preteklost in polpreteklost, med legendo in zgodovino 
— prihodnost, futurološke napovedi 
— srčne zadeve, ljubezen, humanost , solidarnost 

NOVICE OBRAČAJO SVET 
In še bi lahko naštevali. V vsakem časopisu je po nekaj teh reči, 

»črnih« in »belih« novic. Pri oblikovanju vesti kot posebne novinarske 
zvrsti pa sta seveda na jpomembne j ša izbor in vrstni red dejstev, s 
pomočjo katerih časopis oziroma novinar predstavlja (reducirano) po-
dobo resničnosti. V vesti je treba — po osnovnih pravilih novinarskega 
učbenika — odtiovoriti na vprašanja »5 K« (kdo. kje, kaj, kdaj , kako) in 
zakaj. Poleg lega mora biti vest (sekundarno) opremljena še s pojasnili, 
vzročno-posledičnimi dopolnili in še z vrsto drugih razsežnosti. 

Novice obračajo svet, pravijo izkušeni novinarji . Vest obvešča 
bralca o dejstvih in hkrati ta dejstva tudi vrednoti. Zanimiva p a j e že sama 
(subjektivna) novinarska obdelava vesti. Pred več kot 60 leti je znani 
ameriški politolog Stephen Leacock. k i j e bil znan tudi kot humorist, v 
reviji HarperN Magazine karikiral ameriški in britanski način obdelave 
vesti o (namišl jenem) :>amomoru ameriškega kongresnika oziroma 
britanskega par iamentarnega poslanca. Čeprav s e j e na tej karikirani 
primerjavi nabralo že precej prahu, marsikaj v njej drži še danes. 

. Nadal jevanje prihodnjič 
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šo l sko šptir tno d ruš tvo na osnovni šoli Boris Kidrič v Kidr ičevem, 
je h i t ro pričelo s svojim de lom. N a j p r e j so se sestali na o b č n e m zboru 
šolskega špor tnega druš tva , kjer so podal i razrešnico s ta remu o d b o r u , 
ter izvolili novega. Med d rug im so tudi poudari l i , da so v minu lem 
šolskem letu dosegli v idne rezultate, udeležili se bodo vseh razpisanih 
t ekmovan j , točkovali pa b o d o učence in učenke za na jbol j šega učenca — 
špor tn ika šole. Z akt ivnim delom so pričele sekcije, ki de lu je jo v okviru 
šolskega špor tnega druš tva . Pred poči tn icami pa j e z de lom pričela 
n o g o m e t n a sekcija, ki de lu je v okviru N K Alumnin i j . 

V okviru pr iprav za občinsko prvenstvo v krosu so izvedli tudi 
prvenstvo šole v krosu, katerega so se udeležili učenci osnovne šole 
Kidr ičevo in pod ružn ične šole Lovrenc Dravsko ptilje. Rezultat i : 

1—2. razred deklice: 1. Mojca Pleteršek. 2. Polonca Ojsteršek. 3. 
Valeri ja Travn ikar . 

1—2. razred — dečki: 1. M a r k o l^etrovič. 2. Mit ja Mlakar . 3. Aleš 
Kirbiš. 

3—4. razred — deklice: 1. M a n j a Pfeifer . 2. Laura C a f u t a . 3 . Z d e n k a 
Hohnec . 

3—4. razred — dečki: 1. Aleksander Merzidovšek, 2. Sa.šo Ga j se r . 3. 
Borut Svenšek. 

5—6. razred — deklice: 1. Mi lena Mlakar . 2. Son ja Kla jnšek . 3. 
Lidija Somblec. 

5—6. razred — dečki: 1. Z v o n k o Vidovič 2. Franci Je renko . 3. Tomi 
Pleteršek. 

7—8. razred — deklice: 1. K a r m e n Kešper . 2. T a t j a n a Kupčič . 3. 
Ani ta Skledar. 

7—8. razred — dečki: 1. Z v o n k o R o z m a n . 2. Bojan Furek . 3. l^aniel 
B a u m a n . 

8. razred — deklice: 1. Na ta ša Serdinšek. 2. Da r j a Korez. 3 Anita 
Šibla. 

8. razred dečki: I. D u b r a v k o Beranič. 2. A n d r e j Svenšek. 3. Bogdan 
Škafar . 

Ta t e k m o v a n j a so potekala na špor tnem dnevu . O b dnevu pionir jev 
pa so na osnovni šoli v Kidr ičevem pripravili t ekmovan je v mnogobo ju . 
Prav tako pa ni izostala t radic ionalna tekma v košarki med učenci in 
učitelji, v kateri .so bili boljši »tovariši<(. Dani lo Klajnšek 

Jesenski kros 
V organizaci j i Z T K O Ptuj in AK Ptuj j e bilo na znani kros progi 

okrog Ptujskih toplic obč insko prvenstvo osnovnih in s rednj ih šol. 
N a s t o p i l o j e 520 tekmovalk in tekmovalcev v vseh starostnih kategor i jah 
žal pa s m o pogrešali osn. šoli Podlehnik in Maj špe rk . kt se iz neznanih 
razlogov t e k m o v a n j a niso udeležili. 

Najbol jš i so si s tem t e k m o v a n j e m pridobili pravico nas topa v 
občinski reprezentanci na j esenskem krosu Dela . ki bo p r ihodn jo soboto 
v Litiji. o 

Rezultat i so nas lednj i : 
letnik 72 

Iskra T. Ž.. Bratušek Cirk.. Kotnik Haj . Plaveč T. Ž.. Kokol Vid.; 
ek ipno T. Žnidar ič . Videm. Kidričevo. Destrnik, C i rku lane 
letnik 71 

Vnuk T. Ž.. Ivartnik F. O., Černi la Vid., Lebar Dorn. , Ši janec Cir.; 
ek ipno T. Žnidar ič , Videm. Dornava , Ha jd ina , F. Osojnik 
letnik 70 

Ž u r a n T. Ž., Beranič Kidr. , Šterbal F. O.. Hojnik T. Ž., Kmetec Vid.; 
ek ipno T. Žnidar ič . Kidr ičevo, Videm, F. Osojnik , H a j d i n a 
letnik 69 

Roškar Met., Škec Cirk.. Predan Met., Volgemut G i m n , Kuhar i č 
ESŠ; ek ipno K M Š . SDŠ. Ci rku lane . ESŠ. Destrnik 
mladinci letnik 67—68 

K r a b o n j a S D S . Kovačec K M . BedračVid . . K u k e c K m e t . . Z a d r a v e c 
SDŠ; ek ipno SDŠ, K M Š . ESŠ. Par t izan Zavrč 
letnik 6 5 / 6 6 

Krap.ša. Matjaš ič . Bosilj. T u m p a j (vsi M K Š ) . Ivanuša SDŠ; 
E K I P N O M K Š . K O V . SDŠ 
člani 

Vindiš. Josič. Zupanč ič . Feguš vsi AK Ptuj 
nas topi lo pa j e tudi 25 p r ipadn ikov J L A — garn izona Ptuj . 

pionirke letnik 72 
Fors tnar ič T. Ž., Ceh Dest. . Hab jan ič Lesk.. Popušek Vid.. Medved 

Cirk.; ek ipno F. Osojnik , T. Žnidar ič . Videm. Leskovec. Destrnik 
letnik 71 

Stre lec—Bedrač (obe Vid.) T u m p a j F. O.. Emeršič Lesk.. Holc Jur.; 
ek ipno Videm. Leskovec. Juršinci . F. Osojnik . Gor išn ica 
letnik 70 

Osojnik T. Ž., Vrabl T. Ž.. Lesjak Lesk., G o l o b Dorn. . Popušek Vid.; 
ek ipno T. Žnidar ič , Leskovec, Videm. Dornava . F. Osojnik 
letnik 69 

Vidovič SDŠ. K r a j n c Cirk., Vindiš Kmet . , Koser Dest., Kekec ESŠ; 
ek ipno ESŠ. Leskovec, Videm, M K Š . Desternik 
mladinke 68 

Cestnik Kmet . , Arnejčič ESŠ, Skrbinšek SDŠ, Vindiš SŠD—Lesk. , 
Blažek SDŠ; ek ipno ESŠ. K M Š . Leskovec. S D Š 
mladinke 6 6 / 6 7 

Emerš ič SDŠ., S lodnjak M K Š . L a h ' E S Š . Zavec ESŠ, Vrhovšek 
M K Š , ek ipno SDŠ. M K Š . ESŠ 
vseekipno — osnovne šole 

Videm, T. Žnidar ič , F. Osojnik , Le.skovec. Ci rku lane . Desternik. 
Dornava . Kidričevo. Juršinci . C i rku lane . 1. Spolenjak , G r a j e n a , Mar-
kovci. O. Meglič, Gor išnica . H a j d i n a 
srednje šole 

K M K Š . ESŠ. SDŠ. anc 

V trgatvi 
Po turobnih jesenskih dnevih je le napočil 6. oktober , dela 

prosti d a n . lep topel miren dan . Ta dan s m o izkoristili za trgatev 
v Halozah . Naprosi l i smo si toliko ljudi, da bi že pred nevihto, če 
bi n a m ta nep r i čakovano naga ja la , delo dokončal i , ker n a m je to 
uspelo smo že med de lom veselo prepeval i . 

Po končanem delu pa smo še zapeli tisto o domač i vasi: 

Sloji lam vas Moškanjci. precej obširna ho. 
v le j vasi pa so krnel je. ki radi delajo. 
Tam sejejo pšenico, da dosti kruha ho. 
v jesen pa sladko repo v Ormož vozijo. 
Imajo ludi govedo, da mleko tržijo, 
med njimi več je takih, ki lepo molzni so. 
Seumne imajo kmete, gojijo si krompir, 
kateri je bolj spreten, to vedi sam hudir. 
Krompirja neki dosti si nasadili so. 
in na debele mošnje, se listi vsedli so. 
V vasi jih je dosti, ki prakticirajo. 
redijo dosti bikov, v skupnost dajejo. 
Kaj pa še pišetari. ki kar tekmujejo, 
kateri bolj ho uspešen, da več denarja bo. 
Imajo tudi svinje, teh je zmiraj več. 
mesa tako da bode z dneva v dan že več. 
Tak te ubogi kmetje se hudo mučijo, 
priznajmo jim to vnemo, naj le uživajo. 
Ti vsi imajo željo, da dosti dnara bo. 
za njega pa brez muke. ne bode minilo. 

R a d k o Firbas . 8 / a . OŠ F r a n c Belšak, Gor išn ica 

NA Ž I V L . I K N J S K F M KRIŽ-
POT. IU 

Vedela sem. da boš tudi enkra t 
prišel. Z nekim s t rahom v .sebi sem 
le p laho pr ičakovala 8. razred. 
Z da j si tuka j in s tabo jc prišel 
uka / . da se končno odločim o 
svojem nada l j n j em živl jenju. 
Toda — K A M ' ' K a k o težko s e j e 
odk)čiti pri tako mladih letih! 

Velikokrat se pogovar j am s 
prijatelji in starši o mojem na-
da l jn jem živl jenju. Svetu je jo mi. 
skupa j iščemo različne možnosti . 
V meni pa j e še napre j veliko 
raz|)Olje. Ne morem, ne znam se 
odločiti. Zelo rada rišem — toda v 
meni je s trah, da nisem dovol j 
sposobna, da bi to imela za svoj 
poklic. J<ada pišem — toda tudi 
tukaj se po jav l ja jo dvomi . Zelo 
rada ima živali — a tudi na tem 
področju n i m a m dovol j z a u p a n j a 
vase. Z vsakim d n e m posebej na-
rašča v meni napetost . Marec — 
mesec naše d o k o n č n e odločitve se 
vsebolj bliža. Jaz pa ne vem. kam. 

Včasih dolgo v noč razmišl jam 
o svojem nada l j n j em življenju. 
Predstavl jam si. da sem zelo zna-
na m o d n a krea torka . Vsi spoštu-
je jo moje ideje. Izš la je revija moje 
mode . . . T o d a naenkra t se zdra-
mim! To ,so le sanje , le s an j a r j en j e 
vsakega mladega dekleta . To j e le 
moja želja po uspehu. Toda . ali 
bom kda j v svojem poklicu (pa na j 
bo že kakršenkol i ) dosegla željeni 
uspeh? Bom za to dovol j sposob-
na? N e bom omaga la že pri prvi 
težavi, p rob lemu? Bom našla v 
svojem poklicu ute lešenje svojih 
želja? Bom znala izbrati pravega 
/ a vse življenje??? Takšna in po-
dobna vprašan ja se p o r a j a j o v 
meni. Vem. nisem edina 
osmošoika. ki .še ne ve za svoje 
nada l jn je šolanje . Takih j e še na 
tisoče. 

V p r a š a n j e j e le. če se b o m o znali 
odločiti in če se n a m posreči po-
slati to. za kar se ču t imo zreli in 
sposobni. 

Lea Rotva jn , 
8 /b , OŠ O l g a Meglič 

NA LITERARNEM VEČERL' 
20. s ep t embra se nas j e neka j 

učencev udeležilo l i terarnega ve-
čera v pavi l jonu Dušana Kvedra . 
P tu jčanom s e j e predstavil beog-
rajski pisatelj M o m o Kapor . Sre-
čanje s pisatel jem je pripravila 
ptujska Studi jska knjižnica. 

Pisatelja j e na jp re j pozdravila 
ravnatel j ica Knjižnice. N a t o so 
mu učenci iz srednješolskega 
centra pokazali , kako zna jo reci-
tirati. Ena od učenk pa je pri-
kazala samogovor starejše naj-
stnice. Na njej je bilo res vse naj-
stniško. Imela je jop ico iz pona -
rejenega usnja, p o d o b n o torbico, 
razmiršeno fr izuro, žvečila je 
gumi in sedela tako. d a j e položila 
noge na mizo. G l a v n o pa je bilo 
n jeno govor jenje , npr . . . >>kako 
pošiziš od prfok.sov« . . . 

Potem, ko je dobil za dar i lo 
venec luka. je končno nastopil 
povabl jeni pisatelj . Cisto sproš-
čeno j e pr ipovedoval , kaj ga veže s 
Slovenijo. Tu ima veliko pri jate-
ljev. pozna naša vina. od jedi pa 
najbol j zaseko. Rad letuje na Po-
hor ju . L jud je se mu zdijo delavni , 
ker ima jo časopis Delo. 

Tudi M o m o K a p o r je bral 
od lomke iz svojih del. N a j b o l j mi 
je ostalo v spominu , kar j e prebra l 
iz romana , ki bo izšel z nas lovom 
Knjiga pri tožb. Mišl jene so pred-
vsem p r i p o m b e ljudi zaradi stvari, 
ki jih v trgovini ni več mogoče 
dobiti . Krive .so gospodarske 
težave. Vsi smo se preveč zado-
lžili. Omejeva t i j e t reba uvoz. če-

prav je vse več otrok, ki ni okusi lo 
banan , čokolaue in ananasa . Tud i 
ni lahko s p o m a r a n č a m i . Odrasl i 
lo/ i jo zaradi kave in or iginalnega 
viskija. Ženske pa ne vedo prav, 
kako bi se odišavile. Zarad i d ra -
gega bencina .se l judje m a n j vozijo 
s svojimi avti. Bolj se drži jo d o m a . 
Povečalo se je z a n i m a n j e za bra-
nje. Ce pa pregori žarnica, ni 
lahko dobit i druge . T a k o j e pisa-
telj na smešen način našteval da-
našnjo težave. Dejal je tudi. da bo 
na koncu r o m a n a pet praznih 
strani. Tja bodo bralci lahko vpi-
sali svoje pri tožbe. Prav tako pa so 
potrebni delovni napor i vseh na-
ših ljudi. 

Škoda je . da nazadn je ni bilo 
razgovora s pisatel jem, ker so 
poslušalci takoj začeli prositi za 
aviograme. Pisateljevi odgovori 
bi bili gotovo šaljivi in zanimivi . 

Aleš Fras, 
7 / a , O Š Franc Osojnik 

MO,IE S O N Č N O IN S E N Č N O 
POLET.IE 

Med poči tnicami sem bila 
d o m a na Planini, v Hvaletincih in 
na mor ju . N a mor ju smo bili 
enajst dni . Bilo j e zelo zanimivo in 
lepo. Plaža j e bila peščena. 

Vstajali smo okoli osme ure. 
Potem smo imeli zajtrk. Čez neka j 
časa smo odšli na plažo. T a m smo 
ostali d o enih ali pa do dveh. Po-
tem smo odšli na kosilo. Po jedi 
smo ostali v hiši. dokler n i smo 
vsega uredili. Popo ldan smo šli 
spet na plažo. T a m sem opazi la 
veliko zanimivega. Nekater i so se 
učili j adra t i na deski. Tem smo se 
zelo smejali , sa j ko so prišli na 
desko in začeli dvigati j ad ro , ki pa 
je bilo zelo težko, .so padli v vodo. 
Občudova la sem j ih. ker so bili 
tako vztrajni , saj so več kakor 
desetkrat padli v vodo. Spet so 
začeli znova a neuspešno. 

N e k a j jih je smučalo na vodi. 
Tudi tem s e j e bilo t reba smejat i . 
Nikakor se niso mogli dvigniti iz 
\c)de. Ko so se po dolgem času le 
dvignili, j im je kar lepo šlo. 

Midva z b ra t r ancem Urošem 
sva preživela večino dneva v vodi. 
Delala sva sloje, se potapl ja la , 
lovila ribe in plavala zelo daleč od 
obale. Stric Dani lo na ju je naučil 
plavali tudi kravel. 

Vsi večeri so bili zelo zanimivi . 
Hodili smo na uolge sprehode . 
Ogledali smo si Mart injščico. 
kam p Slatina in se povzpeli na 
visok hrib. kjer je stala stara 
kamni ta cerkev. 

Dnevi ob mor ju .so hitro mine-
\al i in že smo mislili na vrni tev 
domov. Zelo zanimiva j e bila vo-
žnja s t ra jektom s Cresa na celino. 

Med pot jo smo obiskali tudi 
Postojnsko j a m o . N a j b o l j všeč mi 
je bila vožnja z v lakom. Ker sem 
j a m o obiskala že četrtič, nisem 
p<,izorno poslušala vodiča. 

Kmalu smo sedli v avtomobi l , 
ker smo vsi že k o m a j čakali na 
vrnitev v d o m a č o hišo. 

N e k a j dni sem ostala d o m a , 
nato pa že odšla za štirinajst dni na 

počitnice na Planino. Fam sem 
bila na jbo l j vesela takrat , ko sem 
lahko pazila na sestričino hčerko 
•Anjo. M a j h n e ot roke imam zelo 
rada. zato sem se še posebno raz-
ve.selila male sestrične Ta t jance , 
ki se j e med tem rodila v Hvale-
tincih. Ko smo prišli s Planine, 
smo se že drugi dan odpel ja l i 
gledat novorojenčka . 

Ta t j anca se mi je zdela č u d n o 
ma jhna , toda teta j e rekla, d a j e v 
bolnišnici med novorojenčki bila 
prava vel ikanka, saj j e ob po rodu 
tehtala štiri k i lograme in pol. 
Zvečer smo se vrnili domov , ven-
dar jaz sem se čez tri dni odpel ja la 
nazaj s kole.som in tam ostala do 
nedelje. Takra t so starši prišli 
pome z avtom, kolo pa naložili na 
prikolico. 

V ponedel jek .sem vzela vse 
potrebščine za šolo in zakoraka la 
v novo šolsko leto. 

V teh poči tnicah sem preživela 
veliko pri jetnih t renutkov in iz-
vedela dosti nov"ga . Bile so pre-
kratke. Z a v e d a m pa se, da b o d o 
poenern letu t rdnega dela na vrsti 
spet zaslužene počitnice. 

Dar inka Doberšek , 
7 / a . OŠ dr . F r an j a Žgeča, Dor-

nava 

POROČILO O N A Š E M DELI) 
V petek, 28. s ep t embra smo 

prazno\a l i dan pionir jev. Imeli 
smo pionirsko konferenco . Sne-
mali so nas za rad io Ptuj. N a j p r e j 
smo zapeli p ionirsko h imno . 
Vlentorica pionirskega od reda 
tov. F rancka Petrovič j e imela 
govor. Potem sta bili še dve reci-
taciji. N a koncu j e zapel pevski 
zbor pesem T I T O . Prešli smo na 
drugi del naše konfe rence — na 
volitve. Izvoliti j e bilo t reba 
predsednika in p o d p r e d s e d n i k a 
pionirskega od reda . Pred lagana 
sta bila Božo Cveto in Alenka 
Žamuc . Ker je Alenka dobi la več 
glasov, je postala predsednica , 
Božo pa podpredsedn ik . N a t o j e 
Alenka prebra la načrt dela za 
šolsko leto 1984/85. T a k o smo 
zaključili našo pionirsko konfe-
renco. 

Ivan Toplak , 
6 / b . OŠ Slovenjegoriške 

čete Juršinci 

NA GASILSKEM T E K M O V A-
N.JU 

V Gorišnici i m a m o prostovo-
ljno gasilsko društvo. Ker j e atek 
/ e dal j časa pri gasilcih sem tudi 
jaz kmalu postal mladi gasilec. 

Naša gasilska pionirska deseti-
na je zmagala na centerskem 
tekmovanju , na to na obč inskem 
in republ iškem. Potem smo pri-
d n o vadili vsak dan . da bi se 
udeležili d ržavnega prvenstva, v 
Prizrenu na Kosovu. 

Prišel j e dan . ko smo odpo to -
vali. Vožnja je bila dolga, saj smo 
se vozili z vlakom 24 ur. Z nami so 
p<>tovali tudi pionirj i iz Ha jd ine , 
pionirke iz Podlehnika in mla-
dinke iz Zagojič. Med potova-
njem smo se spopri jatel j i l i s pio-
nirkami iz Podlehnika . 

Z | u t r a j sem se v kupe ju prvi 
zbudil. Potovali smo proti Prizre-
nu. T a m so nas pričakali gasilci z 
.1. tobusom. 

Odpel ja l i smo se v dijaški dom, 
kjer smo stant)vali. Bili smo lepo 
sprejeti. Prvi dan smo počivali, saj 
nas j e drugi dan čakalo t ekmova-
nje. ' 

Nas l edn je j u t ro sta nas atek in 
stric .Alojz, ki sta bila naša men-
torja. zbudi la . Po za j t rku s m o 
odšli na stadion. Bili smo enajst i 
na vrsti za t ekmovan je . T e k m o -
vali smo zelo dobro . Veseli smo 
zapustili s tadion. Popo ldan smos i 
ogledali mesto Prizren njegove 
spomenike in kupili spominke . 
Ogledali smo si tudi okolico in 
povsod so nas prav prisrčno 
sprejeli. 

V nedel jo d o p o l d a n je bila 
razglasitev rezultatov. Izvedeli 
smo. da smo dosegli d r u g o mesto. 
Bili smo srečni. Od sreče so nam 
pritekle solze. 

Istega dne, zvečer, smo 
odpotoval i d o m o v in prispeli v 
ponedel jek , pozno popo ldan pred 
gasilski dan v Gorišnici . T u k a j so 
nas pričakali starši in več gasilcev. 
Vsi s k u p a j smo.se veselili našega 2. 
mesta na d r žavnem gasilskem 
t ekmovan ju . 

Mat jaž Kolmančič , 
3 / a , Gor išn ica 

UDELEŽILA S E M S E 20 LI-
KOVNE KOLONIJE POBRA-
TENIH OBČIN 

O b dnevu pionir jev j e bila naša 
šola organizator ica 20 l ikovne 
kolonije pobra ten ih občin. Ker so 
nekatere obč ine precej odda l j ene 
od Ptuja, so mentor j i in dva 
učenca iz vsake od teh občin prišli 
že v četrtek. Učenci naše šole s m o 
bili gostitelji teh pionir jev. Jaz 
sem gostila T a n j o in Danie lo iz 
Koprivnice. Ze lo d o b r o smo se 
ujele že prvi t renutek . Odved la 
sem ju po Ptuju , d a si og l edamo 
slikarske mot ive za nas lednj i dan . 
Po ogledu Ptu ja smo se odpel ja le 
domov. N a s l e d n j e j u t r o smo mo-
rali že ob 8. uri v šolo. O b 9. uri se 
je pričela P I O N I R S K A K O N -
F E R E N C A in kratek kul turni 
program, pri ka te rem so bili pri-
sotni tudi pionirj i — likovniki. Po 
konferenci j e bila mal ica za vse, 
nato pa s m o se razšli po ulicah 
Ptuja in začeli risati. Jaz sem risala 
stolp iz Aškerčeve ulice. Ta mot iv 
mi je bil že dolgo zelo všeč. Čas za 
slikanje mi j e hitro minil in že smo 
se morali vrniti v šolo. V šoli smo 
slike oddal i in šli na kosilo. V je-
dilnici sta m e že čakali T a n j a in 
Daniela. Vprašal i sta me . če mi j e 
risba uspela. Povedala sem. da mi 
je še kar. N a t o smo s k u p a j pojedl i 
kosilo in odšli v razred, kjer so že 
tovariši pripravil i razstavo del. 
Dela s m o si ogledoval i in j ih vsaj 
posebej ocenjevali . Neka t e r e ris-
be so bile prav mojstrske. Čez 
nekaj časa so prinesli tovariši v 
učilnico pr iznanja , revije in na-
gradice. Vsaka šola. ki j e sodelo-
vala na likovni koloniji , je dobi la 
pohvalo, učenci-likovniki pa smo 
dobili vsak svojo revijo in nagra-
dico. Po podelitvi smo odšli do-
mov, T a n j a in Danie la iz Ko-
privnice smo šle v mesto, na to pa v 
kino. 

Nas ledn je j u t r o sem se mora la 
posloviti od T a n j e in Danie le . sa j 
sta se moral i vrniti s tovarišico v 
Koprivnico. 

Ker je to naša p o b r a t e n a šola. si 
b o m o še večkrat dopisovale in se 
b o m o mogoče tudi obiskovale . 

Vladka Kukovec . 
8 / b . OŠ Olga Meglič 

Rezultati raziskave »Prosti čas učencev SEŠ 
Jože Lacko v delovnih dnevih" 

S pr idnim de lom in veliko mero d o b r e volje 
nam je uspelo izdelati vse. k a r j e bilo po t rebno , 
za uspešno izpeljavo raziskovalne naloge, s 
katero smo se ukvarjal i zaradi n jene zahtev-
nosti kar tri konfe rence v šolskem letu 1983/84. 
Konec m a j a smo z veliko mero požrtvovalnost i 
in d o b r e volje s strani učencev, ki so mar l j ivo 
odgovar ja l i na vprašan ja in seveda nas. č lanov 
marksist ičnega krožka, končali tudi z anket i-
ran jem. O b pogledu na zajeten k u p gradiva se 
nam je utrnila ideja, da bi si delo olajšali z 
upo rabo računaln ika . 

Toda naša želja nas je postavila pred nov 
problem; Kje? Računa ln ik v SŠC Ptuj je k o m a j 
začel z de lom, delavki na n jem m a n j k a še iz-
kušenj . zunanj i sodelavec je ponudi l nespre-
jemljive pogoje . . . torej pravi gordijski vozel! 
Vendar puške n ismo vrgli v koruzo in danes 
nam zato ni niti ma lo žal. Začeli smo iskati v 
širšem slovenskem prostoru in našli r azume-
vanje za naše težave pri Računa ln i škem centru 
Fakul te te za sociologijo, poli t ične vede in no-
vinarstvo v Ljubl jani . 

Po dogovoru s tov. Cve tom T r a m p u ž e m . 
preds to jn ikom Računa ln i škega centra pri 
FSPN. smo se napoti l i v L jub l j ano na de lovno 
s t rokovno ekskurzi jo 13. 6. 1984. O b men to r ju 
M K smo šle še Jasmina . Mojca . Fan ika in jaz. 

Škoda, ker so kapaci te te R C omejene , neka te re 
pa |e zadržala d o m a tudi šola. saj smo moral i 
tudi misliti na končna spričevala. 

V Ljubl jani n a s j e pr i jazno sprejel tov. Cve to 
T r a m p u ž in nas na jp re j napoti l v raziskovalni 
inštitut pri F S P N . kjer oprav l j a jo številne 
družbos lovne raziskave v vsej Sloveniji. 

Tov. Niko Toš. ki nas je sprejel, n a m je v 
pr i je tnem razgovoru predstavil de lovan je le 
tega — poudar i l je p o m e m b n o s t družboslov-
nega raziskovanja , n jegove prednost i in tudi 
nakazal n a j p o m e m b n e j š a področja , kjer po-
tekajo raziskave. Ta so: s lovensko j a v n o mne-
nje. o delegatskem sistemu, o s a m o u p r a v l j a n j u 
v O Z D in druga . 

Od tam smo se napoti l i v Računalniški 
center FSPN. Tov. Cveto T r a m p u ž n a m je 
pojasnil način dela računa ln ika , na to s m o se 
domeni l i za način dela: učenke b o m o pod 
njegovim vodstvom vnesle preko te rminalov v 
datoteko, v spomin računaln ika , poda tke , ki 
smo jih dobili s p o m o č j o š i f r i ranja anket . Delo 
je bilo r a z m e r o m a enos tavno, venda r je t rema, 
novo okolje precej zmanjša la našo storilnost, 
tako d i smo delale polni dve uri. A vseeno smo 
bile pohval jene , da smo pr idne . . . ToV. Cveto 
T r a m p u ž je pot reboval le neka j minut , da je 
sestavil p rogram, s p o m o č j o katerega je na to 

računalnik obdela l vnesene poda tke . Čas, v 
katerem smo čakali na prosto linijo, s m o za-
polnili z kavico v bl ižnjem bifeju. Dogovori l i 
smo se. da b o m o takoj vzeli s sabo en izvod 
rezultatov, ki bo služil le za pregled poda tkov in 
odkr i t je morebi tn ih napak , ki bi nastale pri 
vnesu podatkov, v začetku jul i ja pa b o m o do-
bili tudi d o k o n č n e rezul tate ankete . 

V počitnicah smo tudi dobili rezul tate an-
kete. kar n a m je v veliko u teho in n a g r a d a za 
trud. Presenečeni smo bili tudi obsporoč i lu tov. 
Cveta T r a m p u ž a . d a j e vse delo opravi l za nas 
brezplačno, in da torej ne b o m o rabili spet 
posegati v s k r o m n a sredstva naše T O Z D . O b 
tej priložnosti bi se radi zahvalili de lavcem 
FSPN v Ljubl jan i za pomoč, ka te ro so n a m 
tako nesebično nudili in seveda tudi n j im želeli 
k novim uspehom. 

V le tošnjem letu n a m e r a v a m o v okviru M K 
analizirati dob l j ene poda tke in v kol ikor b o m o 
našli neka j d e n a r n e pomoči tudi izven šole, 
bomo raziskavo in vse dob l j ene p o d a t k e ter 
zakl jučne izdali ure jene v brošuri . S svojim de-
lom žel imo n a m r e č prispevati k nada ln j i kva-
litetni s p r e m e m b i v okol ju , kjer ž ivimo in de-
lamo. 

za marksist ični krožek SEŠ J. Lacko 
Mar je tka Zadravec . 3 a seš 
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Ormož-Ajdovščina 
25:32(10:15) 

Rokometaš i O r m o ž a so se v 6. kolu pred več kot 300 gledalci 
pomerili z vodi lno ek ipo lige. Bivši medrepub l i šk i ligaši so pokazali , da 
so uprav ičeno ena najbol jš ih slovenskih ekip. Domač in i so se j im v 
začetku d o b r o upiral i , v enda r niso vzdržali in gostje so dosegli zaneslj ivo 
zmago. Veliko težav j e v d r u g e m polčasu d o m a č i n o m povzročala glo-
boka o b r a m b a igralcev Ajdovščine. 

V nas l edn jem kolu se b o d o O r m o ž a n i v gosteh pomeri l i s Krškim. 
Ormož : G a b e r c , Krst ič 2, Mauč ič 1, Žižek, Vukan , Polak 13, 

Zemljič, Pavlovič 3 , 'Ra j šp 4, Zabavn ik 2, Hedže t in Antolič. 
L. Ko ta r 

Nadaljevanle kegliaškeqa prvenstva 
v n a d a l j e v a n j u kegl jaškega prvens tva regijske B s k u p m e j e bilo v 

nedeljo o d i g r a n o 5. kolo na kegljišču H a b a k u k v Mar iboru . D r a v a j e 
cirpr nastoDila v s t a n d a r d n i postavi, v e n d a r j e to pot Seidla zamen ja l 
Zoreč, ki pa se ni izkazal. K l j u b t e m u pa j e bil nas top »Dravašev« 
uspešen. N e p o s r e a n e g a t ekmeca na stezi, ek ipo Poš ta r ja iz Mar ibo ra so 
ugnali za 100 kegljev. D r a v a se t r enu tno n a h a j a n a 3. mestu , vendar j e 
razlika za vodeč im čeda l je man j ša . 

Za D r a v o so nas topih : Zoreč 348, P la jnšek 397, Seruga 410, Ilič 400, 
Colnarič 402 in S p e h o n i a s 415 podr t imi keglji. N a j b o 0 š i posameznik 
je bil Spehon ia s 4 i 5 podr t imi keglji. 
' Ti idi nas l edn je kolo b o na kegljišču H a b a k u k v Mar ibo ru . 

S. Vičar 

KROG-DRAVA 
36:30 (17:16) 

v 6. kolu prvenstva v II. 
SRL — vzhod so člani RK 
Drava v gosteh izgubili z 
drugouvščeno ekipo lige. 
Končni rezultat kaže na za-
nesljivo zmago domačinov, 
vendar ni bilo tako. Ptujčani 
so namreč vodili večji del 1. 
polčasa (5:8, 10:13), domačini 
pa so jih nato ujeli. V drugem 
polčasu je bilo zelo tesno vse 
do rezultata 26:25. Takrat je 
domačinom uspelo zopet 
doseči pet zadetkov brez 
prejetega in srečanje je bilo 
odločeno. 

Drava: A. Matjašič, Ka-
menšek 6, Grgič 6, Habjanič, 
Matjašič 2, Tumpej, Debeljak 
3, Bezjak 2, Sabo 9, Peklar 2, 
Žmavc, Koštomaj. 

Pred srečanjem članov so 
mladinci Drave s 14:13 (8:5) 
premagali vrstnike Kroga. 

Drava: Matjašič, Tumpej 
2, Potočnik 1, Pipan, Pučko, 
Vargič 1, Žuran 3, Habjanič 

3, 2mavc 3, Bezjak, Amejčič, 
Osterc. 

Pionirji Drave so tudi dru-
gi turnir, ki je bil v Ormožu, 
zanesljivo dobili. Tokrat so 
Ormož premagali s 15:10, 
Veliko Nedeljo pa s 17:9. 
Pred zadnjim turnirjem, ki bo 
v soboto v Veliki Nedelji, 
imajo tako velike možnosti za 
prvo mesto in uvrstitev v 
nadaljnje tekmovanje. 

Najprej so se uvrstile že 
pionirke, ki so v povratnem 
srečanju s 24:12 zmagale v 
Račah. 

PRIHODNJA SREČANJA 
Članice Drave imajo nekaj 

priložnosti, da se uvrstijo v 
polfinale letošnjega republi-
škega pokalnega tekmovanja. 
Potem ko so v četrtfmalu 
izločile Delozo-Polano, se 
bodo nocoj v Ptuju pomerile 
z ravenskim Fužinarjem. Sre-
čanje se bo začelo ob 18. uri. 
Vendar velja dodati, da se bo 
za pomembno zmago potreb-
no zelo, zelo potruditi, saj je 
Fužinar tako kot Polana član 
prve republiške lige. 

V soboto zvečer bo v Ptuju 
zelo zanimivo moško sreča-
nje. Člani Drave se bodo 
namreč v prvenstvenem sre-
čanju pomerili z ravenskim 
Fužinarjem. Gostje že veliko 
let igrajo v tej ligi, na lestivci 
pa so pred Dravo. Srečanje se 
bo začelo ob 18.30. 

V nedeljo dopoldan (10.30) 
pa se bodo mladinci Drave v 
Ptuju pomerili z Bakovci. 

1. kotar 

SUva Razlag - športnica, mati, delavi(a 
v eni pre jšn j ih številk smo po-

ročali o uvrstitvi Silve Razlag na 
državno kegl jaško prvens tvo pa-
rov. Silva se j e tega t e k m o v a n j a 
udeležila v N o v e m Sadu s k u p a j z 
Lojzko Bajde. Po n e k e m višjem 
mestu nista posegli, v enda r pa 
tudi 9. mes to ni neuspeh , če vemo, 
da so za n j i m a ostale še nekatere 
bolj znane dvoj ice z državnimi 
reprezentantkami , pa tudi keg-
Ijike j e bilo i z redno težko. 

Tudi pogoji pod kater imi se 
Silva vz t ra jno u k v a r j a s tem 
športom, so d o k a j težki. Že samo 
to, da ji j e mat ični k lub v Cel ju dal 
vedeti, d a j e za to p o t r e b n a dosti 
volje, časa in o d p o v e d o v a n j a . 
Brez t r ikratnih t ren ingov na teden 
si ni mogoče zamišl ja t i dobr ih 
rezultatov, to p a j e glede na takšno 
oddal jenos t skora j nemogoče . 
Neka j t ren ingov sicer Silva opravi 
na bližnjih kegljiščih kot so 
Ormož, L ju tomer , včasih pa tudi s 
kakšnim k rožkom na kegljišču 
Drave. Vse to pa še zdaleč ni to, 
kar bi si želela in kar bi mora la , saj 
so taki treningi b rez kontrole tre-
nerja. 

Prav zaradi tega razmišl ja o 
tem, da bi počasi p r eneha l a z ak-
tivnim t e k m o v a n j e m , čeprav 
sama smat ra , da ni dosegla še 
vsega kar bi l ahko in kar bi bila 
tudi ob boljših pogoj ih sposobna . 
Kot vemo, j e Silva 1980. leta so-
delovala z ekipo Jugoslavi je na 
svetovnem prvenstvu v Mangal i -

j i -Romun i j a . venda r se tega tek-
m o v a n j a s p o m i n j a z d o k a j različ-
nimi občutki . T e k m o v a n j e se j e 
odvi ja lo v mesecu ma ju , ko so bili 
še sveži spomin i na dogodke o b 
smrti tov. Ti ta . ekipa pa ni osvojila 

tudi nobene medal je , čeprav so 
bile v ekipi s ame preka l jene re-
p rezen tan tke (nekatere že s 5 na-
stopi na svetovnih prvenstvih) 
razen nje. k i j e bila edini debi tant . 
Silva j e prepr ičana , da bi kakršna 
koli meda l j a s tega prvenstva 
kronala n j e n o d o k a j uspešno ka-
riero, o b e n e m pa j e prepr ičana 
tudi v to, da ji j e bila to edina 
priložnost, saj do dresa z držav-

nim g r b o m ni l ahko priti, še po-
sebej o b sedanj ih kriterijih in vse 
večjem r a z m a h u tega špor ta (le 7 
iz države ima mesto v reprezen-
tanci). 

V zbirki rezultatov, meda l j in 
pokalov tako neka j m a n j k a in 
s ama pravi, da se to ne bo da lo z 
ničemer nadoknad i t i . Malo bi 
»ublažila« to praznino, v kolikor 
bi ekipi Cel ja uspelo osvojiti na -
slov državnih prvakinj , kar bi j im 
omogoči lo nas top v evropskem 
pokalu , — to je še ed ino tekmo-
vanje, na ka te rem Silva ni nasto-
pila. Letošnje leto je na novo 
uveden D O N A V S K I P O K A L , na 
ka terem nas topa jo d r u g o uvršče-
ne ekipe državnih prvenstev iz 
držav o b Donavi . Ekipa Cel ja j e 
bila sicer letos na d r žavnem 
prvenstvu tret ja, glede na to, d a j e 
Reka kot d rugouvrščena ekipa to 
t ekmovan je odpoveda l a (zaradi 
previsokih stroškov), se ga bo 
udeležila ekipa Cel ja in sicer od 
25. d o 28. ok tobra 1984 v Bu-
dimpešt i . Propozici je tega t ek - ' 
m o v a n j a so d o k a j »čudne« in se 
bosta iz p r e d t e k m o v a n j a v finale 
uvrstili le dve ekipi, kar bo prav 
gotovo težko, če vemo, d a so 
Madža rke na d o m a č e m terenu, 
da so iz redno d o b r e R o m u n k e , pa 
N e m k e in seveda tudi Avstri ja in 
Češka sta iz redno dobri . 

Po tem nas topu čaka ekipo 
Celja p r iprav l ja lno o b d o b j e za 
nas top v 1. slovenski ligi, ki se 
prične j a n u a r j a nas ledn jega leta. 

kjer bi si seveda želele čim več, 
n a j m a n j pa seveda uvrstitev med 
prve štiri ekipe, kar da j e možnos t 
nas topa v s lovensko-hrvaški ligi, 
kjer nas topa jo po 4 ek ipe Slove-
nije in 4 Hrvaške , — to j e tako 
imenovani polf inale državnega. 
V finale d ržavnega prvenstva pa 
se j ih uvrsti pet iz tega polf inala , ki 
se na to v dveh nas topih potegu-
jejo za naslov državnega orvaka. 
Ker k lub p r a z n u j e naslednj'e leto 
25-letnico, si želijo čim boljših 
rezultatov, kar pa bodo dosegli le 
s t rdim de lom in rednimi treningi. 

V kolikor bo Silva to zmogla, 
lahko računa še na kakšno me-
daljo. Pri tem pa ne pozabi ome-
niti vsega r a z u m e v a n j a s strani 
delovne organizaci je , prav tako 
pa tudi s-strani sorodnikov, k i j i 
priskočijo na pomoč pri č u v a n j u 
hčerke v času n jene pogoste 
odsotnosti . Velikokrat vzame 
hčerko tudi s sabo, kar j e sedaj , 
dokler obiskuje vrtec še možno, 
večje težave pa bodo zraven že 
naštetih nastale p r ihodn je leto, ko 
bo pričela obiskovati osnovno 
šolo in t o j e še razlog več, da Silva 
resno razmišlja zaključiti svojo 
špor tno kar iero z zak l jučkom 
tekmovalne sezone 1984/1985. 

Razmišl ja o možnost i ukvar ja -
nja z mladimi , saj vemo, d a j e prav 
pri m lad inkah konkurenca v Slo-
veniji izredno slaba, težko pa bo 
glede na pogoje v Ptuju uresničila 
tudi to zamisel. 

Silva Razlag 

RENESANSA ŠAHA V MAJŠPERKU 
Kaj pomen i d o b r o organiz i rano , p redvsem pa načr tno delo v 

m a j h n e m kra ju povedo rezultat i šahovske sekcije Majšperk , ki akt ivno 
deluje v okviru T V D Par t izana Majšpe rk že tri leta. Sahisti šahovske 
sekcije Majšpe rk se d o b i v a j o enkra t tedensko, vsak mesec pa tudi 
odigrajo hi t ropotezni turnir . M e n t o r sekcije, mojs ter F I D E , D a r k o Su-
pančič j e povedal , da v okviru sekcije dela okrog 40 šahistov, da i m a j o 
povezavo tudi z o snovno šolo Majšperk , k jer de lu je ta dva krožka;"ža 
nižjo in višjo s topnjo . T u k a j , pri na jmla jš ih j e prav tako lepo število 
udeležencev 

Pred kra tk im pa so v M a j š p e r k u organiziral i 1. t radicionalni turnir 
v Šahu, pod pokrovi te l j s tvom TVI Majšperk , pomaga l e pa so tudi 'druge 
delovne organizaci je . N a tu rn i r ju j e sodelovalo tr inajst ekip. Prvo mesto 
je osvojila ekipa Ž S K Me ta lna Mar ibor , d r u g o mesto j e osvojila ekipa 
Sk Velenje , t re t ja j e bi la Polskava, četr ta ekipe Car inarn ice Mar ibor , 
peta pa ekipa G 4 iz Mar ibo ra . Zraven p r i znan j za osvojena prva mesta , 
so ekipe dobi le še p rak t ične nagrade . Prvouvrščena ekipa pa zelo lepi 
Prehodni pokal . 

Majšperčan i u p a j o , d a se bo v bodoče vabilu odzvala ka te ra p tu jska 
ekipa, ali lepše p o v e d a n o , ekipa Mipa ali iz katerekoli de lovne 
organizacije. M a l o č u d n o vse s k u p a j izgleda, ko pr ide jo ekipe iz Velenja , 
Rogaške Slatine. Roga tca , prvol igaška ekipa Ž S K Mar ibor Meta lno in ;e 
kco. od sosedov pa le ekipa iz Vidma , l o je pač z n a č i l n o / a ptujski *p -
Heriferiia ni p o m e m b n a . Toda sahisti iz M a j š p e r k a so s ^-vojim deloi " 
dokazali . d a j im je p o t r e b n o posvetit i vsaj mak^ pozornost i . 

Dan i lo Klajp^- ' Bi«- o nr t " ' i u 

Drava-Polana 23:16 (14:10) 
v osmini finala za pokal Slovenije sta se na s t ad ionu D r a v a srečali 

stari znanki , k jer so d o m a č i n k e z od l ično igro nadigra le fizično močne j še 
'sovrstnice. 

Gos t j e so vodile v prvih minu t ah , n a k a r so d o m a č i n k e uredi le svoje 
vrste in zlasti z odl ično igro v o b r a m b i onemogoč i l e nasprotn ice . T a k o so 
do polčasa pr idobi le p rednos t , ki j e v n a d a l j e v a n j u zados tovala za 
prepričlj ivo zmago. Zlasti so v hi tr ih p ro t inapad ih preseneti le , in gost je 
so j im o b koncu mora le čestitati. N e m a l o zaslug za n a d a l j n j o uvrsti tev 
ima vra ta rka Far ičeva, k i j e bran i la v vel ikem slogu. 

Sodnika Repenšek iz G o r n j e g a g r a d a in Melanšek iz Ti tovega 
Velenja sta pred 50 gledalci t e k m o odl ično vodila. 

Za Dravo so bile uspešne R a d a n o v i č 6, H e n t a k 5, Vtič 4, Gomi l šek 
in Vičar po 3 gole, ter Korošak in Lah po 1 gol; za Po lano Horva t 5, Bačvič 
4, Vogrinec 3, G o m z e 2, ter Kavas in Koc iper f)o 1 gol. 

anc 

Pokal republike znova 
v ptujskih rokah 

V Zagrebu je bilo tradicionalno 20. mednarodno tekmovanje 
letalskih modelaijev za Pokal republike. Med 128. tekmovalci iz 33 
ekip iz Evrope je z velikim uspehom nastopila .udi ekipa Aerokluba 
Ptuj. 

Ptujčani so tudi tokrat potrdili svojo mednarodno vrednost, saj so 
znova skupni zmagovalci pokala. Imeli so :iajbolj izenačeno ekipo, 
čeprav po posameznih prvih mestih niso posegli. Modelarji so tek-
movali v treh kategorijah in sicer z jadralnimi modeli, gumenjaki in 
penjači. Ptujčani so bili najbolje uvrščeni pri penjačih, kjer so bili 
drugi. 

Čestitamo! 
1. kotar 

Tokrat zmaga Aluminija 
in poraz Drave 

v nedeljskem kolu v vzhodni območni ligi sta naša ligaša dosegla 
polovični izkupiček. Aluminij je doma premagal Naf to , Drava pa je z 1:3 
izgubila v Rogaški Slatini z domačim Steklarjem. 

ALUMINIJ—NAFTA 2:0 (0:0) 
Po težkem porazu v P tu ju so se Kidričani nasprotnika iz Lendave bali, 

saj Naf ta dobro igra prav na gostovanjih. Zato tekma v prvem polčasu ni 
bila zanimiva. 

Drugi polčas so domačini začeli zelo agresivno, na vse ali nič. Tp se 
jim je obrestovalo že po dveh minutah, ko je sodnik Spilar iz Laškega zara-
di igranja z roko dosodil enajstmetrovko za Aluminij . Uspešno jo je izve-
del Panikvar. Nato so pobudo prevzeli gostje in izenačenje je viselo v zraku 
Vendar so domačini uspeli znova prevzeti pobudo in Simič je v 78. minuti 
uspešno zaključil lepo akcijo. Pred tem pa so igralci Alurhinija kar trikrat 
zadeli vratnico. 

Aluminij: Skrget, Šteiner, Zupanič, Jauševec, Panikvar, RadoKč, 
Muratovič, Simič, Nikolič, Gashaj (Fruk), Žitnik. 

DANES ZA LIGAŠKI POKAL 
V tekmovanju za ligaški pokal bo danes (v četrtek) v P tu ju srečanje 

Drava—Pobrežje (ob 15. uri). Aluminij pa b o gostoval v Lendavi. 
V nedeljo pa bo znova na sporedu redno ligaško kolo, Drava se bo v 

Ptuju pomerila z Naf to iz Lendave (ob 15. uri). Aluminij pa v gosteh z 
Dravinjo. 1. kotar 

Strelci sklenili sezono 
z MK orožjem 

s tradicionalnim jesenskim občinskim tekmovanjem so strelci minulo 
nedeljo sklenili sezono streljanja z MK (malokalibrskim) orožjem za leto 
1984. 

Hladno ju t ro in megla, sta v začetku tekmovanja vplivali na rezultate, 
nedeljska trgatev pa po pričakovanju tudi na udeležbo. 

Tekmovanje je bilo z MK pušlco (trojni položaj — 30 strelov) in MK 
pištolo , ,Dru lov" . Ekipo za puško je sestavljalo 5 strelcev, za pištolo pa 4 
strelci. 

Rezultati: Puška-ekipno: Turnišče 1127 krogov; Kidričevo 1112 
krogov; Opekar 754 krogov; Jože Lacko 638 krogov. Ostale ekipe so bile 
nepopolne. 

Posamezniki: Albert Frčeč, (Kidričevo) 248 krogov; Juri j Lamot, (Ki-
dričevo) 243 krogov; Stanko Rogina (Turnišče) 240 krogov; Adolf 
Mihelač, 225 krogov (Turnišče); Albin Vrbnjak , (Turnišče) 225 krogov itd. 

Pišjola-ekipno: Jože Lacko 825 krogov; Kidričevo 767 krogov; Ostale 
ekipe nepopolne. 

Posamezniki: Slavko Ivanovič (Jože Lacko) 245 krogov; Jur i j Lamot 
(Kidričevo 243 krogov; Stanko Pulko, (Turnišče) 231 krogov itd. 

Najboljše ekipe in posamezniki so prejeli diplome OSZ P tu j . Že v 
nedeljo 28. oktobra se bodo strelci in strelke zbrali zopet na ptujskem 
avtomatskem zračnem strelišču na uvodnem srečanju z zračno puško v novi 
sezoni 1984—85. V mesecu novembru pa se že prične občinska liga 
tekmovanja. 

Od 15. oktobra je za vežbanje strelišče odprto vsaki torek, sredo in 
petek, od 15. do 20. ure. Pridite polnoštevilno. 

K. A. 

Svet osnovne tole Leskovec pri Ptu)u 

razpisuje na podlagi dok>čil samoupravnih aktov dela in naloge 
ravnatelja osnovne tole 

Razpisni pogoji: 
— višja ali visoka izobrazba pedagoške smeri 
— strokovni izpit in najmanj 5 let delovnih izkušenj v vzgojno-izobra-

ževatnem delu * 
— pravilen odnos do samoupravljanja in družbena aktivnost 

Dela in naloge ravnatelja So(e razpisujemo za 4 leta. 
Kandidati naj pošljejo prijave z dokazili na naslov: 
Osnovna šola Leskovsc pri Ptuju, 62285 Zg. Leskovec v roku In 
dneh po objavi razpisa. 
Kandidati bodo o izt)iri obveščeni v roku 30 dni. 
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• \ tuzpravah o predlogu skle-
pov 13. seje CK ZKJ, zlasti v O O 
ZKS v krajevnih skupnostih je 
veliko pr ipomb in predlogov v 
zvezi z zasebnim kmetijstvom. 
Nekaj poudarkov: 

Zemljiški maks imum 10 ha je 
preživel, v praksi ga kršimo, ven-
dar o tem ni pregleda, tudi ni 
enotnih kriterijev pri da jan ju 
zemlje v najem. Bil j e naveden 
celo primer, da ima nekdo 24 ha 
zemlje v na jemu. 

Vsak kooperant , k i j e organizi-
ran v tržni proizvodnji, bi moral 
biti v rednem delovnem razmerju 
s kmetijsko delovno organizacijo. 

l^ri davčni politiki bi morali bolj 
ločiti tisto, kar kmet pridela na 
lastni zemlji, k rmo za prirejo 
mleka, mesa ipd. od tistega, kar 
ustvarja z industrijskimi krmili. 
Ob tem bi ludi morali dokončno 
opredeliti, kaj spada pod kmetij-

stvo m kaj pod farmsko rejo. Bili 
so očitki, da se pri tem določene 
dejavnosti namerno ščiti. 

Na terenu je mnogo premalo 

kmetijskih pospeševalcev, pa še ti 
se morajo bolj ukvarjati s trgovino 
in administrat iranjem kot pa re-
sničnim strokovnim svetovanjem. 

Pospravljanje koruze za silažo Foto: J. Bračič 

Tudi 
količinsi(0 

dober 
pridelek 

Tudi zasebni kmetovalci dodo-
bra izkoristijo sedanje lepe dni, 
tudi za spravilo sladkorne pese. 
Pesa, pospravljena na manjših 
IX)vršinah, je zaradi ročnega 
spravila tudi m a n j blatna. Kot 
smo izvedeli od pridelovalcev, je 
letošnji pridelek pese količinsko 
dober. Jože Muršek iz Jurovc 
nam je na pr imer povedal, da bo 
na 30 arih pridelal okoli 20 ton 
pese. To pa je že pridelek, ki se 
približuje rekordnim. Tako bo 
tudi računica pridelovanja te 
kulture boljša. 

JB 

Jože Muršek: »S količino pride-
lane pese sem zelo zadovoljen.« 

Zelena luč za Florjansko cesto? 
v petek, 12. oktobra je bila pri 

Flori janu, t o j e kraj med Cirkula-
nami in Višnjico in oddaljen 6 
km iz ene in druge strani preure-
jenega kraja, krajša slovesnost ob 
zaključku del na modernizaciji 
ceste od Višnjice do Florjana. 

G r a d n j a ceste je potekala v dveh 
delih po 3 km. 

Na to zaključno slovesnost so 

tudi povabili predstavnike iz KS 
Cirkulane in SO Ptuj. Sprejem je 
bil izredno prisrčen in bratski, 
kakršnega zna le malokdo pri-
praviti. V svojih govorih so vsi 
enotno poudarjal i potrebo in 
željo vseh krajanov, ki so ži-
vljenjsko vezani na to cesto, da se 
čimpreje poveže in asfaltira še na 
naši strani s Cirkulanami oziro-
ma Ptujem (2,2 km). 

Najbo l j so se zavzemali za 
nove avtobusne proge in poveza-
ve med kra jema Ivanec in Ptuj. 

Podatek, k i j e zelo zanimiv, d a j e 
iz občine Ivanec zaposlenih v SR 
Sloveniji nad 2300 delavcev. To 
zgovorno potr juje potrebo po 
boljši avtobusni povezavi prek 
»Florijanske ceste« do Višnjice in 
mesta Ivanca. 

Bila bi vsekakor velika družbe-
nopolitična in moralna škoda, če 

do te realizacije ne bi prišlo. 
Omenjena cesta poteka na m a n j 
razvitem območju v celoti, na 
obeh KS Cirkulan in Višnjice. 

Zato . je seveda zelo težko dobiti 
sredstva, ki ne bodo majhna , od 
krajanov samih, pa tudi drugi 
solidarnostni viri so že skoraj 
izčrpani v letošnjem letu. Prvo, 
kar je, bi bilo potrebno to cesto 
prekategorizirati v višji razred 
cest, ker ima VSE P O G O J E po 
pomembnost i in kriterijih. Res 
je, da so intenzivni razgovori že 
potekali več mesecev med obči-
nama Ivanec in Ptuj, zato upa-
mo, da se bo zelena luč slej ko 
prej le morda tudi prižgala v 
dobrobit in sožitje vseh delovnih 
ljudi in občanov na obeh straneh, 
v SR Sloveniji in Hrvatski. 

Janez Korenjak 

Občinsko tekmovanje „Kaj veš 
o prometu" 

Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu pri SO Ptuj 
pripravlja pod pokroviteljstvom AMD Ptuj občinsko tekmovanje Kaj veš 
o prometu za učence osnovnih in srednjih šol. Tekmovanje bo v soboto, 
27. oktobra ob' 10. uri pri osnovni šoli Cirkulane, pričakujejo pa, da se ga 
bo udeležilo prek 100 mladih iz vseh osnovnih in srednjih šol v ptujski 
občini. Tekmovalci bodo najprej opravili pisni del — testiranje o znanju 
cestno prometnih predpisov, nato pa bodo pomerili svoje sposobnosti na 
spretnostni vožnji po poligonu. — OM 

V tednu od 9. do vključno 16. oktobra so miličniki postaje milice Ptuj 
in oddelkov posredovali v petih prometnih nesrečah in pri tem zabeležili 
eno smrtno žrtev, pet oseb je bilo huje, tri pa lažje telesno poškodovane. 
Vzroki nesreč so bili: pretesno prehitevanje, neprimerna hitrost in vin-

jenost voznika. Na vozilih je tokrat materialne škode za okoli 100 
tisočakov. 

VOZNIK MRTEV, 
ŠTIRJE HUDO RANJENI 

Do zelo hude prometne nesreče je 
prišlo v ponedeljek, 15. oktobra 
ob 17.50 na regionalni cesti v 
Moškanjcih. Voznik osebnega 
avtomobila Frančišek Majcen iz 
Bresnice je peljal iz smeri Ptuja 
proti Ormožu. V začetku naselja 
Moškanjci je prehiteval traktor, ki 
ga je upravljal Alojz Herga iz 
Moškajnc, vendar je pri tem z des-
no stranjo vozila zadel v levo stran 
prikolice traktorja. Zaradi tega ga 
je odbilo na nasprotni vozni pas, 
po katerem je v tistem trenutku 
pripeljal voznik osebnega avtomo-
bila Viktor Zamuda iz Ptuja. Pri-
šlo je do silovitega trčenja v kate-
rem je voznik Majcen dobil tako 

hude poškodbe, da je umrl na kra-
ju nesreče. Hude telesne poškodbe 
pa so dobili, voznik osebnega 
avtomobila Zamuda, ter sopotniki 
v osebnih avtomobilih Janko §o-
štarič iz Sodinc, Albin Petrovič iz 
Vareje ter Venčeslav Petrovič, 
prav tako iz Vareje. Materialna 
škoda na vozilih je ocenjena na 
okoli 40.000 din. 

TRČIL V NEOSVETLJENO 
VPREGO 

v torek, 9. oktobra ob 18.45 je 
prišlo do nezgode na regionalni ce-
sti v Tržcu. Voznik konjske vprege 
Franc Mlakar iz Tržca je peljal 
neosvetljen voz proti Ptuju. Za 
njim se je pripeljal voznik kolesa z 
motorjem Janko Zajšek iz Lanco-
ve vasi. Ker vprega ni bila osvetlje-
na je trčil vanjo in se hudo telesno 
poškodoval. —OM 

UMRL ZA 
POSLEDICAMI 

PROMETNE NEZGODE 
v ptujski bolnišnici je v sredo, 

10. oktobra umrl Jakob Golob iz 
Podvincev 28, star 72 let, ki je bil 
hudo ranjen v prometni nezgodi, 
29. septembra in smo o njej poro-
čali v predzadnji številki Tednika. 

STISNILO JI JE PRSTE 
v torek, 9. oktobra zvečer je v 

Apačah na Drav. polju stroj za 
ličkanje koruze stisnil prste Ivanki 
Klanjšek iz Apač 22. Klajnškova je 
pomagala ličkati koruzo. Ko je 
pobirala storže iz stroja, je z desno 
roko segla pregloboko pod 
varovalno mrežo in gumijasti valji 
so ji stisnili prste. Prepeljali so jo v 
ptujsko bolnišnico. 

OSEBNE IZKAZNICE 
IN POTRDILA 

v referatu za osebne izkaznice oddelka za notranje zadeve Skupščine 
občine Ptuj imajo tudi po 12. oktobru polne roke dela. Do omenjenega 
datuma bi naj vsi občani zamenjali stare osebne izkaznice z novimi, 
vendar je resnica nekoliko drugačna. V referatu smo zvedeli, da je brez 
novih osebnih izkaznic še okrog 7.000 ptujskih občanov. V tem tednv. je 
zaradi tega na ptujskem magistratu precejšnja gneča, mnogi občani pa 
prihajajo tudi po potrdila. 

V referatu za osebne izkaznice izdajajo potrdila tistim občanom, ki 
so rojeni zunaj ptujske občine in je potrebno njihove podatke preverjati. 
Potrdilo dobijo brez posebne prošnje, sicer pa si upravni delavci 
prizadevajo, da bi osebne izkaznice izdajali brez čakanja, torej takoj, ko 
pride občan ponjo. 

N. D. 

V Podgorcih smo ustanovili društvo 
upokojencev 

Krajevna skupnost Podgorci obsega sedem vasi in spada v občino 
Ormož. Dosedaj nismo imeli svojega društva upokojencev, zato je bilo 
precej upokojencev včlanjenih v društvu upokojencev Velika Nedelja, ki 
je sosednje društvo, nekaj pa jih je bilo tudi v društvu upokojencev v 
Ormožu. V zadnjem času se je število upokojencev precej povečalo, zato 
je bilo nujno, da ustanovimo svoje društvo v Podgorcih. Tako smo tudi 
na priporočilo Obč. konferenca SZDL Ormož — sestanek smo imeH 5. 
9. 84 — pristopili k pripravam za ustanovitev društva. Dne 30.9. 84. smo 
imeli ustanovni občni zbor, — udeležilo se ga je lepoštevilo upokojencev, 
— društva upokojencev Podgorci. 

Izvolili smo 9-članski lO in 3 članski N. O. Za predsednika lO je bil 
izvoljen Mirko Venta, Cvetkovci, podpredsednik je Anton Frigl, Pod-
gorci", tajnik je Franc Kukovec, Podgorci, blagajnik je Rozalija Korpar, 
Osluševci, predsednik N O je Franc Fištravec, Podgorci. Sestavili smo 
program dela ter upamo, da bomo, kljub morebi tnim začetnim težavam, 
v skupnem organiziranem delu dosegli tudi lepe uspehe. 

Franc Kukovec 

Obdarjeni bodo vsi predšolski otroci 
Pri občinski zvezi prijateljev mladine v Ptuju se je že sestal odbor za 

novoletno praznovanje, ki je sklenil, da bodo tudi letos pripravili za otroke 
podobno obdaritev, kot je bila lani in prejšnja leta. To ^ m e n i , da se bodo 
tudi tokrat obrnili na delovne organizaciie, ki bodo pns|^vale svoj delež 
na zairaslenega, s čimer bo omogočen nakup enotnih daril za vse malčke, 
ki jih imamo v ptujski občini okrog 6000. 

Novoletna praznovanja s priložnostnimi veselimi programi in obiskom 
dedka Mraza bodo organizirana v okviru krajevnih skupnosti, je pa še 
dovolj časa, da se na to dobro pripravimo in da otroke resnično razve-
selimo pred Novim letom. ^iš 

Vzroki okužb pri čebelah 
čebelarstvo postaja vse Domembneiša eosoodarska oanoea. ueo-

tavTjajo v občini Ormož. Zal pa se pri čebelah pojavlja vse več kužnih 
Doiezhi. Veterinarska služba v UrmoZu ugotavlja, aaje vzrok okužb zaradi 
pogostejših prevozov čebel na pašo in vse pogostej^ zastrupitve čebel z 
raznimi pesticidi in insekticiai, ker kmetovalci ne upoštevajo dovolj 
navodil proizvodnih zavodov in predpisov pri uporabi zaščitnih sredstev. 
Skupščina občine Ormož si prizadeva, da bi v sodelovanju z Medeksom iz 
Ljubljane izvajali učinkovitejše preventivne ukrepe za zdravje čebel. 

-u 

Pripravljajo predavanja 
in tečaje za kmečke žene 

Pri Obdravskem zavodu za veterinarstvo in živinorejo v Ptuju že 
vrsto let uspešno deluje pospeševalna služba za delo s kmečkimi 
ženami. Na območju občine Ptuj deluje skupno 24 aktivov, na območju 
občine Ormož pa 8 aktivov kmečkih žena. 

S poletnim izobraževalnim programom, ki obsega predvsem 
strokovne ekskurzije, razstave in podobno, so že končali. Sedaj se 
pripravljajo na intenzivno jesensko-zimsko izobraževalno sezono. 

Program, ki ga pripravljajo, obsega za kmečke žene na območju 
ptujske občine vrsto predavanj in tečajev: kuharski, živilski, gospodinj-
ski, turistični in podobni tečaji. Vsebinsko enak program izobraževanja 
kmečkih žena imajo tudi za območje ormoške občine. Zlatko Novak 

Rodile so: 
Majda Mlinarič, Nova vas 76 

pri Markovcih — deklico; Marija 
Plohi, Gabern ik 30 - deklico; 
Jožica Zaranšek, Kajuhova 7, 
Kidričevo — dečka; Irena Go-
lob, Dornava 13/a — Mirka; 
Rozalija Veronek, Zg. Hajdina 
72 — deklico; Darinka Mezna-
rič, Stojnci 66 — deklico; Angela 
Habjanič, Lancova vas 39 — 
dečka; Vlasta Nahberger , Skorba 
5 — deklico; Ana Prosenjak, 
Brstje 7 — deklico; Jelica Kac, 
Dolga lesa 10 — Matjaža; Majda 
Hrnčič. Hardek 34 — Davida; 
Slavica Fui jan . Stojnci 53 — 
deklico . 

Poroke: 
Franc Kajzer, Rogoznica 14 in 

Jožefa Brunčič, Jiršovci 43; Bran-
ko Vodušek, Ziherlova ploščad 3 
in Nataša Belšak, Ziherlova plo-
ščad 3; Darko Šeruga, Švajgerje-
va 2 in Tat jana Brezar, Panonska 

Umrli so: 
Antonija Jus, Slape 7, roj. 

1905, umrla 6. oktobra 1984; 
Lucija Vaupotič, Slovenski trg 9, 
roj. 1909, umrla 5. oktobra 1984; 
Terezija Mihelač, Arbeiterjeva 5, 
roj. 1905, umrla 8. oktobra 1984; 
Jakob Golob, Podvinci 28, roj. 
1912, umrl 10. oktobra 1984; 
Jožefa Šestanj, Zg. Velovlak 3, 
roj. 1899, umrla 11. oktobra 
1984; Mihael Ga lun , Dom upo-
kojencev Ptuj, roj. 1901, umrl 10. 
oktobra 1984; Cecilija Bratuša, 
Trgovišče 28, roj. 1899, umrla 12. 
oktobra 1984; Konrad Kostanje-
vec, Dornavska 25, roj. 1914, 
umrl 8. oktobra 1984. 

TEDNIK 
zdaja zavod za časopisno in radij-
sko delavnost RADIO-TEDNIK 
62250 Ptuj, Vošnjakova 5, poštni 
predal 99. Ureja uredniški kolegij, ki 
ga sestavljajo vsi novincirji zavoda, 
direktor in glavni urednik FRANC 
LAČEN, odgovorni urednik 
FRANC FIDERŠEK, tehnični 
urednik ŠTEFAN PUSNIK, novi-
narji: Jože Bračič, Nevenka Dob-
ljekar, Majda Goznik, Ludvik Kotar, 
Martin Ozmec in Marjan Šneber-
ger. Uredništvo in uprava Radio — 
Tednik, telefon (062) 771-261 in 
771-226. Celoletna naročnina 
znaša 750 dinarjev, za tujino 1.360 
dinarjev. Žiro račun SDK Ruj 
52400-603-31023. Tiska ČOP 
Večer Maribor. Na podlagi zakona o 
obdavčevanju proizvodov in stori-
tev v prometu je TEDNIK uvrščen 
med proizvode, za katere se ne 
plačuje temeljni davek od prometa 
proizvodov. 


